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КОЖЕН 
М А Є 
ТРИМАТИ 

СВIЙ 
ФРОНТ!

?

Коли за кiлька днiв до широкомасштабної вiйни прези-
дент США Байден пiд час прес-конференцiї на запитання 
журналiста про те, чи буде вторгнення росiї в Україну, ко-
ротко й чiтко вiдповiв «Yes!», я жахнулася i... не повiрила. 
Повiрити, на превеликий жаль, довелося вже через кiлька 
днiв, коли рано-вранцi для всiх нас слово «вiйна» набу-
ло цiлком конкретного змiсту: що робити, куди бiгти, що 
з дiтьми, що з роботою? I вiдразу пiсля перших слiз роз-
пачу: як там Київ, що Зеленський, чи є заяви очiльникiв 
мiсцевої влади? I оце вiдчуття єдностi, загальної бiди i 
необхiдностi спiльного протистояння вiдразу вiдсунуло 
десь далi, навiть не на другий план турботу про суто особи-
сте i про власну безпеку.

З 24 лютого ми почали ретельно рахувати втрати во-
рога, спочатку ще не сотнями – одиницями. Ми дослуха-
лися до кожної новини, до кожного слова, ми плакали 
i... насмiхалися: чи не з першого дня з’явилися численнi 
меми. Слова прикордонника зi Змiїного втратили ознаки 
ненормативної лексики i стали лозунгом цiєї вiйни, запо-
лонивши нашi вулицi i iнтернет-мережу. А стрiлецький гiмн 
«Ой у лузi червона калина», який ранiше мало хто з нас 
знав, став пiсенним девiзом i зазвучав по всiй Українi, по 
всьому свiтовi i як рингтон у наших телефонах.

Про цi ознаки вiйни можна говорити безкiнечно, та 
головне полягало в тому, що кожен з нас визначився зi 
своїм мiсцем у цьому, без перебiльшення, iсторичному 
протистояннi рашистам. I тут, знову-таки, перелiк того, 
яким є цей внесок кожного у нашу Перемогу, може бути 
безкiнечним.

Журналiсти i весь колектив Пiвденноукраїнського 
Медiа Холдингу свiдомi свого обов’язку на 
iнформацiйному фронтi. Хронiки вiйни i героїчного спро-
тиву – на наших сайтах i телеграм-каналах, у наших га-
зетах i у журналi «Фаворит удачи». А ще дуже важливою 
справою для нас стало проведення, попри всi труднощi, 
традицiйних рейтингiв «100 впливових одеситiв» i «На-
родне визнання» – «Одесит року». Дуже важливою, бо 
обидва вони показують саме тих наших землякiв, якi ро-
блять найбiльш вагомий внесок у Перемогу у тiй сферi, 
яка їм пiдвладна. У цьому номерi журналу – лауреати обох 
рейтингiв, люди, про яких хочеться писати i розповiдати, 
люди, що нас надихають i не лишають вороговi жодно-
го шансу. Хто б з них чим не займався, кожен тримає свiй 
фронт, кожен на своєму мiсцi наближає Перемогу. I це – 
головне!

Головний редактор   
Галина ВЛАДИМИРСЬКА
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Когда жизнь прекрасна?..

Улыбка Полианны, дарящая радость

ПОГЛЯД
100 лучших фотографий 2022:  
трагические события войны в Украине

ПОЗИЦIЯ
Одеськi журналiсти – для ЗСУ
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ВИЗНАННЯ
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РЕЙТИНГ
ПРЕДСТАВЛЯЄ  

ЛАУРЕАТIВ 

9

НЕЗМIННО, ОСЬ УЖЕ 22 РОКИ ПОСПIЛЬ В ОДЕСI 
У ГРУДНI ПРОВОДИТЬСЯ РЕЙТИНГ ПОПУЛЯРНОСТI 
ЛЮДЕЙ ТА ПОДIЙ ПIВДНЯ УКРАЇНИ «НАРОДНЕ 
ВИЗНАННЯ» – «ОДЕСИТ РОКУ», ЗАПОЧАТКОВАНИЙ 
НИЗКОЮ ВИДАНЬ ПIВДЕННОУКРАЇНСЬКОГО МЕДIА 
ХОЛДИНГУ. ЦЕ СВОЄРIДНЕ ПIДБИТТЯ ПIДСУМКIВ 
ДIЯЛЬНОСТI НАШИХ ЗЕМЛЯКIВ ПРОТЯГОМ РОКУ. 
ЗА ЧАС IСНУВАННЯ ПРОЄКТУ ВIН СТАВ ОДНИМ 
IЗ НАЙБIЛЬШ ЗНАЧУЩИХ СУСПIЛЬНИХ ПОДIЙ У 
РЕГIОНI.

ПОВНОМАСШТАБНА ВIЙНА КАРДИНАЛЬНО 
ЗМIНИЛА НАШЕ ЖИТТЯ, НАШI МИРНI ТРАДИЦIЇ. 
ПРОТЕ ОРГКОМIТЕТ ВИРIШИВ, ЩО, НЕЗВАЖАЮЧИ 
НА ВIЙСЬКОВИЙ СТАН, РЕЙТИНГ МАЄ ВIДБУТИСЯ I 
ЦЬОГО РОКУ, АДЖЕ У ЧАС ВАЖКИХ ВИПРОБУВАНЬ 
ПРИКЛАДIВ СПРАВЖНЬОЇ ДОБЛЕСТI ОДЕСИТIВ У 
РIЗНИХ СФЕРАХ ДIЯЛЬНОСТI СТАЛО ЩЕ БIЛЬШЕ, I 
ПРО ЦЕ ПОТРIБНО ТА ВАЖЛИВО РОЗПОВIДАТИ.

БЕЗУМОВНО, ЦЮ ДОБЛЕСТЬ ВИЯВЛЯЮТЬ 
ПЕРЕДУСIМ НАШI ЗАХИСНИКИ, I СПИСОК 
ЛАУРЕАТIВ ОЧОЛИЛИ КОМАНДУВАЧI РIЗНИХ 
ПIДРОЗДIЛIВ ЗСУ, ЯКI РОЗМIЩЕНI У НАШОМУ 
РЕГIОНI. У НОМIНАЦIЇ «ПОШАНА ОДЕСИТIВ» 
ВIДДАЄМО ДАНИНУ ПАМ’ЯТI I ШАНИ КОМАНДИРУ 
28-Ї БРИГАДИ IМЕНI ЛИЦАРIВ ЗИМОВОГО ПОХОДУ 
ВIТАЛIЮ ГУЛЯЄВУ, ЯКИЙ ЗАГИНУВ, ЗАХИЩАЮЧИ 
РIДНУ ОДЕСУ. А ПРИСУДЖУЮЧИ ЗВАННЯ ЛАУРЕАТА 
В НОМIНАЦIЇ «ВДЯЧНIСТЬ ОДЕСИТIВ», ДЯКУЄМО 
ЗАХИСНИКАМ МИКОЛАЄВА ВIТАЛIЮ КIМУ ТА 
ДМИТРУ МАРЧЕНКУ.

ПОЗА СУМНIВОМ, ЗАСЛУЖИЛИ НА НАРОДНЕ 
ВИЗНАННЯ КЕРIВНИКИ ДЕРЖАВНИХ СТРУКТУР, ЯКI 
ЕФЕКТИВНО ДIЮТЬ ПIД ЧАС ВIЙСЬКОВОГО СТАНУ, 
А ТАКОЖ РЯТУВАЛЬНИКИ, ЛIКАРI, МЕЦЕНАТИ, 
ВОЛОНТЕРИ, ДIЯЧI КУЛЬТУРИ ТА БIЗНЕСМЕНИ – 
ВСI, ХТО НА СВОЄМУ МIСЦI ПРАЦЮЄ НА НАШУ 
СПIЛЬНУ ПЕРЕМОГУ.
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«ПОШАНА 
ОДЕСИ»

Вiталiй 
ГУЛЯЄВ

Полковник, командир 28-ї 
бригади iменi Лицарiв 

Зимового Походу.  
Загинув 23 липня пiд 

час виконання бойового 
завдання на пiвднi України

 
«ЗА ЗВIЛЬНЕННЯ 

ПIВДЕННИХ 
ТЕРИТОРIЙ 
УКРАЇНИ»

Андрiй 
КОВАЛЬЧУК 

Генерал-майор ЗСУ, 
командувач Оперативного 
командування «Пiвдень», 

Герой України

 
«ЗА ЗВIЛЬНЕННЯ 

ПIВДЕННИХ 
ТЕРИТОРIЙ 
УКРАЇНИ»

Олександр 
ТАРНАВСЬКИЙ 

Бригадний генерал ЗСУ, 
командувач оперативно-

стратегiчного угруповання 
вiйськ «Херсон»

Андрiй 
ГРИЦЬКОВ

Бригадний генерал ЗСУ, 
заступник командира 

Корпусу резерву Сухопутних 
вiйськ Збройних Сил 

України

Михайло 
ДРАПАТИЙ

Бригадний генерал ЗСУ, 
командувач 58-ї окремої 

мотопiхотної бригади

Андрiй 
ГНАТОВ

Бригадний генерал ЗСУ, 
заступник командувача 

вiйськ оперативного 
командування «Пiвдень»

 
«ЗА ЗВIЛЬНЕННЯ 

ПIВДЕННИХ 
ТЕРИТОРIЙ 
УКРАЇНИ»

 
«ЗА ЗВIЛЬНЕННЯ 

ПIВДЕННИХ 
ТЕРИТОРIЙ 
УКРАЇНИ»

 
«ЗА ЗВIЛЬНЕННЯ 

ПIВДЕННИХ 
ТЕРИТОРIЙ 
УКРАЇНИ»

«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» –  «НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» –  
«ОДЕСИТ РОКУ» – 2022«ОДЕСИТ РОКУ» – 2022
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«ЗА ПЕРЕМОЖНI 
ДIЇ НА ЧОРНОМУ 

МОРI»

Олексiй 
НЕЇЖПАПА

Вiце-адмiрал ВМС ЗСУ, 
командувач ВМС ЗСУ

 
«ЗА ВIДВАГУ 
ТА ВIРНIСТЬ 

ВIЙСЬКОВОМУ 
ОБОВ’ЯЗКУ»

 
«ЗА ВIДВАГУ 
ТА ВIРНIСТЬ 

ВIЙСЬКОВОМУ 
ОБОВ’ЯЗКУ»

  
«ЗА ВIДВАГУ 
ТА ВIРНIСТЬ 

ВIЙСЬКОВОМУ 
ОБОВ’ЯЗКУ»

 
«ЗА ВIДВАГУ 
ТА ВIРНIСТЬ 

ВIЙСЬКОВОМУ 
ОБОВ’ЯЗКУ»

 Юрiй
МАДЯР

Полковник, командир 28-ї 
окремої механiзованої 
бригади iменi Лицарiв 

Зимового Походу

Юрiй 
АНДРIЄНКО

Полковник, командир 35-ї 
окремої бригади морської 

пiхоти iменi контр-адмiрала 
Михайла Остроградського

Вiктор 
ПОЛИВЯНИЙ

Полковник, командир  
160-ї зенiтної ракетної 

бригади

Олег 
БЕРЕЗОВСЬКИЙ

Полковник, командир 
122-ї окремої бригади 

територiальної оборони 
Одеси

11

Генерал-майор ЗСУ,  
що командував обороною 

Миколаєва

 
«ВДЯЧНIСТЬ 
ОДЕСИТIВ»  

Дмитро 
МАРЧЕНКО
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«ЗА ЕФЕКТИВНЕ 

КЕРУВАННЯ 
ОБЛАСТЮ У 

ПЕРIОД ВОЄННОГО 
СТАНУ»

Максим 
МАРЧЕНКО

Начальник  
Одеської обласної вiйськової 

адмiнiстрацiї, полковник

  
«ЗА ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ 
ЖИТТЄДIЯЛЬНОСТI 

ОДЕСЬКОГО РАЙОНУ У 
ЧАС ВIЙНИ I ПIДТРИМКУ 

ПIДРОЗДIЛIВ ЗСУ»

Юрiй 
КРУК

Начальник  
Одеської районної вiйськової 

адмiнiстрацiї, депутат 
Одеської обласної ради

«ЗА МУЖНIСТЬ 
I ГЕРОЇЗМ ПРИ 

НАДАННI ДОПОМОГИ 
ПОСТРАЖДАЛИМ ВIД 
ВОРОЖИХ ОБСТРIЛIВ»

Головне 
управлiння 
Державної 

служби України 
з надзвичайних 

ситуацiй в 
Одеськiй областi
Начальник – генерал-майор 
служби цивiльного захисту 

Вадим ШУЛЮК

«ЗА ЕФЕКТИВНУ 
КОМУНIКАЦIЮ З БIЗНЕСОМ 
ТА НАПОВНЕННЯ БЮДЖЕТУ 

ОДЕЩИНИ В УМОВАХ 
ВIЙНИ»

Руслан 
ХВАН 

В.о. начальника 
Головного управлiння ДПС  

в Одеськiй областi

«ЗА НАДАННЯ 
ВИСОКОПРОФЕСIЙНОЇ 

НЕВIДКЛАДНОЇ 
МЕДИЧНОЇ ДОПОМОГИ 

У ЧАС ВIЙНИ»

КНП «Одеська 
обласна 
клiнiчна 
лiкарня 
Одеської 

обласної ради»

Генеральний директор –  
Юрiй ГУЛЬЧЕНКО
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«ВДЯЧНIСТЬ 
ОДЕСИТIВ»  

Вiталiй 
КIМ

Начальник  
Миколаївської обласної 
вiйськової адмiнiстрацiї
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«ЗА ЕФЕКТИВНУ 
ДЕРЖАВНИЦЬКУ 

ТА ВОЛОНТЕРСЬКУ 
ДIЯЛЬНIСТЬ В УМОВАХ 

ВОЄННОГО ЧАСУ»

Олександр 
ГОРЕНЮК

Депутат  
Верховної Ради України

«МЕЦЕНАТ  
РОКУ» 

Олександр 
СИВАК 

Генеральний директор  
ТД «Стратег»

 «ГРОМАДСЬКИЙ 
ДIЯЧ РОКУ»

Михайло 
ПОЖИВАНОВ

Громадський i державний 
дiяч, меценат, голова ГО 

«Фонд мунiципальних 
реформ «Магдебурзьке 
право», голова Одеської 

мiської органiзацiї  
ВО «Батькiвщина»

«ЗА ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ 
БЕЗПЕКИ ОДЕСИТIВ  

В УМОВАХ 
ВОЄННОГО  

СТАНУ»

Охоронна група 
«Охорона-Сервiс»

Генеральний директор – 
Геннадiй СМЕХОВИЧ

«ЗА ЗМIЦНЕННЯ 
МIЖНАРОДНИХ ЗВ’ЯЗКIВ 
ОДЕЩИНИ ТА ЗАЛУЧЕННЯ 
ЄВРОПЕЙСЬКОЇ СПIЛЬНОТИ  
ДО ДОПОМОГИ УКРАЇНI» 

Iнна 
ВОЛКОВА

Депутат  
Одеської районної ради, 

волонтер

«ЗА ВНЕСОК У ЗАХИСТ ПРАВ 
ВЛАСНОСТI ТЕРИТОРIАЛЬНИХ 

ГРОМАД I ДОПОМОГУ  
В ОБЛАШТУВАННI 

ВIЙСЬКОВИХ ОБ’ЄКТIВ»

Лариса 
СОКОЛИК 

Начальник управлiння  
з майнових питань  

Одеської обласної ради

13
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«БУДIВЕЛЬНИЙ 
ПРОЄКТ РОКУ» 

Корпорацiя 
«КУБ»

Голова корпорацiї «КУБ» – 
Олег НЕВЗОРОВ

«ЗА ВАГОМИЙ НАУКОВИЙ 
ВНЕСОК У ЗБЕРЕЖЕННЯ  

ТА СТВОРЕННЯ  
IСТОРИКО-КУЛЬТУРНОЇ 

СПАДЩИНИ ОДЕЩИНИ»

Сергiй 
ГРИНЕВЕЦЬКИЙ

Почесний громадянин 
Одеської областi i Одеси, 

депутат Одеської обласної 
ради, фундатор проєкту  

«Південь-Захід. Одесика. 
Історико-краєзнавчий 
науковий альманах»

«ЗА МАСШТАБНУ 
ВОЛОНТЕРСЬКУ 

ДIЯЛЬНIСТЬ 
У МЕДИКО-

ГУМАНIТАРНIЙ СФЕРI»

Одеська обласна 
Рада Миру

Голова –  
Тамiла АФАНАСЬЄВА

 
«ЗА АКТИВНУ 
БЛАГОДIЙНУ  

ТА ВОЛОНТЕРСЬКУ 
ДIЯЛЬНIСТЬ  

У ВОЄННИЙ ЧАС»

Iгуменя  
Серафима

Настоятелька  
Одеського  

Свято-Архангело-
Михайлiвського жiночого 

монастиря

«ЗА ПIДТРИМКУ 
БОЙОВОГО ДУХУ 
УКРАЇНСЬКОГО 

ВОЇНСТВА»

Вiра  
РЕВЕНКО

Професор Одеської 
нацiональної музичної 

академiї iм. А.В. Нежданової, 
директор оперної студiї ОНМА, 

народна артистка України, 
волонтер 

«ЗА ЕФЕКТИВНI 
БIЗНЕС-РIШЕННЯ  

В УМОВАХ ВIЙНИ»

Власниця ТМ «BURRATINO» – 
Олена НЕЙКОВА

Мережа 
ресторанiв 

«BURRATINO»

«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» –  «НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» –  
«ОДЕСИТ РОКУ» – 2022«ОДЕСИТ РОКУ» – 2022
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– У цей важкий, трагiчний час вiйни кожен з нас, 

з огляду на свої можливостi, прагне зробити свiй вне-

сок у допомогу нашим вiйськовим та у забезпечен-

ня нормальних умов життя цивiльних людей, – про-
коментував Юрiй КРУК вручення йому нагород 
рейтингу. – Зрозумiло, що у керiвникiв владних струк-

тур бiльше таких можливостей впливати на ситуацiю, 

водночас у них i значно бiльша вiдповiдальнiсть 

за свою дiяльнiсть. Коли працюєш у режимi 24/7 i 

постiйно вирiшуєш якiсь нагальнi питання, то у тебе 

не буде часу думати про якiсь подяки чи вiдзнаки. Од-

нак тим приємнiше, коли твою роботу помiчають. Дя-

кую органiзаторам рейтингу «Народне визнання» –  

керiвникам i журналiстам Пiвденноукраїнського 

Медiа Холдингу – i за вiдзнаку, i за те, що вони, по-

при вiйну, активно працюють, адже iнформацiйна 

складова теж дуже важлива у нашому поступу до пе-

ремоги. Звання лауреата у номiнацiї «За забезпе-

чення життєдiяльностi Одеського району у час вiйни i 

пiдтримку пiдроздiлiв ЗСУ» зобов’язує мене ще бiльш 

наполегливо працювати у цих напрямках.  
 

Інтерв’ю з лауреатом  читайте в цьому номері.
Начальнику Одеської районної військової адміністрації Юрію Круку 
нагороди рейтингу вручила від імені оргкомітету редактор журналу 
«Фаворит удачи» Галина Владимирська  

15

Лауреат рейтингу народний депу-
тат України, член комiтету Верховної 
Ради з питань транспорту Олександр  
ГОРЕНЮК написав на своїй сторiнцi у 
«Фейсбуку»:

– Отримав вiдзнаку рейтингу «Народ-

не визнання» – «Одесит року» у номiнацiї 

«За ефективну державницьку та волон-

терську дiяльнiсть в умовах воєнного часу» 

вiд Пiвденноукраїнського Медiа Холдингу. 

Надзвичайно пишаюсь бути в одному рей-

тингу з нашими захисниками, серед яких 

командувачi рiзних пiдроздiлiв ЗСУ нашо-

го регiону.

Однак це не моя особиста вiдзнака. 

Це нагорода всiєї команди волонтерiв, 

українського бiзнесу i мiжнародних 

донорiв, завдяки яким стала можливою 

масштабна гуманiтарна робота. З пер-

ших днiв вiйни нам вдалося налагодити 

гуманiтарний коридор через Одеську об-

ласть. Велика i дружна команда забез-

печила логiстику та сортування тисяч тон 

гуманiтарного вантажу, який передава-

ли нашим захисникам i цивiльним у Бах-

мут, Херсон, Миколаїв, Харкiв, Київ, Iрпiнь, 

Бучу, Славутич, Кривий Рiг, Днiпро, Суми.

Дякую всiм, хто з 24 лютого допомагає 

допомагати: Alexander Kubrakov, Iринi Ве-

рещук, Alexandra Azarkhina, Maksym Shkil, 

Zoran Zaev, Trajce Zaev, Ксенїя Соколовiй, 

Леонiду Лiснiченку, прекраснiй родинi 

Ястремських, Юрiю Iсаю, Ярославу Лихну, 

Дiмi Курову, Ганнi Ролман, Iurii Tyra, Roman 

Zaitsev, Дмитру Лозицькому, Odd Fellows 

Polska, Dobra Fabryka, Tzu Chi Indonesia, Kamilianie.eu, Гупта Радживу та Kusum 

Ukraine, «Моршинськiй», Михайлу Делiгiозу, Головному управлiнню Нацiональної 

Полiцiї в Одеськiй областi, Mykola Semenyshyn, сiм’ї Романчикових, Валентинi 

Шульц, «Гостиннiй хатi», Natalya Bogachenko, Сергiю Сiзоненку, Iннi Волковiй, Юлiї 

Хорошуновiй, Kateryna Antypova та всiм, хто долучається до цiєї дiяльностi.

Я дякую своїй сiм’ї. Я вас люблю!

Список подяк може бути нескiнченним, адже: а) Це – Україна; б) Ми вмiємо 

єднатись; в) Ми вмiємо дякувати. Слава Українi! Слава нашим Героям!
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На прохання 
оргкомiтету диплом i 
пам’ятну стелу Михайлу 
Поживанову (номiнацiя 
«Громадський дiяч року») 
i Вiрi Ревенко (номiнацiя 
«За пiдтримку бойово-
го духу українського 
воїнства») вручив голова 
Одеської обласної ради 
Григорiй Дiденко.
Михайло ПОЖИВАНОВ:

– Останнiй рiк я май-

же постiйно жив i працю-

вав в Одесi, хоч i не одесит. 

У цей воєнний час займа-

юся на Одещинi громадсь-

кою дiяльнiстю, гуманiтарною допомогою, благодiйнiстю, адже розумiю, 

що кожен на своєму мiсцi повинен наближати нашу перемогу. Роблю 

те, що в моїх силах, спираючись на свiй досвiд, використовуючи дружнi 

зв’язки за кордоном, для того, щоб допомагати здобувати цю перемо-

гу нашим вiйськовим, щоб у цей важкий час пiдтримувати дiячiв культу-

ри, художникiв, письменникiв, щоб наша дiтвора почувалася нормально. 

От на це була спрямована моя дiяльнiсть. Разом з тим я зовсiм не праг-

нув розповiдати про те, що роблю, у засобах масової iнформацiї, не вва-

жав за потрiбне займатися пiаром. Тому було несподiванкою, що мою ро-

боту помiтили i вирiшили вiдзначити нагородою, але, якщо щиро, то менi це 

дуже i дуже приємно!

Також приємно, що отримав цю нагороду з рук голови Одеської 

обласної ради Григорiя Дiденка, людини, яка сьогоднi уособлює мiсцеве 

самоврядування на найвищому регiональному рiвнi. Це – також визнан-

ня, адже зрозумiло, що керiвник такого рiвня не вручатиме нагороди 

будь-кому. Щиро вдячний Григорiю Вiталiйовичу! Дякую органiзаторам, 

журналiстам i експертам, якi формували рейтинг, за високу оцiнку моєї 

дiяльностi. Це надихає на те, щоб працювати ще краще. Наша перемога 

не за горами, прийдешнiй 2023 рiк має обов’язково її принести. Миру нам 

усiм! Хай нашi захисники повертаються живi-здоровi додому, i почнемо бу-

дувати справдi щасливу, заможну, прекрасну країну! 

Вiра РЕВЕНКО:
– Як народна артистка України не могла не 

пiдтримувати духовно наших воїнiв i вiйськових 

медикiв. З перших днiв вiйни я i мої учнi постiйно да-

вали концерти у воїнських частинах i поблизу фрон-

тових дiй, у палатах шпиталiв i лiкарень. Я дивила-

ся на цi стомленi i водночас свiтлi обличчя, i серце 

наповнювалося вiрою в нашу перемогу. Своїм ми-

стецтвом ми прагнули подарувати цим мужнiм лю-

дям хвилини радостi i душевної втiхи, щоб вони хоч 

ненадовго забули про важкi воєннi буднi. I було до 

слiз приємно чути оплески i теплi слова подяки.

Щиро вдячна органiзаторам рейтингу за таку 

високу оцiнку моєї мистецької волонтерської 

дiяльностi, дякую очiльниковi обласної ради 

Григорiю Вiталiйовичу Дiденку! Завжди готова 

пiдтримувати нашу область i Одесу, нашу країну, 

наших непереможних людей!

Матерiал про Михайла Поживанова читай-
те в цьому номерi.

Лариса СОКОЛИК, начальник управлiння з майнових питань 
Одеської обласної ради, лауреат у номiнацiї «За внесок у захист 
прав власностi територiальних громад i допомогу в облаштуваннi 
вiйськових об’єктiв»:

– Сьогоднi українцi в абсолютно рiзних галузях працюють заради мир-

ного майбутнього i разом наближають Перемогу. Я як начальник управлiння 

залишаюся на мiсцi та допомагаю забезпечувати ефективну роботу 

вiдповiдних обласних структур. I менi дуже приємно отримати звання лау-

реата як за мою безпосередню дiяльнiсть за посадою щодо захисту прав 

власностi територiальних громад Одещини, так i за допомогу в облаштуваннi 

вiйськових об’єктiв для наших захисникiв.

Для мене велика честь опинитися в одному списку з нашими воїнами, 

з тими, хто дає нам змогу жити i працювати, хто виборює Свободу. Я щиро 

вдячна всiм, хто мене пiдтримав. Обiцяю й надалi докладати всiх зусиль, аби 

захищати права наших громад.

«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» –  «НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» –  
«ОДЕСИТ РОКУ» – 2022«ОДЕСИТ РОКУ» – 2022
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За пiдсумками рейтингу «Народне визнання» – «Оде-
сит року» – 2022 мережа ресторанiв «BURRATINO» стала 
лауреатом у номiнацiї «За ефективнi бiзнес-рiшення в 
умовах вiйни».

Попри складнi умови, в яких доводиться працювати 
українським рестораторам пiд час вiйни, наприкiнцi верес-
ня 2022-го в Одесi розпочала роботу нова мережа пiцерiй 
пiд назвою «BURRATINO». Перший заклад смачного брен-
ду вiдкрився на вулицi Львiвськiй, 15Б (ЖК «Море») i вже за 
кiлька тижнiв мав загiн своїх прихильникiв. Як свiдчать самi 
гурмани, таємниця такого швидкого набуття популярностi 
– у майже чарiвнiй атмосферi гостинностi, що панує в 
«BURRATINO», та вишуканому меню з елементами авторської 
кухнi, яке дуже смакує шанувальникам смачної i корисної їжi.

Самi ж органiзатори «апетитного бiзнесу» на запитан-
ня щодо стрiмкої популярностi бренду лише жартують: мов-
ляв, немає нiякої таємницi, а якщо i є, то вона – цiлком в 
ставленнi вдячних вiдвiдувачiв, якi й формують позитивний 
iмiдж мережi. I розповiдають, що вже неодноразово чули вiд 
досвiдчених шанувальникiв пiци, що вона вiд «BURRATINO» 

– найсмачнiша не тiльки в Одесi, а й у Європi. Звiсно, такi 
коментарi – найкраща оцiнка!

До речi, головна мета новоутвореної мережi смаку та 
користi – це не лише розвиток харчового бiзнесу в Одесi. Ба-
гато уваги ресторатори придiляють саме пiдтримцi населення 
в складних умовах вiйни. Так, заклад на Львiвськiй,15Б став 
мало не першим  iмпровiзованим «Пунктом незламностi» для 
мешканцiв району, якi пiд час перебоїв зi свiтлом, завдяки 
встановленому генератору, змогли отримувати тут не тiльки 
гарячi напої та їжу, а й пiдзаряджати свої мобiльнi пристрої та 
користуватися послугами мережi iнтернет.

– Тепер у наших планах на найближче майбутнє – вiдкриття 
в Одесi нових закладiв мережi «BURRATINO», – подiлилася 
власниця торгових марок «BURRATINO» i «Штрудель», во-
лонтерка Олена НЕЙКОВА. – Труднощi, якi спричинила вiйна, 
нас не лякають. Ми прагнемо розвиватися i надалi, спираю-
чись на власний досвiд i пiдтримку партнерiв та завдяки за-
провадженню нових ефективних бiзнес-рiшень. Ми вважаємо 
себе патрiотами України, тому робимо все вiд нас залежне для 
пiдтримки та подальшого розвитку нашої держави.

Власниця ТМ «BURRATINO» Олена Нейкова (у центрi) подiляє успiх бренду з колективом ресторану.

– Для мене честь – звання лауреата рейтингу «Народне визнання» у номiнацiї «За 

активну благодiйну та волонтерську дiяльнiсть у воєнний час», – говорить настоятель-
ка Свято-Архангело-Михайлiвського жiночого монастиря iгуменя СЕРАФИМА.  
– Вважаю себе не лише воїном Христа, якими є всi монахи, а й воїном у цiй вiйнi з 

кривавим ворогом! У нас є наш фронт. Насамперед, звертаємося до Господа з мо-

литвою, прохаючи Його милостi та допомоги Українi, нашому народу. А ще постiйно 

невтомно працюємо, як i багато українських благодiйникiв i волонтерiв.

За час масштабної вiйни монастир прийняв на тимчасове (а когось i на 

постiйне!) утримання понад 700 вимушених переселенцiв. Люди отримують не 

лише лiжко у теплому затишному примiщеннi, а й безкоштовне повноцiнне харчу-

вання. У рiздвяно-новорiчнi днi ми влаштували для бiженцiв свято з подарунками. 

Також у днi вiйни ми врятували близько 500 кинутих господарями котiв, багатьом з 

яких знайшли новi домiвки.

Нашими зусиллями облаштовано кiлька бомбосховищ. У монастирi дiє пункт 

незламностi, що живиться вiд генератора, який придбано за допомогою наших 

партнерiв iз Нiмеччини. Працює також штаб гуманiтарної та медичної допомоги. 

Обитель допомагає ЗСУ i територiальнiй оборонi: це i продукти харчування, i дрова, 

i засоби особистого захисту. Щороку ми випiкаємо перед Рiздвом по декiлька тисяч 

калачiв i роздаємо їх нужденним. Цьогорiч ми дарували їх також нашим воїнам та 

бiженцям. Отож, рухаємося до Перемоги разом з Батькiвщиною!

17



1918 #131’2023

ФАВОРИТ НОМЕРУ
Галина Владимирська

Фото: Олег Владимирський,  
архів ТД  Strateg»

СИВАК:
ОЛЕКСАНДР

«ТИ НЕ МОЖЕШ 
КЕРУВАТИ ЛИШЕ ЧАСОМ,  
УСЕ IНШЕ – В ТВОЇХ РУКАХ»

YOU CANNOT 
MANAGE
ONLY TIME,
EVERYTHING 
ELSE IS IN 

YOUR
HANDS

18 #131’2023



1918 #131’2023

YOU CANNOT 
MANAGE
ONLY TIME,
EVERYTHING 
ELSE IS IN 

YOUR
HANDS

ВАРТО ПЕРЕСТУПИТИ ПОРIГ ТОРГОВОГО ДОМУ «STRATEG», 
ЯК  ПОТРАПЛЯЄШ У ГАМIРНЕ МОЛОДIЖНЕ СЕРЕДОВИЩЕ. 

У ВЕЛИКИХ, СВIТЛИХ, ПО-СУЧАСНОМУ ОЗДОБЛЕНИХ 
КАБIНЕТАХ ОДНI ХЛОПЦI I ДIВЧАТА ПРО ЩОСЬ ДИСКУТУЮТЬ 

БIЛЯ КОМП’ЮТЕРIВ, IНШI ПО ДВОЄ ЩОСЬ ОБГОВОРЮЮТЬ, 
ПЕРЕСУВАЮЧИ МIЖ СОБОЮ ПАПIРЦI I ФIГУРКИ, А ЧИМАЛА 

ГРУПКА ЗIБРАЛАСЯ У КОЛI ДОВКОЛА СТОЛУ I, ЗДАЄТЬСЯ, ЧИМОСЬ 
БАВИТЬСЯ... НЕПОСВЯЧЕНИЙ НЕ ЗРОЗУМIЄ, ЩО ТУТ ВIДБУВАЄТЬСЯ 

СЕРЙОЗНИЙ ПРОЦЕС СЕРЙОЗНОГО БIЗНЕСУ, I САМЕ ОРIЄНТИР НА 
МОЛОДЬ З ПРИТАМАННИМ ЇЙ КРЕАТИВНИМ МИСЛЕННЯМ Є ОДНIЄЮ ЗI 

СКЛАДОВИХ УСПIХУ.

А КОЛИ ЗНАЙОМИШСЯ З ВЛАСНИКОМ I ГЕНЕРАЛЬНИМ ДИРЕКТОРОМ 
КОМПАНIЇ ОЛЕКСАНДРОМ СИВАКОМ, ПЕРЕКОНУЄШСЯ: ВIН I САМ Є 

ТАКОЮ ЛЮДИНОЮ – КРЕАТИВНОЮ, ПОЗБАВЛЕНОЮ СТЕРЕОТИПIВ, ПО-
МОЛОДЕЧОМУ ЕНЕРГIЙНОЮ I ЗАВЗЯТОЮ. I ЦЕ ВЖЕ – ГОЛОВНА ЗАПОРУКА 
УСПIШНОЇ ДIЯЛЬНОСТI I НЕВПИННОГО РОЗВИТКУ КОМПАНIЇ, ЯКА ЗАЙМАЄТЬСЯ 
ДОВОЛI НЕЗВИЧНОЮ СПРАВОЮ – ВИРОБНИЦТВОМ НАСТIЛЬНИХ IГОР I НАБОРIВ 
ДЛЯ ТВОРЧОСТI.

ЗА РОКИ СВОЄЇ ПIДПРИЄМНИЦЬКОЇ ДIЯЛЬНОСТI ОЛЕКСАНДР ВЯЧЕСЛАВОВИЧ 
ВИВIВ СВОЮ ФIЛОСОФСЬКУ ФОРМУЛУ УСПIХУ: «ТИ НЕ МОЖЕШ КЕРУВАТИ ЛИШЕ 
ЧАСОМ, УСЕ IНШЕ – В ТВОЇХ РУКАХ».

ВIД АВТОМОБIЛЕБУДУВАННЯ –  
ДО ПОЛIГРАФIЇ

Власне, Олександр Сивак i за вiком, як на наше сучас-
не розумiння, – людина молода. «Менi 45, а я вже маю сина 
24 рокiв, i молодшого – п’ятирiчного, Миколу i Платошу», – з 
посмiшкою коментує вiн. I додає: «З 15 рокiв вiдповiдаю за 
своє життя сам, i нi про що зроблене не шкодую».

Це аж нiяк не самовпевненiсть, а завидна цiлеспрямова-
нiсть i рiдкiсна вiдповiдальнiсть за свої вчинки. Пiсля 9-го 
класу Сашко залишив батькiвський дiм, щоб самостiйно 
вступити до коледжу машинобудування у Первомайську 
Миколаївської областi i довести батьковi: я можу без вашої 
допомоги, i знань у мене досить. I довiв! А пiсля закiнчення ко-
леджу, так само доводячи не лише татовi, а й собi самому, що 
може бути цiлком самостiйним, поїхав до Одеси i вступив до 
полiтеху на факультет автомобiлебудування i робототехнiки. 
Жив у гуртожитку, пiдробляв на життя вантажником, зай-
мався спортом i ходив у далекi гiрськi подорожi з друзями 
з туристичного клубу «Романтик», здобув популярнiсть у сту-
дентському колi як дiджей на дискотеках, словом, аж нiяк 
не нудьгував поза навчальним процесом. I при цьому при-

мудрявся успiшно вчитися на найскладнiшiй спецiальностi 
– «динамiка i мiцнiсть машин». Там був i сопромат, i 

фiзика, i хiмiя, i вища математика, однак всi 
iспити (чесно зiзнається – крiм од-

ного!) здавав сам, без яки-
хось домовленостей.

Та найскладнiшi випробування проходив уже пiсля сту-
дентських рокiв...    

– Коли закiнчив iнститут, уже спецiальнiсть моя не дуже 

потрiбна була в Українi, та й заробiтки в якомусь НДI, якби 

вони, як i ранiше, працювали, були б мiзернi, – згадує Олек-
сандр. – А я на четвертому курсi вже став татусем, треба було 

утримувати родину. Отож за спецiальнiстю я жодного дня не 

працював, хоча дуже хотiв. Та отриманi у вузi знання i набутi 

у студентськi роки навички дуже цiную, вони – назавжди. Го-

ловне, чому навчився, – комунiкацiї з iншими людьми, на-

лагодженню дiлових стосункiв, умiнню знаходити потрiбну 

iнформацiю i загалом – вирiшувати рiзнi життєвi проблеми... 

Отож, вирiшив заробляти фотографiєю. Був такий журнал «Фо-

топродажа», от я для нього i знiмав машини на автобазарi, 

адже для мене машини були рiдною темою, також робив 

рекламнi фотосесiї для готелiв i таке iнше...

Досить швидко виконання чиїхось замовлень переросло у 
власний бiзнес. У 30 рокiв Олександр Сивак уже був засновни-
ком рекламно-iнформацiйної агенцiї «МедiаКомпас Україна» 
i став власником низки рекламних видань, орiєнтованих на 
автомобiльну тематику: журнал «Автобазар», газета «Авторе-
клама», довiдник «Автобiзнес».

2006 року створена ним агенцiя вийшла на нову орбiту – 
транспортно-рекламного та виставкового бiзнесу. Ще одним 
напрямком дiяльностi стало для Олександра Сивака i його 
команди проведення масштабних виставок-форумiв, на 
якi вiн купив права: «Одеса», «Trans Expo Odesa», «Южна 
Пальмiра», «Одеса Бот Шоу».
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«А ЯКБИ МЕНЕ ЗАПИТАЛИ, 
ЯКУ ОДНУ-ЄДИНУ НАСТIЛЬНУ 

ГРУ ВАРТО КУПИТИ ДЛЯ 
СПIЛЬНОЇ СIМЕЙНОЇ РОЗВАГИ, 

Я Б ПОРАДИВ BE UKRAINIAN. 
ВОНА СКЛАДАЄТЬСЯ З ПИТАНЬ 

ПРО УКРАЇНСЬКI МIСТА, ПАМ’ЯТКИ, 
ГЕРОЇВ, ВИЗНАЧНI ПОДIЇ, ТВАРИННИЙ 

I РОСЛИННИЙ СВIТ. У РОДИННОМУ 
КОЛI МОЖНА ПIЗНАВАТИ НАШУ РIДНУ 

КРАЇНУ I ПОЛЮБИТИ ЇЇ ЩЕ БIЛЬШЕ».

ФАВОРИТ НОМЕРУ
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Тодi ж став власником одного з найсолiднiших 
спецiалiзованих видань – журналу «Судноплавство», 

вступив до Нацiональної спiлки журналiстiв України. 
Адже справедливо вважав: якщо вiд видання суто ре-

кламних газет i журналiв прийшов час вiдмовитися на ко-
ристь iнтернету, то нiщо не зможе замiнити престижнiсть 
публiкацiй на сторiнках журналу європейського зраз-
ка, читачами якого є керiвники провiдних транспортних 
пiдприємств та морської галузi. 

...Здавалося б, така багатоаспектна масштабна 
дiяльнiсть мала цiлком поглинути весь час i сили, всю увагу. А 
тим часом багаторiчний зв’язок з полiграфiєю, необхiднiсть 
стеження за процесом друку стали поштовхом до початку но-
вого бiзнесу у зовсiм iншiй сферi – виробництва настiльних 
iгор та наборiв для творчостi.

ТАКТИКА I СТРАТЕГIЯ  
НОВОГО БIЗНЕСУ

– Одного разу я отримав замовлення на виготовлення 

тематичної настiльної гри, – згадує Олександр. – Зробив i 

зрозумiв, що менi цiкаво виготовляти так званi настiлки. Всi 

мої попереднi проєкти починалися саме з того, що це було 

менi цiкаво. А коли чимось по-справжньому захоплюєшся, 

то це захоплення здатне швидко перерости у бiзнес. Коли 

ж вирiшив, що варто заснувати нову компанiю, то на-

звав її Strateg, адже настiльнi iгри – це завжди про такти-

ку та стратегiю. Це слово менi подобається ще й тому, що з 

давньогрецької воно перекладається як «мистецтво полко-

водця».

Чiткої дати заснування компанiї, певно, немає, все, по-

чинаючи з 2006 року,  спочатку розвивалося спонтанно. Але 

у 2021-му ми вирiшили вiдсвяткувати 15 рокiв дiяльностi. 

Спочатку Strateg складався з мене й iдеї. Першими вигото-

вили класичнi, добре вiдомi i улюбленi широким загалом iгри: 

монополiю, домiно та рiзноманiтнi «бродилки». Я залучив 

до проєкту двох дизайнерiв, якi розробили 20 iгор, зокре-

ма серiю «Цiкава математика», «Правила дорожнього руху», 

«Тварини дикого свiту»... А далi процес невпинно розвивався 

i ставав усе бiльш масштабним.

Нинi тiльки наша команда налiчує близько 200 

працiвникiв, i це вже не лише Торговий дiм «Стратег», а й при-

ватне пiдприємство «Мир Лео», iнтернет-магазини «Платош-

ка», «Нiктойс», «AV-Store». Якщо ж врахувати кiлькiсть робочих 

мiсць, якi потрiбнi для виготовлення комплектуючих iншими 

пiдприємствами, то можна нарахувати й понад тисячу лю-

дей. А наш асортимент складається з майже 1000 iгор, 1500 

картин за номерами та майже 800 видiв алмазної мозаїки. 

Я пишаюся тим, що 2019 року ТОВ «Стратег Україна» стало 

переможцем у Всеукраїнському рейтингу «Сумлiнний плат-

ник податкiв». А у 2022-му ми отримали почесний знак 

«Вироблено в Одеськiй областi», впроваджений голо-

вою Одеською облдержадмiнiстрацiї, i це переконли-

во свiдчить про якiсть нашої продукцiї.

Сьогоднi велику команду очолює подружжя 
Сивак: Олександра можна назвати стратегом 
процесу, а його дружину Iрину – тактиком, бо 
взяла на себе безпосереднє керiвництво 
щоденним робочим процесом. Вiддавши 
данину класицi (i не забуваючи про неї 
понинi), Торговий дiм Strateg надає 

перевагу новаторству, пильно слiдкуючи за трендами i мод-
ними тенденцiями. Нинi це товари не лише для дiтей, а й для 
пiдлiткiв та дорослих. Працюють над розробкою i виготов-
ленням iнтелектуальних, освiтнiх, пiзнавальних iгор, що роз-
вивають пам’ять, логiку, аналiтичнi здiбностi людей рiзного 
вiку. Є, крiм настiльних, невеличкi iгри, якi можна покласти 
до кишенi чи сумочки i взяти з собою у дорогу, пазли, слайми, 
а ще набори для творчого розвитку – картини за номерами, 
алмазна мозаїка, набори для лiплення. Асортимент постiйно 
зростає i урiзноманiтнюється.

– Усi iграшки можна подiлити на три рiзновиди: для роз-

ваг, навчання та хобi, – коментує Iрина. – Розумiючи це, 

треба при покупцi зважати на iндивiдуальнi особливостi 

конкретної дитини i вибрати те, що їй бiльше до вподоби 

або найбiльш актуальне для неї. Звертаючись до магазинiв 

«Стратег» в iнтернетi, можна завжди отримати допомогу та 

пiдказку консультантiв.

– А якби мене запитали, яку одну-єдину настiльну гру 

варто купити для спiльної сiмейної розваги, я б порадив Be 

Ukrainian, – додає Олександр. – Вона складається з питань 

про українськi мiста, пам’ятки, героїв, визначнi подiї, тварин-

ний i рослинний свiт. У родинному колi можна пiзнавати нашу 

рiдну країну i полюбити її ще бiльше.

НА ЧАСI –  
ПАТРIОТИЧНИЙ ТРЕНД!

Як це не дивно звучить, та широкомасштабна вiйна, яка 
негативно позначилася на всiх бiзнес-сферах країни, дала 
новий поштовх для розвитку ТД «Strateg».

Ненадовго припинивши свою дiяльнiсть 24 лютого, ко-
лектив швидко знову взявся до роботи.

– Коли почалося масштабне вторгнення, ми поста-

вили бiзнес на паузу, – розповiдає Генеральний дирек-
тор. – За два днi законсервували всi процеси, вида-

ли працiвникам зарплату й перебували у такому станi 

десь з тиждень. Перша розгубленiсть вiд неочiкуваних 

трагiчних подiй швидко минула. В Одесi, попри загрозу 

ворожого десанту, було бiльш-менш спокiйно, та й колек-

тив здебiльшого залишався тут. Тож я вирiшив, що, про-

довжуючи свою звичну справу, нам усiм разом буде лег-

ше протистояти невпевненостi у завтрашньому днi. I дуже 

швидко переконався, що був правий. Уже 15 березня ми 

почали повноцiнну роботу. Початок весни вiдпрацювали 

навiть краще, нiж сподiвалися. У травнi змогли вийти на 

довоєннi показники. А у вереснi їх суттєво перевершили. 

Важливо, що я був весь час на мiсцi, адже коли керiвник 

перебуває поруч з командою, це додає мотивацiї. Крiм 

того, ми максимально забезпечуємо фiнансову скла-

«СТРАТЕГ» ЗАПУСТИВ ЦIЛУ  
СЕРIЮ ПАТРIОТИЧНИХ IГОР,  

А ЦЕ ВЖЕ – НАЙКРАЩИЙ ШЛЯХ  
У ВИХОВАННІ МАЛЕЧI,  

ТА Й ДОРОСЛИХ МОЖЕ ПОТIШИТИ:  
«ОЙ У ЛУЗI», «СКАЖИ ПАЛЯНИЦЯ», 

«ЗНАЙ НАШИХ» ТА IНШI».
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«БЛАГОДIЙНIСТЬ –  
ЦЕ ОКРЕМА ВАЖЛИВА  

СКЛАДОВА ДIЯЛЬНОСТI 
НАШОЇ КОМПАНIЇ, I НЕЮ 

Я ЗАЙМАЮСЯ ОСОБИСТО. 
МОЖУТЬ ЗАТЕЛЕФОНУВАТИ 

З ДИТЯЧОГО БУДИНКУ, I 
МИ ПЕРЕДАМО ТУДИ НАШI 

ПАТРIОТИЧНI IГРАШКИ ТА, ЗА 
ПОТРЕБИ, IНШУ ДОПОМОГУ. Є 

ГОСПIТАЛI, ЛIКАРНI, ЯКI ДО НАС 
ЗВЕРТАЮТЬСЯ НАПРЯМУ  

АБО ЧЕРЕЗ БЛАГОДIЙНI ФОНДИ».

ФАВОРИТ НОМЕРУ
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YOU CANNOT 
MANAGE
ONLY TIME,
EVERYTHING 
ELSE IS IN 

YOUR
HANDS

дову бiзнесу, не затримуємо виплати, ще й 

допомагаємо спiвробiтникам продуктовими набо-

рами. Те, як ми відповіли на виклики цього дуже важ-

кого періоду, переконало мене: ти не можеш керувати 

лише часом, усе інше – в твоїх руках.

Те, що бiзнес працює, важливо i для країни, для мiста: 
надходять податки до бюджетiв, а працiвники компанiї не 
потребують допомоги держави. А в даному випадку є ще 
кiлька важливих для суспiльства складових. По-перше, 
дiти завжди мають потребу в розвагах, а за таких обста-
вин, якi створила у нашому життi вiйна, це просто тера-
певтична необхiднiсть для дитячої психiки. А по-друге, 
«Strateg» запустив цiлу серiю патрiотичних iгор, а це вже – 
найкращий шлях у вихованні малечi, та й дорослих може 
потiшити.

– Коли ми повернулися до роботи, я поставив перед ко-

лективом завдання: потрiбнi патрiотичнi iграшки, причому 

такi, якi можна покласти до кишенi, коли спускаєшся до схо-

вищ, – коментує Олександр Вячеславович. – У цей час уже 

почало з’являтися багато мемiв: то про жiнку, яка збила во-

рожий дрон банкою з огiрками, то про вкраденi трактори-

стами танки... Дизайнери пiдхопили iдею. I швидко з’явилися 

нашi iгровi хiти: «Ой у лузi», «Скажи паляниця», «Знай наших» 

та iншi. Реакцiя покупцiв переконала: люди у захватi, вони 

писали нам, дякували, дiлилися своїми враженнями i навiть 

давали поради, пiдказували iдеї. Серiя патрiотичних iгор i 

далi доповнюється, адже подiї, здатнi надихнути на ство-

рення нових iгор, вiдбуваються чи не щодня, та й мемiв не 

бракує. А ще плануємо розробити стратегiчну гру за мотива-

ми сучасної росiйсько-української вiйни.

У нашого бiзнесу в цi мiсяцi вiйни виявилися також 

iншi особливостi, – доповнює Iрина Сивак. – Усi iгри стали 

україномовними. Ми i самi свiдомi того, що є така потреба 

у покупця, i нашi партнери – мережi магазинiв – перестали 

брати iгри, виконанi росiйською. Бiльше того, зараз багато 

iгор ми експортуємо до тих країн, якi прийняли наших виму-

шених бiженцiв з дiтками, тамтешнi магазини залюбки їх бе-

руть на продаж, особливо у Польщi. Друга особливiсть – цiна: 

ми зрозумiли, що варто бiльше виробляти недорогих iгор, 

вартiстю до 150 гривень, адже з грошима у людей зараз су-

тужно, а все одно дiткам щось купують, роблять подарунки...

ЯКIСТЬ – ПОНАД УСЕ!

Як батьки i вiдповiдальнi виробники, подружжя Сивак 
особливу увагу придiляє якостi своєї продукцiї, справедливо 
вважаючи, що це має бути не менш важливою її перевагою, 
нiж цiкавий розвиваючий змiст.

– Насамперед, хочу наголосити, що всi нашi iграшки 

виготовляються з гiпоалергенних матерiалiв, – 

пiдкреслює Олександр. – Крiм того, їх перевiряють 

психологи. Математичнi чи лiнгвiстичнi iграшки 

разом з нами розробляють учителi та логопеди. 

Особистий досвiд батькiвства також допомагає 

зрозумiти, яку продукцiю робити. Ти розумiєш, 

що дав би своїй дитинi до рук, а що нi.

З 2017 року ми почали регулярно 

вiдвiдувати мiжнароднi дитячi вистав-

ки, якi проходять у нашiй країнi та за 

кордоном – у Нiмеччинi, Польщi, 

Об’єднаних Арабських Емiратах i 

робити експозицiї продуктiв торгової марки Strateg. Це дуже 

допомогло зрозумiти, на якому рiвнi зараз перебуває вироб-

ництво iграшок в Українi i який рiвень наших продуктiв. У та-

ких поїздках не лише запозичуємо кращий чужий досвiд, а й 

змiнюємо ставлення до української продукцiї та привчаємо 

гiдно оцiнювати її якiсть, не занижувати цiну лиш через те, 

що вона made in Ukraine.

«ЗА БЛАГОДIЙНIСТЬ  
ВIДПОВIДАЮ ОСОБИСТО»!

Вiд початку повномасштабного вторгнення компанiя 
дарує розвиваючi iгри дiтям, якi змушенi були втiкати з не-
безпечних регiонiв, а також передає кошти для дiтей-сирiт, 
чиї дитбудинки постраждали вiд обстрiлiв. Нещодавно на 
благодiйному заходi «Мрiя життя» ТД «Strateg» зробив вне-
сок у сумi 450 000 гривень.

Тим часом благодiйнiсть для Олександра Сивака – це не 
лише достойний вiдгук на трагiчнi виклики воєнного часу, 
вона давно стала доброю ознакою дiяльностi очолюваних 
ним пiдприємств.  

Скажімо, у 2019-му компанія встановила національний 
рекорд, виклавши у Міжнародний день захисту дітей у пар-
ку біля кінотеатру, де відбувалося святкування, найдо-
вшу доріжку зі 110 000 настільних ігор та наборів дитячої 
творчості, які потім були подаровані юним глядачам. А на-
ступного року  «Strateg» встановив своєрідний світовий ре-
корд і ввійшов до книги Національних рекордів України, 
склавши дивовижну піраміду із 111 627 ігор висотою май-
же сім метрів! Сталося це на Святого Миколая, у перед-
день Різдва, і ці ігри потім стали святковими подарунками 
для діток з дитячих будинків та малозабезпечених сімей. 
Мова вже не йде про постiйну партнерську участь у рiзних 
благодiйних акцiях, дитячих святах i таке iнше. 

– Благодiйнiсть – це окрема важлива складова дiяльностi 

нашої компанiї, i нею я займаюся особисто, – наголошує 
Олександр. – Можуть зателефонувати з дитячого будинку, i 

ми передамо туди нашi патрiотичнi iграшки та, за потреби, 

iншу допомогу. Є госпiталi, лiкарнi, якi до нас звертаються 

напряму або через благодiйнi фонди.

Масштабна багаторічна благодійна діяльність Олек-
сандра Сивака не залишилася поза увагою одеситів і 
організаторів щорічного рейтингу «Народне визнання» –  
«Одесит року» – 2022: він став лауреатом у традиційній і  
дуже почесній номінації – «Меценат року»! 
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«УЧАСТЬ У  ВИСТАВКАХ  
ЗА КОРДОНОМ ДОПОМОГЛА 

ЗРОЗУМІТИ, НА ЯКОМУ РІВНІ ЗАРАЗ 
ПЕРЕБУВАЄ ВИРОБНИЦТВО ІГРАШОК В 

УКРАЇНІ І ЯКИЙ РІВЕНЬ НАШИХ ПРОДУКТІВ. У 
ТАКИХ ПОЇЗДКАХ НЕ ЛИШЕ ЗАПОЗИЧУЄМО 

КРАЩИЙ ДОСВІД, А Й ЗМІНЮЄМО СТАВЛЕННЯ 
ДО УКРАЇНСЬКОЇ ПРОДУКЦІЇ…»
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ФАВОРИТ НОМЕРУ

«2019 РОКУ ТОВ «СТРАТЕГ УКРАЇНА» СТАЛО 
ПЕРЕМОЖЦЕМ У ВСЕУКРАЇНСЬКОМУ 

РЕЙТИНГУ «СУМЛІННИЙ ПЛАТНИК ПОДАТКІВ». 
А У 2022-МУ МИ ОТРИМАЛИ ПОЧЕСНИЙ ЗНАК 

«ВИРОБЛЕНО В ОДЕСЬКІЙ ОБЛАСТІ», ВПРОВАДЖЕНИЙ 
ГОЛОВОЮ ОДЕСЬКОЮ ОБЛДЕРЖАДМІНІСТРАЦІЇ»
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Масштабна багаторічна благодійна діяльність 
Олександра Сивака  не залишилася поза увагою одеситів  
і організаторів щорічного рейтингу 
 «НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» – «ОДЕСИТ РОКУ» – 2022:  
він став лауреатом  у традиційній і  дуже почесній 
номінації – «МЕЦЕНАТ РОКУ»! 
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«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» –  
«ОДЕСИТ РОКУ» – 2022
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2022-й – ЦЕ РIК ВИПРОБУВАНЬ  
ТА ПЕРЕВIРКА НА МIЦНIСТЬ  
ЯК ДЕРЖАВНИХ ОРГАНIВ,  
ТАК I ПЛАТНИКIВ ПОДАТКIВ

– Руслане Миколайовичу! Наскiльки платники в перiод 

воєнного стану є соцiально вiдповiдальними щодо сплати 

податкiв?

– Насамперед, користуючись нагодою, хочу висловити 
слова вдячностi тим платникам податкiв, якi в цей надсклад-
ний для всiєї країни час сумлiнно виконують свої податковi 
зобов’язання.

Так, протягом сiчня-листопада 2022 року до зведеного бюд-
жету сплачено 32,7 млрд грн, що на 5,1 млрд грн, або майже на 
19 вiдсоткiв бiльше, нiж у сiчнi-листопадi 2021 року.

До державного бюджету за 11 мiсяцiв 2022 року суб’єктами 
господарювання сплачено понад 12 млрд грн, що на 1,7 млрд 
грн бiльше, нiж у сiчнi-листопадi 2021 року (темп росту склав 
115,8%).

Крiм того, бюджети територiальних громад за сiчень-
листопад поточного року поповнилися на понад 20 млрд грн, що 
на 3,4 млрд грн, або на 20,4 вiдсотка, бiльше, нiж за аналогiчний 
перiод минулого року.

Найбiльшу питому вагу в структурi доходiв державного бюд-
жету складає сплата суб’єктами господарювання податкiв, 

зборiв та платежiв у таких галузях, як «Державне управлiння 
й оборона», «Транспорт, складське господарство», «Оптова та 
роздрiбна торгiвля», «Промисловiсть».

Серед основних джерел формування зведеного бюджету за-
лишаються податок на доходи фiзичних осiб (17,6 млрд грн), по-
даток на додану вартiсть (5,4 млрд грн), податок на майно (понад 
3 млрд грн), єдиний податок (2,5 млрд грн).

Збiльшення сум сплати податкiв як до державного, так i 
до мiсцевих бюджетiв забезпечує акумулювання додаткових 
коштiв та подальше їх спрямування на своєчасне фiнансування 
рiзноманiтних програм соцiально-економiчного розвитку дер-
жави.

– Минув складний 2022 рiк. Якi Вашi прогнози щодо ви-

конання показникiв сплати податкiв, якi були доведенi для 

регiону?

– Так, це рiк випробувань, нових можливостей та досягнень. 
Загалом за 2022 рiк до державного бюджету очiкується забез-
печити сплату в сумi 13,7 млрд грн, що на 11,5 вiдсотка бiльше, 
нiж за сiчень-грудень 2021 року.

У свою чергу до мiсцевих бюджетiв нами очiкується надход-
ження 22,6 млрд грн, що 3,2 млрд гривень бiльше, нiж минуло-
го року.

Тобто прогнози, як бачите, оптимiстичнi. Хочу наголоси-
ти, що це досягнення наших сумлiнних платникiв податкiв,  

27

ХВАН: 
РУСЛАН

«МЕТОЮ ПОДАТКОВОЇ СЛУЖБИ 
РЕГIОНУ Є МАКСИМАЛЬНО 
КОМФОРТНЕ ОБСЛУГОВУВАННЯ 
ПЛАТНИКIВ ПОДАТКIВ»

СПЛАЧУЮЧИ ПОДАТКИ, КОЖЕН З НАС РОБИТЬ СВIЙ ВНЕСОК У ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ 
ФУНКЦIОНУВАННЯ ДЕРЖАВИ. ОСОБЛИВО ЦЕ АКТУАЛЬНО СЬОГОДНI – У ЧАС 
ВОЄННОЇ АГРЕСIЇ ПРОТИ УКРАЇНИ.
ЩОБ ДIЗНАТИСЯ ПРО СТАН СПЛАТИ ПОДАТКIВ ДО БЮДЖЕТIВ УСIХ РIВНIВ 
НА ОДЕЩИНI, МИ ЗУСТРIЛИСЯ З ВИКОНУЮЧИМ ОБОВ’ЯЗКИ НАЧАЛЬНИКА 
ГОЛОВНОГО УПРАВЛIННЯ ДПС В ОДЕСЬКIЙ ОБЛАСТI РУСЛАНОМ ХВАН. А 
ЩЕ МАЛИ НА МЕТI БЛИЖЧЕ ПОЗНАЙОМИТИСЯ З ЛЮДИНОЮ, ЯКА ОЧОЛЮЄ 
ОДНУ З НАЙВАЖЛИВIШИХ ДЕРЖАВНИХ РЕГIОНАЛЬНИХ СТРУКТУР, АДЖЕ РУСЛАН 
МИКОЛАЙОВИЧ ПРИЗНАЧЕНИЙ НА ЦЮ ПОСАДУ ПIВРОКУ ТОМУ, I ТАКУ ДОВIРУ 
ЙОМУ БУЛО НАДАНО ВЖЕ ПIД ЧАС ВIЙНИ.
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однак як у напрямку нашої дiяльностi, так i в iнших, запорука 
нашої успiшної роботи – наявнiсть фахових працiвникiв, лю-
дей, якi, незважаючи нi на що, працюють вiдповiдно до вимог 
часу. Я це пiдкреслюю повсякчас i вдячний своєму колективу за 
професiоналiзм та вiдданiсть роботi.

СЕРВIСНЕ ОБСЛУГОВУВАННЯ  
ТА СПIВПРАЦЯ – НА ВСIХ РIВНЯХ

– Одеська область – найбiльша в Українi. Чи впливає 

вiддаленiсть багатьох населених пунктiв вiд районних центрiв 

та мiста Одеси на комунiкацiю платника податкiв з податковою 

службою? 

– Метою податкової служби регiону є максимально ком-
фортне обслуговування платникiв податкiв. На облiку в Голов-
ному управлiннi ДПС в Одеськiй областi перебуває понад 236 
тисяч платникiв податкiв, з них близько 100 тисяч юридичних 
осiб, 136 тисяч фiзичних осiб-пiдприємцiв та понад двi тисячi – 
фiзичнi особи, якi провадять незалежну професiйну дiяльнiсть.

У кожному районному центрi Одещини функцiонують 
державнi податковi iнспекцiї, якi є структурними пiдроздiлами 
Головного управлiння ДПС в Одеськiй областi. Також майже 
при кожнiй такiй iнспекцiї створенi Центри обслуговування 
платникiв. Громадяни та платники податкiв мають змогу зверну-
тися до Центрiв i отримати одну з 79 послуг, якi надаються в Го-
ловному управлiнні ДПС в Одеськiй областi.

Зокрема, для зручностi та комфортностi платникiв в умовах 
воєнного стану сервiсне обслуговування здiйснюється незалеж-
но вiд мiсця облiку платника податкiв.

Загалом протягом 2022 року платники податкiв у Центрах 
обслуговування податкової служби регiону отримали 195 ти-
сяч адмiнiстративних послуг. Найбiльш запитуваними є послуги 
з отримання реєстрацiйного номера облiкової картки платника 
податкiв та внесення до паспорта громадянина України даних 
про реєстрацiйний номер облiкової картки платника податкiв 
з Державного реєстру фiзичних осiб (станом на 01.12.2022 
року – 81 тисяча звернень), надання витягу з реєстру платникiв 
єдиного податку (27 тисяч), видача вiдомостей з Державного 
реєстру фiзичних осiб-платникiв податкiв про суми виплачених 
та утриманих доходiв (21 тисяча) та реєстрацiя платника єдиного 
податку (18 тисяч).

Не один рiк ми працюємо над тим, щоб максимально спро-
стити ведення бiзнесу. I прогрес очевидний.

Скажiмо, зареєструвати ФОП можливо за 10 хвилин, не ви-
ходячи з дому. Аналогiчно можна подати декларацiю або сплати-
ти податки через портал «Дiя».

Також створено низку електронних сервiсiв з метою забез-
печення сприятливих умов для платникiв податкiв щодо подан-
ня звiтностi й отримання адмiнiстративних послуг. У зв’язку iз 
запровадженням в Українi воєнного стану такi сервiси користу-
ються пiдвищеним попитом.

Протягом останнiх рокiв податкова служба проводить ро-
боту серед платникiв податкiв щодо популяризацiї сервiсiв 
податкової та максимального залучення всiх верств населення 
до взаємодiї у цифровому форматi з використанням електрон-
ного пiдпису.

Згiдно з розрахунком частки електронної звiтностi, поданої 
платниками Одеської областi, частка Е-декларацiй у загальнiй 
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кiлькостi поданих податкових декларацiй станом на 1 груд-
ня цього року дорiвнює 94,2%; частка Е-декларацiй, поданих 
юридичними особами, – 97,3%; частка Е-декларацiй, поданих 
фiзичними особами, – 91,2%.

Завдяки вжитим фахiвцями Головного управлiння ДПС в 
Одеськiй областi заходам щодо залучення платникiв до користу-
вання сервiсами ДПС, станом на 1 грудня 2022 року залучена 
41 тисяча платникiв, якi ранiше не користувалися податковими 
сервiсами.

До речi, незважаючи на те, що нинi вкрай непростi умови 
для ведення бiзнесу, в Одеському регiонi ми спостерiгаємо, що 
новостворенi суб’єкти господарювання започатковують власну 
справу та реєструються платниками податкiв.

Так, за 11 мiсяцiв 2022 року на податковий облiк в Одеськiй 
областi взято майже 14 тисяч представникiв бiзнесу, з них 
майже двi тисячi юридичних осiб та 12 тисяч фiзичних осiб-
пiдприємцiв.

– Щорiчно проводиться кампанiя декларування громадяна-

ми своїх доходiв. Чи є позитивнi пiдсумки у 2022 роцi?

– Так, можу зазначити, що станом на 1 грудня поточного 
року мешканцями регiону подано понад 23 тисячi податкових 
декларацiй про майновий стан та доходи.

Громадянами задекларованi доходи в сумi 10,1 млрд гри-
вень, що на 45 вiдсоткiв бiльше вiд показникiв минулого року.

Сума податку на доходи фiзичних осiб, що пiдлягає сплатi 
до бюджету, складає 175,1 млн гривень та вiйськового збору – 
86,8 млн гривень. Порiвняно з аналогiчним перiодом минулого 
року сплата зросла вiдповiдно на 13,4 млн грн та 51,9 млн гри-
вень.

Доходи, що перевищують 1 млн грн., задекларував 571 
громадянин. Порiвняно з аналогiчним перiодом минуло-
го року кiлькiсть «мiльйонерiв» в Одеському регiонi зросла 
на 147 осiб. Вказаними фiзичними особами задекларовано 
майже 8,6 млрд грн, з яких самостiйно нараховано до сплати 

Станом на 1 грудня поточного року мешканцями регiону подано понад  
23 тисячi податкових декларацiй про майновий стан та доходи.
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117,4 млн грн податку на доходи фiзичних осiб та 77,5 млн грн 
вiйськового збору.

Сумлiнно задекларувавши свої доходи та сплативши подат-
ки, громадяни роблять свiй внесок у забезпечення фiнансування 
соцiально-економiчного розвитку територiальних громад та по-
треб Збройних сил України.

– Взаємодiя та розвиток спiвпрацi з територiальними грома-

дами. Це питання було, та й залишається, предметом особливої 

уваги з боку керiвництва Одеської обласної вiйськової/

державної адмiнiстрацiї. Наскiльки така взаємодiя налагоджена 

з боку регiональної податкової?

– Спiвпраця з територiальними громадами – це наша що-
денна робота, ефективних результатiв якої я як керiвник вима-
гаю вiд пiдлеглих, насамперед – вiд керiвникiв державних пода-
ткових iнспекцiй на мiсцях.

Головним управлiнням ДПС в Одеськiй областi 
забезпечується iнформацiйна та консультацiйна пiдтримка гро-
мад у всiх питаннях, вiд формування до наповнення мiсцевих 
бюджетiв.

Окрiм того, на постiйнiй основi проводяться спiльнi заходи – 
зустрiчi, наради, семiнари – з головами територiальних громад 
та бiзнес-спiльнотою з питань застосування податкового зако-
нодавства та новацiй у ньому. 

А головним результатом цiєї роботи є збiльшення сплати 
податкiв та зборiв до бюджетiв громад.

– Сьогоднi при кожнiй регiональнiй ДПС створено податковi 

платформи, покликанi покращити комунiкацiю мiж ДПС та плат-

никами. Чи користується одеський бiзнес цим сервiсом та якi пи-

тання обговорюються?

– Податкiвцi Одещини продовжують реалiзовувати свою 
позицiю щодо вiдкритостi у роботi з бiзнесом та громадськiстю. 
Саме тому в Головному управлiннi ДПС в Одеськiй областi дiє 
комунiкацiйна податкова платформа.

Запроваджений формат роботи ефективно допомагає 
вирiшувати питання, якi турбують представникiв iнститутiв гро-
мадянського суспiльства, бiзнес-асоцiацiй, та виявляти системнi 
проблеми, якi потребують оперативних управлiнських рiшень.

На сьогоднi Головне управлiння ДПС в Одеськiй областi 
перебуває в постiйнiй комунiкацiї з платниками податкiв, 
громадськими органiзацiями, асоцiацiями, якi представля-
ють iнтереси малого та середнього бiзнесу, а також з органа-
ми мiсцевого самоврядування. В дiалозi ми обговорюємо та 
намагаємося вирiшити тi проблеми, з якими стикаються платни-
ки, i щоденно працюємо в цьому напрямку.

Нагадую, що у разi виникнення питань, якi потребують опе-
ративного розгляду, платники можуть надсилати звернення на 
окрему поштову скриньку od.ikc@tax.gov.ua.

ВIДКРИТIСТЬ, ЧЕСНА КОМУНIКАЦIЯ – 
ЦЕ ЗАПИТ СУСПIЛЬСТВА

– Ми вдячнi Вам, що знайшли час на спiлкування з нами. 

Знаємо, що загалом роботi зi ЗМI придiляється велика увага.

– Звичайно! Ми розумiємо, що така спiвпраця дуже важли-
ва, суспiльство потребує такої ефективної комунiкацiї.

У разi виникнення питань, якi потребують оперативного розгляду, платники можуть 
надсилати звернення на окрему поштову скриньку od.ikc@tax.gov.ua.
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У нас в управлiннi налагоджено зв’язки з регiональними за-
собами масової iнформацiї, ми запрошуємо їх до висвiтлення 
нашої дiяльностi. Також функцiонують субсайт Головного 
управлiння ДПС в Одеськiй областi вебпорталу ДПС та сторiнка 
ДПС в Одеськiй областi у соцiальнiй мережi Facebook, де кож-
ний має можливiсть ознайомитися з якiсною актуальною 
iнформацiєю щодо практики застосування законодавства з пи-
тань, що належать до компетенцiї ДПС.

– Бачимо у Вас в кабiнетi багато кубкiв, що свiдчать про 

спортивнi перемоги. Що таке спорт у Вашому життi?

– Спорт вiдiграв дуже важливу роль у моєму життi. Занят-
тя спортом дають не лише гарну фiзичну форму, а й виховують у 
людинi дисциплiнованiсть, вiдповiдальнiсть, вмiння дiяти коман-
дою на позитивний результат, а це потрiбно у будь-якiй сферi.

Кубки, що стоять у моєму кабiнетi, про якi ви запитали, – це 
за перше i друге мiсця у благодiйних турнiрах, якi проходили не-
щодавно. Команда Головного управлiння ДПС Одеської областi 
грала з командами рiзних державних та правоохоронних струк-
тур мiст Одеси та Києва.

СПРОМОЖНIСТЬ ВIДПОВIДАТИ 
ВИКЛИКАМ ТА ОЧIКУВАННЯМ ЧАСУ

– Вам вдається наповнювати бюджет навiть з перевиконан-

ням доведених завдань попри те, що бiзнес дуже постраждав пiд 

час вiйни...

– Вважаю, що якiсна взаємодiя та порозумiння особливо 
актуальнi сьогоднi, адже для бiзнесу зараз такi ж нелегкi часи, 
як i для всiєї країни. Постраждали як великi пiдприємства, так i 
середнiй, малий бiзнеси. Я вже не кажу про територiї, якi пере-
бували (чи й досi перебувають) пiд окупацiєю або у зонi бойових 
дiй. Звичайно, це позначається на обсягах сплати податкiв. Для 
нас важливо, щоб платник податкiв сприймав податкову службу 
як партнера який допоможе дiяти в правовому полi та дотриму-
ватися податкової культури.

– Якi першочерговi завдання та виклики стоять перед Вами 

як керiвником та податкiвцями областi у 2023 роцi?

– Насамперед – це пiдвищення рiвня добровiльної сплати 
податкiв, дiалог, комунiкацiя, дотримання бiзнесом податкового 
законодавства та надання платникам податкiв якiсних, зручних 
послуг. Саме цi складовi є запорукою наповнення бюджетiв усiх 
рiвнiв та виконання державою своїх функцiй.

Громадяни та бiзнес повиннi розумiти, що, сплачуючи подат-
ки, вони пiдтримують свою країну, роблять сильнiшою її армiю та 
економiку. Це дуже важливо для успiшного європейського май-
бутнього!

Ми всi продемонстрували велике внутрiшнє єднання i 
зумiли згуртувати навколо себе весь свiт – це наша зброя, яка 
пришвидшує перемогу.

Переконаний, що у 2023 роцi податкова Одещини й надалi 
виконуватиме поставленi перед нею завдання, незважаючи 
на вiйну, адже ми вже довели всiм свою вiрнiсть країнi, силу та 
стiйкiсть.

Україна обов’язково переможе! 
Бесiдувала Галина ВЛАДИМИРСЬКА
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ЮРIЙ КРУК: 

ЗАЗВИЧАЙ, ЗАКIНЧУЮЧИ РIК, КЕРIВНИКИ РЕГIОНАЛЬНИХ ВЛАДНИХ СТРУКТУР 
РОЗПОВIДАЮТЬ ПРО ЗДОБУТКИ СВОГО МIСТА, РАЙОНУ ЧИ ОБЛАСТI У РIЗНИХ 
СФЕРАХ ЖИТТЯ, РАДIЮТЬ ДОСЯГНЕННЯМ ТА РЕКОРДАМ, ЯКИХ В ОСТАННI 
РОКИ У НАШОМУ МИРНОМУ ЖИТТI ЗАВЖДИ БУЛО ЧИМАЛО. ТА КОЛИ 
У НЬОГО ВТОРГАЄТЬСЯ ВIЙНА I КАРДИНАЛЬНО ЙОГО ЗМIНЮЄ, НА ЧАСI 
ЗОВСIМ IНШI РЕЧI. ПРО ТЕ, ЯКI ЗАВДАННЯ ДОВОДИТЬСЯ ВИРIШУВАТИ, КОЛИ 
КРАЇНА ПРОТИСТОЇТЬ МАСШТАБНIЙ ВОРОЖIЙ АГРЕСIЇ, МИ РОЗМОВЛЯЄМО З 
НАЧАЛЬНИКОМ ОДЕСЬКОЇ РАЙОННОЇ ВIЙСЬКОВОЇ АДМIНIСТРАЦIЇ, ДЕПУТАТОМ 
ОДЕСЬКОЇ ОБЛАСНОЇ РАДИ ЮРIЄМ КРУКОМ.
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– Юрiю Юрiйовичу, насамперед хочу привiтати Вас зi зван-

ням лауреата рейтингу «Народне визнання» – «Одесит року» у 

номiнацiї «За забезпечення життєдiяльностi Одеського району 

у час вiйни i пiдтримку пiдроздiлiв ЗСУ». Красномовне форму-

лювання, та хочеться почути бiльш докладну розповiдь про це. 

А почну з питання, яке за час вiйни вже стало традицiйним для 

iнтерв’ю: як зустрiли звiстку про вiйну i якими були першi Вашi 

дiї?

–Дякую за вiтання! Приємно, що одесити помiтили i 
вiдзначили дiяльнiсть нашої районної адмiнiстрацiї i мене як її 
керiвника. У цi воєннi мiсяцi справдi найголовнiшим було забез-
печити життєдiяльнiсть району i налагодити допомогу нашим за-
хисникам. Звiстка про вiйну для мене, як i бiльшостi українцiв, 
була несподiваною. Але о сьомiй ранку я вже був на засiданнi 
щойно скликаного регiонального штабу. Власне, тодi ми фактич-
но i розпочали роботу за умов воєнного стану, який оголосив 
президент.

Першi два-три тижнi, коли перебудовували нашу роботу на 
воєнний лад, були найважчими Та настрiй панував бойовий. 
Нашi спiвробiтники були на робочих мiсцях, ми згуртувалися i 
дiяли спiльно з обласною адмiнiстрацiєю i силовими структура-

ми. Почалася робота 24 на 7. I до сьогоднi працюємо саме в та-
кому режимi.

– Якi саме завдання довелося вирiшувати у цi першi воєннi 

тижнi?

– Основнi завдання складалися iз забезпечення поточ-
них проблем громадян. Треба було в цiлому забезпечити 
стабiльнiсть у районi i в регiонi за умов воєнного стану, на-
лагодити для взаємодiї якiсну комунiкацiю як з вiйськовими 
пiдроздiлами, так i з громадами. А найголовнiшим було пи-
тання постачання всiм необхiдним вiйськових пiдроздiлiв. 
Брали участь у формуваннi пiдроздiлiв територiальної обо-
рони, взаємодiяли з центрами комплектування, забез-
печували їх потреби. Тобто треба було налаштуватися на 
дiяльнiсть, яка нам зовсiм не була притаманна у мирний 
час.

У першi ж днi противник здiйснив ракетнi обстрiли нашо-
го регiону, сталися прильоти. Станом на сьогоднi 57 ракетних 
обстрiлiв вiдбулося лише по Одеському району. Постраждало 
558 будинкiв, вiсiм з них зруйнованi вщент. На кожен прилiт я 
виїжджав особисто, адже треба було на мiсцi бачити наслiдки 
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обстрiлiв, вживати заходiв до їх лiквiдацiї, забезпечити допомо-
гу людям. Були постраждалi, пораненi, загиблi...

За таких обставин термiн планування роботи – один день. 
Сьогоднi вже можу впевнено сказати, що ми гiдно вiдповiдаємо 
на тi виклики, якi нам ставить воєнний час.

– Ще одна важлива складова дiяльностi районної 

адмiнiстрацiї – гуманiтарна допомога цивiльним. I не лише 

в Одеському районi, а й у сусiднiх областях. Знаю, що була 

дiєва допомога, зокрема i водою, жителям Миколаєва. Ви i 

вашi колеги вже встигли побувати у Херсонi вiдразу пiсля його 

звiльнення...

– Ми з самого початку розгорнули гуманiтарний штаб. 
Як i логiстичнi штаби по кожнiй громадi. Ви знаєте, що у нас 
була загроза ворожої десантної операцiї. I в цiлому була за-
гроза наступу на Одещину, на Одесу, адже ворог дiйшов до 
Миколаєва. Тому ми сформували певнi регiональнi запа-
си. Гуманiтарний штаб дiє i сьогоднi, допомога триває. I ми 
справдi весь час взаємодiяли i взаємодiємо з нашими колега-
ми з Миколаївської i Херсонської областей, якi бiльше потре-
бували допомоги. Возили гуманiтарнi вантажi до Миколаєва. 
I до Херсону через пiвтора тижнi пiсля звiльнення за доручен-
ням очiльника Одеської вiйськової адмiнiстрацiї вiдвезли чо-
тири вантажiвки. Я супроводжував цей вантаж. Ми закрiпленi 
за Новоолександрiвською громадою Херсонської областi. Тож 
велика робота була зроблена i робиться по допомозi постраж-
далим регiонам. Я дякую нашим партнерам, гуманiтарним 
органiзацiям, волонтерам, якi у постiйному форматi 
взаємодiють з нашим гуманiтарним штабом. Це дає змогу на-
давати постiйну допомога i вiйськовим, i цивiльним.

– Хто потребує особливої допомоги, так це так званi 

вимушенi переселенцi, або, як визначено офiцiйно, – внутрiшньо 

перемiщенi особи.

– Це справдi так. Нашi громадяни вiдчули на собi весь тя-
гар вiйни, багато хто назавжди втратив домiвку. Сьогоднi у нас 
майже 88 тисяч внутрiшньо перемiщених осiб, i забезпечен-
ня їх бодай найнеобхiднiшим теж було великим питанням, осо-
бливо, знову ж таки, на першому етапi. Нинi система прийому 
ВПО бiльш-менш налагоджена. У нас забезпечено понад тисячу 
мiсць для нових осiб. Постiйно працюємо у напрямку допомоги у 
працевлаштуваннi. У нас запроваджено ярмарки вакансiй: фак-
тично у всiх 22 громадах району i в Одесi ми провели такi захо-
ди. Мета одна: щоб люди не тiльки приїжджали до нас на той час, 
поки будуть звiльненi територiї, де вони проживали, а тут пра-
цювали, допомагали своєю працею державi i забезпечували 
потреби свої i своїх родин. Проблеми щодо працевлаштування 
є, вони, зрозумiло, пов’язанi з вiйною, але економiка працює, 
сфери послуг i торгiвлi працюють, АПК працює... Перспективи 
знайти роботу є.

– I порти, нарештi, працюють!

– Так! «Зернова iнiцiатива», яка у нас дiє за iнiцiативи пре-
зидента, – це велике надбання для нашого району i нашого 
регiону, великий здобуток. Адже основнi процеси в регiональнiй 
економiцi вiдбуваються довкола портiв i довкола аграрного сек-
тора. Це основна питома вага в роботi економiки нашого регiону.

– I податки до державного бюджету...

– Звичайно. Податки, робочi мiсця... На жаль, через вiйну 
спостерiгається дуже серйозний спад в економiцi, у сферi 
бiзнесу в цiлому по країнi. Але у нас на Одещинi ситуацiя бiльш-
менш стабiльна завдяки роботi агропромислового сектору, 
транспортної галузi i тiй же «Зерновiй iнiцiативi».

– З харчовими продуктами у нас точно все гаразд.

– Так, район повнiстю забезпечений продуктами, паливом, 
товарами першої необхiдностi, медикаментами. Зараз немає 
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того ажiотажу, який був у першi тижнi вiд початку вiйни. Все є 
в достатнiй кiлькостi, i ми тримаємо це на контролi. Налагоди-
ли постiйний монiторинг, адже дуже важливо бути впевненими у 
тому, що люди будуть забезпеченi всiм необхiдним.

– Ворог завдав дуже значних руйнувань енергетичнiй 

структурi країни, i вона швидкому вiдновленню, на жаль, 

не пiдлягає. Якої саме шкоди завдано Одеському райо-

ну i наскiльки ви задiянi в процесi забезпечення населення 

електроенергiєю?

– Найсерйознiшої шкоди, найзначнiших руйнувань завда-
но саме Одеському району. У два ключових об’єкти критичної 
iнфраструктури були прямi влучення, i як наслiдок ми маємо 
обмеження i по генерацiї, i по передачi цiєї генерацiї до 
споживачiв. Сьогоднi енергетики тримають свiй фронт, i я хочу 
подякувати всiм, хто працює на цьому напрямку. Те, що сьогоднi, 
пiсля цих руйнiвних ударiв, ми маємо майже 70 вiдсоткiв поста-
чання мирного часу, – це справжнiй успiх. Вiдразу пiсля ударiв 
були випадки, коли подекуди не було свiтла по три-чотири доби, 
але зараз ситуацiя налагоджена. Скарги на вiдключення ще є, та 
ми працюємо сьогоднi над тим, щоб цi вiдключення були лише 
плановими. Працює наш штаб, вiн взаємодiє з ДТЕКом. Ми 
слiдкуємо за тим, щоб не було вiдключень понад 24 години. Так, 
трапляються аварiйнi ситуацiї, є перевантаження на мережi, але 
про цi ситуацiї ми вiдразу iнформуємо ДТЕК, i вони вiдправляють 
свої ремонтнi бригади.

Тому ще i ще раз прошу наших громадян ставитися з 
розумiнням до того, що вiдбувається. Нагадую, що насампе-
ред у нас забезпечуються об’єкти критичної iнфраструктури – 
каналiзацiйнi i насоснi станцiї, лiкарнi, також забезпечують-
ся вiйськовi об’єкти, i бiльшiсть не має знати, де саме вони 
розташовагi. Тому є райони, де свiтло не вiдключається, та це 
не означає, що хтось з кимось домовився. Такого зараз просто 
не може бути! Тому, повторюю, треба ставитися з розумiнням i 
усвiдомлювати, що це дуже непроста робота. Все це у нас зна-

ходиться на мапi району, всi цi данi є у ДТЕКу. Усi разом ми 
працюємо над тим, щоб якомога швидше лiквiдувати наслiдки 
цих ударiв, але пiдтримка людей, розумiння ними ситуацiї дуже 
потрiбнi. Ми сьогоднi маємо iнформацiю вiдповiдних служб про 
те, що ворог, користуючись незадоволенням людей, пiдбурює 
їх на протестнi акцiї. Усiлякi такi протести будуть монiторитися, 
сьогоднi поставленi такi завдання Нацiональнiй полiцiї i Службi 
безпеки. Будемо вiдслiдковувати, бо не можемо собi дозволи-
ти у час вiйни допускати такi речi. Ми неодноразово записува-
ли звернення, i очiльник областi звертався, i кожен голова гро-
мади на своєму рiвнi роз’яснює людям, що це не просто хтось 
включає, а хтось виключає. Це серйозна система. I коли є десят-
ки влучань, причому не лише по об’єктах в Одеськiй областi, а i 
в iнших регiонах, це стосується i нас, адже вся система країни 
працює в єдиному форматi.

– Ще один засiб протистояння вiдсутностi електроенергiї – 

створення пунктiв незламностi?

– Ми реалiзуємо певну модель наших дiй, коли передба-
чали наслiдки ударiв по енергетичнiй iнфраструктурi. Активно 
продовжуємо розгортати пункти незламностi i пункти обiгрiву. 
Сьогоднi таких пунктiв в Одеському районi 149, бiльшiсть – 
в Одесi, i ця кiлькiсть постiйно зростає. Пункти незламностi 
обладнанi всiм необхiдним вiдповiдно до доручень, якi ми дава-
ли громадам. Сили ДСНС теж залученi до цiєї роботи. 15 пунктiв 
працюють у взаємодiї з рятувальниками, iншi – по комуналь-
них установах. Залучено до цього також бiзнес. Тобто стоїть за-
вдання зробити велику мережу пунктiв незламностi, якi були б 
забезпеченi насамперед генераторами i засобами обiгрiву, а 
також водою, чаєм, печивом, щоб люди мали змогу зiгрiтися, 
пiдключити свої гаджети, зв’язатися з рiдними чи колегами i пе-
речекати вiдсутнiсть електроенергiї за мiсцем проживання чи 
роботи.

На жаль, противник на цьому не заспокоївся, вiн очiкує на 
погiршення погоди i готується завдати нових ударiв, тому про-
шу набратися терпiння i з розумiнням ставитися до ситуацiї, 
коли немає свiтла. Треба пiдготуватися до неї: дiзнатися, де по-
близу є пункти незламностi i вдома теж приготувати певний за-
пас необхiдного. Є вiдповiдальнiсть держави, мiсцевих владних 
структур, а є i власна вiдповiдальнiсть за свою безпеку i добро-
бут. Треба розумiти, що енергетична система працює на межi 
своїх можливостей.

– Приємно, що деякi установи, якi ви не залучали до цього 

процесу, самi виявили iнiцiативу. Скажiмо, Одеська нацiональна 

наукова бiблiотека, що на вулицi Пастера...

– I бiблiотеки, i заклади середньої освiти, у сiльських грома-
дах – Будинки культури, заклади сфери обслуговування вже з 
власної iнiцiативи створюють такi пункти незламностi. Ця робо-
та триває, так само, як i робота в напрямку забезпечення ре-
зервним електроживленням, тобто генераторами, всiх важ-
ливих установ i пiдприємств. Насамперед – об’єктiв критичної 
iнфраструктури вже не тiльки регiонального, а i мiсцевого зна-
чення.

– Є гуманiтарна допомога з-за кордону саме по поставцi 

генераторiв?

– Ми працюємо у цьому напрямку з партнерами. Генератори 
приходять, хоч, на жаль, не в тих обсягах, яких ми потребуємо. Є 
проблема i з закупiвлею, тому що приватники, якi завозять ге-
нератори, швидше продають їх за готiвку, задовольняючи попит, 
а ми маємо проходити вiдповiдну процедуру купiвлi за бюджетнi 
кошти. Та попри цi труднощi сьогоднi керiвники всiх громад ма-
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ють уявлення щодо поставок чи закупiвлi генераторiв для тих 
об’єктiв, де вони ще не стоять. Ми постiйно працюємо в цьому 
напрямку, обговорюємо на кожнiй нарадi питання забезпечен-
ня електроживленням, розгортання пунктiв незламностi i об-
лаштування бомбосховищ.

– Укриття, бомбосховища – це ще одне життєво важливе пи-

тання.

– I ще один важливий напрямок нашої роботи. Маємо створи-
ти максимально доступнi умови для того, щоб люди мали куди схо-
ватися пiсля оголошення повiтряної тривоги. Така мережа теж у 
нас постiйно збiльшується. Проводяться ремонтнi роботи, триває 
облаштування, i на це видiляються кошти в кожнiй громадi.

– Сфера охорони здоров’я зараз переживає не менше на-

пруження, нiж енергетична. Яка ситуацiя в медичних закладах 

району?

– Ми вдячнi нашим лiкарям, усiм працiвникам системи 
охорони здоров’я за їх сумлiнну, самовiддану працю пiд час 
вiйни. Сьогоднi у районi всi без винятку лiкарнi працюють, 
i всi забезпеченi на 100 вiдсоткiв генераторами, паливом. 
Ми в постiйнiй комунiкацiї з обласним департаментом охоро-
ни здоров’я, пiдтримуємо зв’язок з медичними закладами на 
мiсцях. I можу запевнити, що вони повнiстю забезпеченi засо-
бами для надання допомоги. За останнi два роки, коли трива-
ла пандемiя Ковiду, держава придiлила величезну увагу саме 
сферi охорони здоров’я, багато лiкарень отримали нове облад-
нання. Цей процес вiйна не зупинила. Бiльше того, до пакетiв 
Нацiональної служби здоров’я нещодавно пiдключилися 
провiднi приватнi клiнiки Одеси, i тепер жителi можуть отрима-
ти тут безоплатну допомогу при iнфарктах та iнсультах у рамках 
державної програми боротьби з цими тяжкими хворобами. Та-
кож своїми гуманiтарними поставками суттєво допомагають 
благодiйники з-за кордону.

– Не можемо не торкнутися питання функцiонування освiтнiх 

закладiв у час вiйни.

– У нас зараз нагальне завдання, щоб учнi максимально 
повернулися до очного навчання. Але формат роботи тут та-
кий: якщо є можливiсть перевести дiтей в укриття пiд час оголо-
шення повiтряної тривоги, то цей заклад може працювати оф-
лайн. Якщо укриття чи бомбосховища немає, то така можливiсть 
не надається. Це є основна умова роботи в очному форматi. 
Придiляємо увагу цьому напрямку i в закладах середньої освiти, 
i в дитячих садочках. Такi завдання поставленi. Ми, думаю, з 
цими обстрiлами будемо жити ще певний час i повиннi розумiти, 
що це невiд’ємна частина нашої роботи – створення укриттiв, 
бомбосховищ по максимуму там, де це можливо.

– Пiдбиваючи пiдсумки 2022-го, на що нацiлюєте своїх 

пiдлеглих, своїх колег, жителiв району у новому роцi?

– Головне в цiлому – це пiдтримка стабiльностi в Одесь-
кому районi. Це стосується всiх напрямкiв економiки та 
життєдiяльностi. I по кожному з напрямкiв у нас є вiдповiдальний. 
Хочу нагадати, що районна вiйськова адмiнiстрацiя, а в мир-
ний час – державна районна адмiнiстрацiя, фактично створена 
лише рiк i 10 мiсяцiв тому. Ми з нуля зробили повноцiнно пра-
цюючу структуру. При цьому зважте на те, що сьогоднi в Одесь-
кому районi населення бiльше, нiж у 15 з областей нашої країни. 
Штат повнiстю у нас закритий, виїхало десь лише 10 вiдсоткiв 
вiд загального складу наших працiвникiв, i це жiнки з малими 
дiтьми. I, повторюю, ми працюємо насамперед на забезпечення 
стабiльностi у районi.

Окрiм цього ми повиннi розумiти, що саме завдяки 
вiйськовим маємо наш регiон вiдносно мирним. Тому один 
з головних прiоритетiв у нашiй дiяльностi – це взаємодiя з 
вiйськовими пiдроздiлами, що зареєстрованi на територiї 
Одеського району. Кожна громада має вiдповiднi завдання 
по такiй взаємодiї i максимально, всiма наявними засоба-
ми допомагає вiйськовим. Ми маємо понад 74 мiльйони гри-
вень погоджених видаткiв на допомогу вiйськовим, а в цiлому 
на тер оборону i допомогу iншим пiдроздiлам громадами рай-
ону витрачено понад 200 мiльйонiв. Тобто це теж суттєвий 
внесок у спроможнiсть i матерiально-технiчне забезпечення 
пiдроздiлiв ЗСУ. В цiлому зараз усi забезпеченi i бронежиле-
тами, i зимовим одягом – це теж була частина нашої спiльної 
роботи з командою областi пiд керiвництвом її очiльника пол-
ковника Максима Марченка, пiд керiвництвом голови облра-
ди Григорiя Дiденка.

Загалом нашi вiйська зараз на дуже високому рiвнi, не лише 
у порiвняннi з ворогом, а й порiвняно з армiями європейських 
країн. Як ми нинi кажемо: у нас армiя якщо i не перша в свiтi, 
то вже i не друга. Тому що саме ми стоїмо на захистi країн 
Європи. Мало хто вiрив, що ми здатнi вистояти, а сьогоднi нас 
переповнює гордiсть за нашу країну, ми пишаємося нашою 
армiєю, бо не лише вистояли, а здатнi перемогти. Пiдйом духу 
надзвичайний, бо ми стоїмо за своє на своїй землi. Свiтло завж-
ди переможе темряву, я в цьому переконаний. Як i в тому, що 
з настанням миру у нас в країнi буде зовсiм iнше життя, буде-
мо будувати iншу країну. Вiдбулося переосмислення багатьох 
цiнностей, переосмислення того, чим ми займалися цi 30 рокiв 
незалежностi. А головне, ще раз пiдкреслюю, ми вiдчуваємо 
гордiсть за Збройнi сили України, за нашу країну, за нашого 
президента. Ми згуртованi i об’єднанi однiєю метою – перемо-
га над ворогом. У новому роцi всiм жителям Одеського району, 
усiєї Одещини бажаю миру, i обов’язково – шляхом нашої пере-
моги! 
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Го л о в а 
Одеської районної 
ради Вiталiй Барвiненко 
зазначив, що ця вiдзнака є ре-
зультатом дворiчної системної робо-
ти та активної спiвпрацi з мiжнародними 
партнерами, яка включала активну роботу на 
зовнiшнiх майданчиках, вiдповiднi рiшення на пле-
нарних сесiях ради, постiйне роз’яснення особливостей 
реформування мiсцевого самоврядування в Українi та 
органiзацiю заходiв, спрямованих на обмiн досвiдом щодо 
iмплементацiї кращих європейських стандартiв мiсцевого 
самоврядування.

Член Постiйної комiсiї з питань мiжрегiонального i 
мiжнародного спiвробiтництва, депутатка Одеської районної 
ради Iнна Волкова, яка була присутня на врученнi вiдзнаки 
у Постiйному представництвi України при Радi Європи, за-
значила, що Одеська районна рада є форвардом у цьому 
напрямi, адже на своєму рiвнi є першим та єдиним членом 
Європейської асоцiацiї мiсцевої демократiї (ALDA) та членом 
Асамблеї європейських регiонiв (AER). По сутi, членство в цих 
двох поважних органiзацiях та вiдзнака Конгресу мiсцевих 
та регiональних влад Ради Європи говорить про визнання 
Одеського району складовою екосистеми європейського 
мiсцевого самоврядування i високих стандартiв дiяльностi. 
«Я вдячна нашим мiжнародним партнерам з ALDA та AER за 
пiдтримку не тiльки в напрямку розвитку мiсцевого самовря-
дування, а й за солiдарнiсть з Україною, пiдкрiплену реальни-
ми дiями та допомогою», – наголосила Iнна Волкова.

У свою чергу, вiдповiдаючи на запитання журналiста 
про подальшi плани, Вiталiй Барвiненко зазначив: «На 
цьому ми не зупиняємось i активно продовжуватиме-
мо спiвпрацю з мiжнародними партнерами. Наразi 
прiоритетним напрямком є робота в гуманiтарнiй 
сферi та розбудова спiвпрацi з iншими авторитетними 
європейськими iнституцiями». 

ОДЕСЬКУ 
РАЙОННУ 

РАДУ 
ПЕРШОЮ 
В УКРАЇНI 

ВIДЗНАЧИЛИ 
НА РIВНI РАДИ 

ЄВРОПИ
У Стразбурзi в рамках 43-ї пленарної сесiї Конгресу 

мiсцевих та регiональних влад Ради Європи Одеська районна 
рада отримала вiдзнаку за активну роль у розвитку мiсцевої 

демократiї в Європi. Це перша районна рада України, 
яка вiдзначена на такому високому рiвнi.

«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» –  
«ОДЕСИТ РОКУ» – 2022

Влада Галiна

Момент вручення відзнаки. У центрі –  
депутатка Одеської районної ради 
Інна Волкова, яка стала лауреаткою 
рейтингу «Народне визнання» – 
«Одесит року» – 2022 у номінації 
«За зміцнення міжнародних зв’язків 
Одещини та залучення європейської 
спільноти до допомоги Україні»
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«За масштабну волонтерську дiяльнiсть у медико-
гуманiтарнiй сферi» – так звучить номiнацiя, у якiй пере-
можцем стала Одеська обласна Рада Миру. Як сама ця гро-
мадська органiзацiя, так i її голова – депутат Одеської 
обласної ради Тамiла Афанасьєва, вже ставали лауреатами 
рейтингу «Народне визнання» – «Одесит року». Та з початком 
повномасштабної вiйни дiяльнiсть миротворчої команди i її 
очiльницi набула нового сенсу i набагато бiльшого масштабу. 

Ця дiяльнiсть розпочалася з перших днiв вiйни. Налагодивши 
тiснi зв’язки з мiжнародними фондами, почали отримувати ваго-
му допомогу вiд Odessa Peace Fund (США), United Hatzalah of Israel, 
Tulcea Humanitarian logistics hub (Румунiя) та iнших благодiйникiв.

Основним напрямком стала допомога у гуманiтарнiй i 
медичнiй сферах незахищеним категорiям населення Одеської 
та Миколаївської областей, вимушеним внутрiшнiм переселен-
цям. З часом, пiсля звiльнення пiвденних територiй, допомога 
поширилася i на Херсонську область. Також надається вагома 
допомога нашим вiйськовим.

Щодня на своїй сторiнцi у «Фейсбуцi» Тамiла Афанасьєва 
iнформує про добрi справи їх миротворчої волонтерської 
спiльноти. Ось лише декiлька з останнiх.

«Вот радуюсь, что за последний месяц команда Одеська об-
ласна Рада Миру завезла более 50 управляемых и реанимаци-
онных кроватей по Одесскому региону и на передовую!»

«В преддверии новогодних праздников команда Одеська об-
ласна Рада Миру – Odessa Peace Fund завезла в легендарное 
Одесское «Общество пенсионеров» продуктовые наборы для по-
допечных организации».

«Команда Одеська обласна Рада Миру через уполномочен-
ных миротворцев на Юге Украины продолжает формировать 
сладкие детские подарки для самых отдаленных уголков Одес-
ской области и южных освобожденных территорий».

«Сегодня, благодаря нашим международным друзьям 
IsraAID, команда Одеська обласна Рада Миру – Odessa Peace 
Fund передала 150 развивающих игрушек для призовых подар-
ков во время проведения детского спортивного мероприятия».

«В канун католического Рождества завезли по просьбе мно-
годетной мамы Анны Зечу инвалидную коляску для ее неходячей 
родственницы-пенсионерки, а также продуктовые наборы для 
малоимущих, пенсионеров, переселенцев и инвалидов».

«Благодарю Олега Иванова, Чорноморське Козацьке 
З‘єднання за возможность поучаствовать нашей команде в 
важной гуманитарной миссии Одесса – Николаев – Херсон, в 
ходе которой более 300 жителей получили продуктовые пакеты 
и гигиенические наборы, а наши украинские детки из Херсона – 
новогодние подарки с фруктами, сладостями и игрушками! Мы 
также побывали в с. Киселевка Херсонской области, где были 
розданы продукты питания, гигиенические наборы, вещи и дет-
ские новогодние подарки».

«22 декабря в Одессу прибыла 25-я гуманитарно-медицин-
ская фура, что дает возможность команде Одеська обласна 
Рада Миру – Odessa Peace Fund продолжать свою миссию!»

«Передали в реабилитационный центр Одессы медико-гу-
манитарную помощь, а также отправили вкусняшки и спальные 
мешки ребятам на Бахмут и Северодонецк. Всех невозможно 
согреть, но если каждый будет помогать по чуть-чуть, то мы смо-
жем охватить всех наших военных».

«Команда Одеська обласна Рада Миру – Odessa Peace Fund 
сегодня выдала медицинские препараты для военной части и 
Краснокалиновской амбулатории, которая находится на грани-
це Одесской и Николаевской областей. Благодарим наших дру-
зей Tulcea Humanitarian Logistics Hub United. Hatzalah of Israel 
MedShare за постоянную медицинскую и гуманитарную помощь, 
а Ирину Семкину-Мец+кер за координацiю!»

«Сегодня передали необходимые медикаменты, медицин-
ские препараты и профессиональную медицинскую одежду в 
больницу и роддом г. Одессы, воинскую часть Одесской области. 
Также передали по заявке турникеты и аптечки в танковый полк 
на передовой в Харьковской области».

Можна продовжувати i продовжувати: мiсiя триває! Та цю 
публiкацiю хочеться завершити згадкою про справжнє диво.

«Спросите меня, – пише Тамiла Володимирiвна, – верю ли я 
в чудеса? И я отвечу: Да! Организовать в наше военное время в 
Одесской филармонии предновогодний праздник с подарками 
почти для 1500 детей из Одесской, Николаевской и Херсонской 
областей – это чудо! И команда Одеська обласна Рада Миру 
справилась с этой очень сложной, но очень важной задачей!»

«Мира нам всем!», – так закiнчує всi свої повiдомлення 
Тамiла Афанасьєва. Чи може бути нинi краще побажання?! 

ТАМIЛА

«МИРУ НАМ УСIМ»!

37

АФАНАСЬЄВА: 



3938 #131’2023

‘‘

В ОДЕСЬКОМУ 
ЛIТЕРАТУРНОМУ 
МУЗЕЇ ВIДБУЛОСЯ 
ВIДРАЗУ ДВI 
ПОДIЇ: ВIДКРИТТЯ 
ХУДОЖНЬОЇ 
ВИСТАВКИ I 
ПРЕЗЕНТАЦIЯ 
«КНИГИ ПРО 
МIСТО» МИХАЙЛА 
ПОЖИВАНОВА – 
ГРОМАДСЬКОГО 
I ПОЛIТИЧНОГО 
ДIЯЧА, ДЕПУТАТА 
ВЕРХОВНОЇ 
РАДИ ЧОТИРЬОХ 
СКЛИКАНЬ, 
ДОКТОРА 
ТЕХНIЧНИХ НАУК, 
МЕЦЕНАТА, 
КОЛЕКЦIОНЕРА. 

Як мовилося учас-
никами подiї, автор – 
яскрава багатогранна 
особистiсть, людина, яку 
за широтою її iнтересiв 
та сфер дiяльностi можна 
порiвняти з персонами епо-
хи Ренесансу. Про масштаб 
особистостi Михайла Олек-
сандровича може свiдчити, 
зокрема, i той факт, що 
на презентацiю приїхали 
шанованi гостi з iнших мiст, 
прийшли вiдомi одесити, i 
кожен мав що сказати про 
рiзнi гранi дiяльностi та 
людськi якостi героя подiї.

Виставку в Одесi назва-
ли «Життєвi перехрестя», 
адже в картинах знайш-
ли вiдбиток рiзнi перiоди 
життя автора. З художньою 
творчiстю Михайла Олек-
сандровича i концепцiєю 
даної експозицiї позна-
йомила присутнiх вiдомий 
знавець вiзуального ми-
стецтва Алла Маричев ська –  
куратор виставки, арт-
директорка галереї «АВС-
арт», заснованої 2009 року 
в Києвi М.О. Поживано-
вим.

«НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» –  
«ОДЕСИТ РОКУ» – 2022
Галина Владимирська

Фото: Олег Владимирський 

В ОДЕСI 
ПРЕЗЕНТОВАНО 
ВИСТАВКУ 
I КНИЖКУ 
МИХАЙЛА 
ПОЖИВАНОВА

КОЛИ АВТОР – 
УНIВЕРСАЛЬНА 
ОСОБИСТIСТЬ: 

– При вiдборi робiт ми 

зробили акцент саме на 

мiстi, – пiдкреслила Алла 

Маричевська, – бо пара-

лельно йшла робота над 

книжкою про створення 

комфортного мiста, де лю-

дина може не лише жити, а 

й розвиватися, не лише спо-

живати, а й творити, рухати-

ся вперед як особистiсть. I 

сам Михайло Олександро-

вич проiлюстрував цю книж-

ку роботами, у яких є мрiя, є 

емоцiї.

Продовжили тему 
саме мистецького об-
даровання Михайла По-
живанова заслуженi 
художники України: голо-
ва Нацiональної спiлки 
художникiв України Костян-
тин Чернявський, голова 
Одеського регiонального 
вiддiлення НСХУ Анатолiй 
Горбенко i куратор багатьох 
мистецьких проєктiв Сергiй 
Савченко. Зокрема, Сергiй 
Савченко пiдкреслив роль 
Михайла Поживанова як 
колекцiонера i галериста.

– У галереї Михай-

ла Поживанова – мислен-

ня i бачення українського 

простору як єдиного цiлого, – 
зауважив художник. – Його 

колекцiя представляє собою 

найкращих митцiв України з 

усiх регiонiв. Цi iмена мають 

бути знанi суспiльством.

До речi, на виставцi в 
Одесi було також представле-
но альбом з колекцiєю М.О. 
Поживанова, гортаючи який 
переконуєшся: це не просто 
окремi талановитi роботи ви-
датних митцiв, а цiлiсний об-
раз вiзуального культурного 
простору України.

А далi на презентацiї вже 
йшлося про «Книгу про мiсто». 
Секретар Нацiональної спiлки 
письменникiв України Мико-
ла Гриценко побачив у нiй бiль 
автора, який хоче бачити нашi 
мiста комфортними, затишни-
ми, безпечними у всiх аспек-
тах. До того ж такими, в яких 
урбанiзацiя не вбила проявiв 
культурної своєрiдностi та 
неповторностi, нацiонального 
колориту.
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Президент Нацiональ-
ної академiї державного 
управлiння при Президен-
товi Українi, вiдомий 
полiтичний i громад-
ський дiяч Василь Куйбiда 
розповiв, що свого часу 
Михайло Поживанов став 
наймолодшим мiським го-
ловою в Українi i розвивав 
Марiуполь, маючи свою 
уяву про його майбутнє.

Ще один киянин, пись-
менник, перекладач з 
грецької Василь Степаненко 
говорив про людськi якостi 
М. Поживанова. Нещодав-
но вони разом побували 
у Грецiї, де Михайло Олек-
сандрович провiв численнi 
зустрiчi з мiсцевими 
керiвниками владних струк-
тур, громадськими дiячами, 
бiзнесменами, залучаючи їх 
до допомоги потерпiлим вiд 
вiйни в Українi.

Нарештi, слово взяв сам 
«винуватець» зiбрання.

– Вiдео, присвячене 

Марiуполю, з якого поча-

лася ця зустрiч, – це бiль не 

лише марiупольцiв, а кож-

ного українця, – сказав Ми-
хайло Олександрович. – Сво-

го часу я побудував храм у 

Марiуполi i монумент ми-

трополиту Iгнатiю, грецько-

му священику високого сану, 

який з Криму привiв пра-

вославних грекiв для посе-

лення на берег Азовського 

моря, де спочатку ними були 

започаткованi села, а потiм 

виросло мiсто. Митрополит 

сьогоднi визнаний усiєю пра-

вославною Церквою як свя-

титель. Коли ж я показав у 

Грецiї фото, на яких видно, що 

храм i монумент зруйнованi, 

греки були шокованi: невже 

це зробили православнi?! 

Розказати про руйнування 

росiянами наших духовних 

святинь було дуже важли-

во, адже, коли Православнiй 

Церквi України надавали то-

мос, грецькi священники ви-

ступали проти, у них був пев-

ний проросiйський погляд 

щодо церковних питань. I 

варто було викликати оцi 

емоцiї обурення, адже нашiй 

країнi зараз дуже потрiбна 

духовна пiдтримка.

У «Книзi про мiсто» я 

розповiдаю про свiй досвiд. 

Критичне переосмислен-

ня свого досвiду важливе, 

адже це може бути у нагодi 

майбутнiм поколiнням. 

Також на початку я дав 

iсторичну частину про те, 

як взагалi виникали й ут-

ворювалися мiста. Це буде 

цiкаво багатьом. I дав аналiз 

бiльшостi столиць свiту: якi у 

них є переваги i недолiки, що 

корисного можна у них за-

позичити. Українi доведеть-

ся вiдбудовувати свої мiста 

пiсля вiйни. I менi приємно, 

що програма такої вiдбудови, 

розроблена урядом, де виз-

начено основний напрямок 

i поставленi основнi завдан-

ня, на 90 вiдсоткiв спiвпадає 

з пропозицiями, викладени-

ми у моїй книжцi.

Треба пiдкреслити, 
що не випадково у своїй 
волонтерськiй дiяльностi 
Михайло Олександрович 
пiдставляє своє плече оде-
ситам i тим, хто зараз їде 
до Одеси iз зон обстрiлiв i 
бойових дiй: вiднедавна вiн 
очолює мiську органiзацiю 
Всеукраїнського об’єднан-
ня «Батькiвщина». Тож нинi 
буває в Одесi регулярно, а 
на презентацiї було чимало 
його однопартiйцiв.

Народна артистка 
Украї  ни, директорка Опер-
ної студiї при Одеськiй 
нацiональ нiй музичнiй ака-
демiї iмені А.В. Нежданової 
Вiра Ревенко пiдготувала 
присутнiм музичнi вiтання: 
вона запросила на 
презентацiю талановитих 
студентiв академiї, якi вико-
нали народнi пiснi та твори 
українських композиторiв.  

Михайла Поживано-
ва i гостей презентацiї та-
кож привiтала директор-
ка Одеського лiтературного 
музею Тетяна Лiптуга, яка 
зазначила, що хоч музей 
нинi i не має змоги працю-
вати на повну силу, та такi 
презентацiї необхiднi для 
пiдтримки оптимiзму i вiри 
у майбутнє нашої країни. 
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ВЕНЕЦИЯ 
СТАЛИ 

ПОБРАТИМАМИ

7 НОЯБРЯ ВО ВРЕМЯ 
ОФИЦИАЛЬНОГО ВИЗИТА 
ОДЕССКОЙ ДЕЛЕГАЦИИ В 
ИТАЛИЮ СОСТОЯЛОСЬ 
ПОДПИСАНИЕ ДОГОВОРА 
О ПАРТНЕРСТВЕ МЕЖДУ 
ОДЕССОЙ И ВЕНЕЦИЕЙ.

ГОРОДСКОЙ ГОЛОВА 
ГЕННАДИЙ ТРУХАНОВ 
ПОБЛАГОДАРИЛ 
ИТАЛЬЯНСКИЙ НАРОД 
ЗА ПОДДЕРЖКУ 
УКРАИНЫ НА РАЗНЫХ 
ФРОНТАХ: ВОЕННОМ, 
ДИПЛОМАТИЧЕСКОМ  
И КУЛЬТУРНОМ.
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– Это была инициатива Венеции. В тяжелое для нашей 

страны время разные города мира подставляют свое пле-

чо поддержки. Очень приятно, что известная всему миру Ве-

неция тоже проявила инициативу, за что я благодарен мэру 

господину Луиджи Бруньяро и всем венецианцам, – подчер-
кнул мэр Одессы во время заседания исполнительного коми-
тета Одесского горсовета, на котором он рассказал о данном 
событии.

Геннадий Труханов также сказал, что во время встреч с мэ-
ром Венеции Луиджи Бруньяро и мэром Рима Роберто Гвалтьери  
Одессу поддержали в вопросе включения историческо-
го центра города в основной список всемирного наследия 
ЮНЕСКО.

– Я считаю, что это большой шаг для Одессы, ведь Венеция – 

один из туристических центров мира, и побратимство между на-

шими городами открывает еще большие возможности для раз-

вития туристической Одессы, – резюмирует вице-мэр Одессы 
Павел Вугельман.

Кстати, одесская делегация находилась в Венеции в то вре-
мя, когда здесь проходила традиционная биеннале современ-
ного искусства. Она разместилась на двух больших локациях: 
в здании бывшей корабельной верфи – Арсенале (Arsenale di 
Venezia) и в Садах Биеннале (Giardini della Biennale), где распо-
ложен Украинский павильон. А в пространстве Esedra в Садах 
Биеннале установлена «Piazza Ukraine» – инсталляция, разра-
ботанная киевским архитектором Даной Косминой. В дни от-
крытия биеннале по инициативе министра культуры Италии 
Дарио Франческини Украинский павильон на Венецианской 
биеннале посетили министры культуры из более 20 стран мира. 
Они выразили поддержку Украине и продемонстрировали соли-
дарность с украинским народом.

– Цель этого проекта – дать возможность высказаться ху-

дожникам и сообществу Украины и помочь построить глубо-

кий диалог, – говорит советник одесского мэра Аттилио Мал-
лиани. 

41



4342 #131’2023

ХТО 
НАБЛИЖАЄ 
ПЕРЕМОГУ:

ВПЛИВОВИХ 
ОДЕСИТІВ

100
ЩОРІЧНИЙ РЕЙТИНГ ВПЛИВОВОСТІ 
ВІДБУВАЄТЬСЯ УВОСЬМЕ, ПРОТЕ 
ЦЬОГО РОКУ ВІН ОСОБЛИВИЙ 
І ПРОНИЗАНИЙ ІДЕЄЮ 
ПРОТИСТОЯННЯ АГРЕСІЇ ПРОТИ 
УКРАЇНИ. ЗВІДСИ І ТАКА НАЗВА 
ТРАДИЦІЙНОГО ПРОЕКТУ.

Саме тому серед лауреатів лідируючі позиції 
посіли особи, які безпосередньо відповідають за 
оборону та підготовку до неї, охорону правопоряд-
ку, життєзабезпечення Одеси та області під час 
військового стану.

 
Поруч із державними службовцями, військовими, 

політиками, підприємцями – волонтери, лікарі, 
громадські і культурні діячі…

Рейтинг склали журналісти Південноукраїнського 
Медіа Холдингу. Ми боремося з агресором на 
інформаційному фронті. І наш проєкт – один із 
способів заявити про мужність одеситів, їх непохитну 
віру у перемогу та шляхи її досягнення.
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1. КОВАЛЬЧУК Андрій 
Командувач військ Оперативного командування 

«Південь», генерал-майор ЗСУ. Служить народу України, в 
умовах повномасштабного воєнного конфлікту виконує 
поставлені перед ним завдання.

2. НЕЇЖПАПА Олексій 
Командувач ВМС ЗСУ, віце-адмірал ВМС ЗСУ. Слу-

жить народу України, в умовах повномасштабного 
воєнного конфлікту виконує поставлені перед ним за-
вдання.

3. КАРПЕНКО Дмитро 
Командувач повітряного командування «Південь», 

генерал-майор, служить народу України, в умовах повно-
масштабного воєнного конфлікту виконує поставлені 
перед ним завдання.

11 22 33 44 55

4. МАРЧЕНКО Максим
Голова Одеської обласної державної (військової) адміністрації. 

Забезпечує взаємодію ОДВА з військовими командуваннями та фор-
муваннями. В умовах воєнного стану  здійснює багатоаспектне керу-
вання регіоном; взаємодіє з територіальними громадами у питаннях 
захисту населення та збереження інфраструктури життєзабезпечення; 
сприяв успішному проведенню посівної кампанії і збиранню ранніх 
зернових. У своїх відеозверненнях надає необхідну актуальну 
інформацію, чим сприяє збереженню спокійної обстановки.

5. ТРУХАНОВ Геннадій
Міський голова м. Одеси. В умовах воєнного конфлікту забезпечує 

життєдіяльність міста. Опікується питаннями убезпечення городян, зо-
крема облаштування сховищ за місцями проживання, у навчальних 
та медичних установах, а також допомоги постраждалим від ворожих 
обстрілів. Співпрацює з формуваннями ЗСУ щодо надання їм підтримки 
з метою ефективного захисту міста. До надання гуманітарної допомо-
ги Одесі й Україні залучає міжнародну спільноту, зокрема – громади 
міст-побратимів.   

6. ДОРОВСЬКИЙ Віктор
Голова СБУ в Одеській області. Служить наро-

ду України, в умовах повномасштабного воєнного 
конфлікту виконує поставлені перед ним завдання.

7. КОСТЕНКО Сергій
Прокурор Одеської області. Служить народу України, 

в умовах повномасштабного воєнного конфлікту 
виконує поставлені перед ним завдання.

8. СЕМЕНИШИН Микола
Начальник ГУНП в Одеській області, генерал поліції 

3-го рангу. Служить народу України, в умовах повномас-
штабного воєнного конфлікту виконує поставлені перед 
ним завдання.

9. ШУЛЮК Вадим
Начальник ГУ ДСНС в Одеській області, генерал-майор. Служить 

народу України, в умовах повномасштабного воєнного конфлікту 
виконує поставлені перед ним завдання. Налагодив ефективну 
діяльність усіх підрозділів, співробітники яких постійно виявляють ви-
сокий професіоналізм і мужність. 

10. МУЛ Сергій
Командувач Південного регіонального управління Державної 

прикордонної служби України, генерал-майор. Служить народу України, 
виконує в умовах повномасштабного воєнного конфлікту поставлені 
перед ним завдання.

66 77 88 99 1010
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11. ПІДЛУБНИЙ Олег
Командувач Південного територіального управління 

Національної гвардії України, генерал-майор. Служить наро-
ду України, в умовах повномасштабного воєнного конфлікту 
виконує поставлені перед ним завдання.

12. ДІДЕНКО Григорій
Голова Одеської обласної ради. В умовах воєнного стану 

забезпечує продуктивну роботу апарату і депутатського корпусу ради.
У взаємодії з керівництвом обласної і районних 

держадміністрацій та органами місцевого самоврядування 
вирішує питання підтримки підрозділів ЗСУ в області, забезпе-
чення соціального захисту населення, допомоги постраждалим, 
вчасного фінансування захищених статей видатків.    

13. БОРИСОВ Євген
Військовий комісар Одеського обласного військкомату опе-

ративного командування «Південь», полковник. Служить на-
роду України, в умовах повномасштабного воєнного конфлікту 
виконує поставлені перед ним завдання.

14. ДЯТЛОВСЬКИЙ Володимир
Начальник Управління Держспецзв’язку в Одеській 

області. У сфері своєї діяльності ефективно протидіє 
ворожій агресії, забезпечує державну безпеку та захист 
інформації. 

15. НІКУЛІН Сергій
Директор Регіональної філії «Одеська залізниця» ПАТ 

«Укрзалізниця». Одеські залізничники в умовах воєнного ста-
ну забезпечили безперебійне перевезення вантажів та знач-
но більшої, ніж у мирний час, кількості пасажирів, зокрема, 
евакуацію вимушених внутрішніх переселенців із зон, небез-
печних для проживання.

16. КРУК Юрій
Голова Одеської РДВА. В умовах воєнного стану разом з ко-

мандою районної адміністрації взаємодіє з органами місцевого 
самоврядування щодо питань підтримки наших захисників, 
а також соціального захисту населення району і внутрішньо 
переміщених осіб. Налагодив масштабну гуманітарну допомогу. 
ОРДА надає всебічну допомогу постраждалим внаслідок воро-
жих обстрілів. Попри ризики та складнощі, зумовлені війною, в 
Одеському районі успішно проведено жнива і забезпечено по-
треби внутрішньої продовольчої безпеки.

17. РАДУЛОВ Дмитро
Заступник голови Одеської державної (військової) 

адміністрації. Високопрофесійно виконує свої службові 
обов’язки в умовах воєнного стану. Надає фахову допомогу про-
мисловим і сільськогосподарським підприємствам, сприяючи їх 
безперешкодній діяльності та стабільності економіки у регіоні. 
Приділяє належну увагу забезпеченню безперебійної роботи 
об’єктів критичної інфраструктури області.   

18. ЗІНЧЕНКО Марина
Директорка департаменту фінансів Одеської ОДВА, депу-

татка облради. В умовах воєнного стану забезпечує фінансову 
стабільність Одещини. Одна з ініціаторів створення цільового 
фонду «Оборона Одещини», де зібрано 34,7 млн. грн. Проводить 
роботу у громадах щодо доцільного використання бюджетів, 
завдяки чому вдалося спрямувати майже 300 млн. грн. на 
підтримку ТрО. Розроблено механізм забезпечення продукта-
ми населення, яке потерпає від обстрілів. Як депутат облради 
вирішує проблеми виборців, допомагає постраждалим.

19. ШАЛИГАЙЛО Антон
Директор Департаменту систем життєзабезпечення та 

енергоефективності Одеської обласної державної (військової) 
адміністрації. Високопрофесійно виконує свої службові 
обов’язки в умовах воєнного стану, зокрема ефективно діє у пи-
таннях відновлення пошкоджених мереж електро- і водопоста-
чання, ліквідації руйнувань на об’єктах житлового фонду тощо. 

20. ЛИСЕНКО Ігор
Директор Одеської філії «Інфоксводоканал». Високо-

професійно керує стратегічно важливим підприємством, за-
безпечуючи безперебійне якісне водопостачання в умовах 
воєнного стану.
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вав масштабну всеукраїнську волонтерську мережу «Гончарен-
ко центр». 

24. ДІДЕНКО Юлія
Депутатка Верховної Ради України. Відповідально і ефектив-

но працює як народний обранець в умовах воєнного часу. Актив-
но працює у законодавчій сфері. Співпрацює з органами влади 
та місцевого самоврядування Одещини у питаннях надання до-
помоги вимушеним внутрішнім переселенцям, багатодітним та 
малозабезпеченим сім’ям, постраждалим від ворожих обстрілів 
тощо. 

25. ЛЕОНОВ Олексій
Депутат Верховної Ради України. Відповідально і ефек-

тивно працює як народний обранець в умовах воєнного часу. 
Співпрацює з органами влади та місцевого самоврядуван-
ня Одеси і області у питаннях життєзабезпечення, надання 
підтримки військовим та постраждалим від ворожих обстрілів 
тощо. 

21. ГРИГОР’ЄВ Дмитро
Генеральний директор ДТЕК «Одеські електромережі». 

Високопрофесійно керує стратегічно важливим підприємством, 
забезпечуючи безперебійне електропостачання в умовах 
воєнного стану та швидке усунення пошкоджень електромереж 
внаслідок ворожих обстрілів.

22. УЧИТЕЛЬ Ігор
Президент ПАО «Одесагаз». Високопрофесійно керує 

стратегічно важливим підприємством, забезпечуючи 
безперебійне газопостачання в умовах воєнного стану та швид-
ке усунення пошкоджень газових мереж внаслідок ворожих 
обстрілів.

23. ГОНЧАРЕНКО Олексій
Депутат Верховної Ради України. Відповідально і ефек-

тивно працює як народний обранець в умовах воєнного часу. 
Захищає інтереси країни на міжнародному рівні. Веде актив-
ну пропагандистську й інформаційну роботу як блогер. Засну-

26. ЛАПАЙ Максим
Директор Одеської філії «АМПУ». Виконуючи свої 

службові обов’язки в умовах воєнного стану, бере актив-
ну участь у виконанні стратегічно важливої державної 
програми вивезення морськими шляхами зерна до інших 
країн.

27. МОСКАЛЕНКО Дмитро
Генеральний директор ПрАТ «Українське Дунайське Па-

роплавство». Виконуючи свої службові обов’язки в умовах 
воєнного стану, бере активну участь у виконанні стратегічно 
важливої державної програми вивезення морськими шляхами 
зерна до інших країн.

28. МЯСКОВСЬКИЙ Олексій
В.о. директора ДП «Одеський морський торговельний 

порт». Виконуючи свої службові обов’язки в умовах воєнного 
стану, бере активну участь у виконанні стратегічно важливої 
державної програми вивезення морськими шляхами зерна до 
інших країн.

29. ВОЛОШИН В’ячеслав
Директор ДП «Морський торговельний порт «Чорноморськ». 

Виконуючи свої службові обов’язки в умовах воєнного стану, 
бере активну участь у виконанні стратегічно важливої державної 
програми вивезення морськими шляхами зерна до інших країн.

30. ОЛІЙНИК Олександр
В.о. директора ДП «Морський торговельний порт 

«Південний». Виконуючи свої службові обов’язки в умовах 
воєнного стану, бере активну участь у виконанні стратегічно 
важливої державної програми вивезення морськими шляхами 
зерна до інших країн.
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36. ПРИХОДЬКО Ігор
Генеральний директор Корпорації виробничих та 

комерційних підприємств «Союз». В умовах воєнного часу 
підприємство забезпечує стале енергетичне постачання та 
функціонування об’єктів критичної інфраструктури у сфері енер-
гетики, бере участь у ліквідації наслідків ворожих обстрілів. 
Здійснює волонтерську діяльність щодо матеріально-технічної 
допомоги військовим підрозділам та органам правопорядку. 

37. ПАНЕНКО Світлана
Перша заступниця генерального директора з виробничих 

питань державного підприємства «Куліндорівський комбінат 
хлібопродуктів» Державного агентства резерву України. Зроби-
ла значний особистий внесок у зміцнення економіки країни в 
умовах війни, налагодження поставки продукції у всі регіони та 
створення продовольчого резерву у гуманітарних цілях. 

38. ІУКУРІДЗЕ Важа
Засновник агропромислового комплексу «Шабо», голова 

правління ТОВ «Промислова компанія «Шабо», Почесний гро-
мадянин Одеської області. В умовах воєнного стану забезпечує 

стабільну діяльність і соціально-економічний розвиток вели-
кого промислово-виробничого підприємства, зміцнюючи за-
сади економіки Одещини і України. Провадить постійну значну 
благодійну діяльність.   

39. АБАШЕВ Родіон
Депутат  Одеської обласної ради, голова Ізмаїльської 

районної державної адміністрації. Вирішує питання 
територіальної оборони району, соціального захисту місцевого на-
селення і внутрішніх переселенців, сприяє сталій роботі економіки 
району. Надає всебічну підтримку військовим формуванням, розта-
шованим у районі, з метою зміцнення обороноздатності Придунав’я.

40. АБРАМЧЕНКО Андрій
Ізмаїльський міський голова. Відповідально виконує 

службові обов’язки в умовах воєнного стану. Забезпе-
чив безперебійну роботу об’єктів критичної інфраструктури, 
вирішує питання соціального захисту та медичної допомоги для 
місцевого населення і внутрішніх переселенців, сприяє сталій 
роботі підприємств і установ міста. Надає всебічну підтримку 
військовим формуванням з метою зміцнення обороноздатності. 

31. ЄРОХІН Андрій
Директор ДП «Їзмаїльський морський торговельний порт». 

Виконуючи свої службові обов’язки в умовах воєнного ста-
ну, бере активну участь у виконанні стратегічно важливої 
державної програми вивезення морськими і річковими шляха-
ми зерна до інших країн.

32. ІГНАТЕНКО Максим
Директор ДП «Ренійський морський торговельний порт». Викону-

ючи свої службові обов’язки в умовах воєнного стану, бере активну 
участь у виконанні стратегічно важливої державної програми виве-
зення морськими і річковими шляхами зерна до інших країн.

33. ЖЕМАН Дмитро
Заступник міського голови м. Одеси. Виконуючи свої 

службові обов’язки в умовах воєнного стану, забезпечує у пи-
таннях своєї відповідальності життєдіяльність та захист міста. 
Надає дієву допомогу постраждалим від ворожих обстрілів. 

34. ІОРГАЧОВ Дмитро
Генеральний директор ПАТ «Одеський кабельний за-

вод «Одескабель», Почесний громадянин Одеської області. 
Забезпечує діяльність стратегічно важливого виробницт-
ва в умовах воєнного часу, здійснює масштабну допомогу 
ЗСУ, Держспецзв’язку, СБУ, Національній поліції, ДПСУ, орга-
нам військового управління, надаючи високоякісну кабельно-
провідникову продукцію їх підрозділам.

35. ЛАВРИНЕНКО Сергій
Генеральний директор ПАТ «Стальканат». Забезпечує 

діяльність стратегічно важливого виробництва в умо-
вах воєнного часу, здійснює масштабну допомогу ЗСУ, 
Держспецзв’язку, СБУ, Національній поліції, ДПСУ, органам 
військового управління, надаючи високоякісну продукцію 
підприємства їх підрозділам, закуповує для їх потреб необхідне 
обладнання, автомобільну техніку. Надає фінансову допомогу 
військовим формуванням та волонтерам. 
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41. ГУЛЯЄВ Василь
Міський голова м. Чорноморськ. Відповідально виконує 

службові обов’язки в умовах воєнного стану. Забезпечив 
безперебійну роботу об’єктів критичної інфраструктури та 
життєзабезпечення городян. Вирішує питання соціального 
захисту місцевого населення і гуманітарної допомоги 
внутрішнім переселенцям, налагодження медичної допомо-
ги для них. Надає всебічну допомогу військовим формуван-
ням з метою зміцнення обороноздатності міста і прилеглих 
сіл.   

42. ХРУСТОВСЬКИЙ Сергій
Авангардівський селищний голова, голова Одеського 

регіонального відділення Всеукраїнської асоціації сільських 
та селищних рад. Відповідально виконує службові обов’язки 
в умовах воєнного стану. Сприяє повноцінному життю гро-
мади, забезпечує безперебійну діяльність об’єктів критичної 
інфраструктури. Вирішує питання безпеки та соціального захисту 
місцевого населення і внутрішніх переселенців. Надає всебічну 
допомогу військовим формуванням, сприяючи зміцненню їх 
обороноздатності. 

43. БУХТІЯРОВ Михайло
Біляївський міський голова. Відповідально виконує службові 

обов’язки в умовах воєнного стану. Сприяє повноцінному жит-
тю міста, забезпечує безперебійну діяльність об’єктів критичної 
інфраструктури. Вирішує питання термінової допомоги постраж-
далим від ворожих обстрілів, безпеки та соціального захисту 
місцевого населення і внутрішніх переселенців. Провадить ва-
гому благодійну діяльність, надає допомогу військовим форму-
ванням, сприяючи зміцненню їх обороноздатності. 

44. ШЕВЧЕНКО Олексій
Начальник Військової академії м. Одеси, полковник. В умо-

вах воєнного стану забезпечує високопрофесійну підготовку 
військових фахівців, офіцерського складу для ЗСУ та різних фор-
мувань, підвищення кваліфікації військовослужбовців.

45. ШВЕЦЬ Дмитро
Ректор Одеського державного університету внутрішніх 

справ, полковник. В умовах воєнного стану забезпечує стабільну 
підготовку фахівців для підрозділів кримінальної поліції, 
превентивної діяльності та органів досудового розслідування.

46. КАЛЬЧУК Роман
Начальник Військово-медичного клінічного центру 

Південного регіону, полковник медичної служби. В умовах 
воєнного стану забезпечує самовіддану високопрофесійну 
діяльність колективу, спрямовану на рятування життя і 
відновлення здоров’я військових.

47. КАЛЬЧУК Оксана
Начальниця Одеського воєнно-медичного клінічного центру 

ДПСУ, полковник медичної служби, заслужений працівник охо-
рони здоров’я України.

В умовах воєнного стану забезпечує самовіддану 
високопрофесійну діяльність колективу, спрямовану на рятуван-
ня життя і відновлення здоров’я військових.

48. ГАЙДАРЖІ Ілля
Начальник клініки Воєнно-медичного клінічного центру 

Південного регіону, професор, полковник медичної служби ЗСУ, 
заслужений лікар України. Учасник російсько-української війни. 
В умовах воєнного стану самовіддано рятує життя і відновлює 
здоров’я військових.

49. ШАПОВАЛОВ Віталій
Головний хірург Військово-медичного клінічного центру 

Південного регіону, полковник медичної служби ЗСУ. Учас-
ник російсько-української війни. В умовах воєнного ста-
ну самовіддано рятує життя і відновлює здоров’я військових, 
оперує у польових госпіталях. 

50. КАШТАЛЬЯН Михайло
Доктор медичних наук, професор, завідує кафедрою 

загальної і військової хірургії Одеського національного медич-
ного університету, полковник медичної служби ЗСУ, учасник 
російсько-української війни. В умовах воєнного стану рятує жит-
тя і відновлює здоров’я військових. 
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51. ОДАРІЙ-ЗАХАР’ЄВА Наталія
Директорка департаменту охорони здоров’я Одеської ОДВА. 

В умовах воєнного стану департамент забезпечив надання до-
помоги всім, хто цього потребує, зокрема – внутрішнім пе-
реселенцям. У медзакладах створено умови для безпечного 
перебування; медики працюють в особливому режимі, нада-
ючи невідкладну допомогу постраждалим та військовим. На-
лагоджена співпраця із зарубіжними медзакладами щодо по-
дальшого лікування постраждалих. Забезпечена готовність до 
епідемічних та надзвичайних ситуацій.

52. ТУРЧИН Микола
Директор КНП «Міська клінічна лікарня №11», заслужений 

лікар України. В умовах воєнного стану забезпечує самовіддану 
високопрофесійну діяльність колективу, спрямовану на ря-
тування життя і відновлення здоров’я не лише цивільних, а й 
військових. З початком війни на базі лікарні створений міський 
пункт прийому донорської крові.

53. БАРТКО Михайло
Головний лікар КНП «Одеська обласна станція переливання 

крові» Одеської обласної ради, заслужений лікар України. Зраз-
ково виконує службові обов’язки в умовах воєнного стану, зро-
бив вагомий особистий внесок у гарантування національної 
безпеки. 

54. ГАЛИЧ Світлана
Доктор медичних наук, професорка. До початку 

повномасштабної ворожої агресії – завідувачка кафедри аку-
шерства, гінекологіі та педіатріі  Міжнародного гуманітарного 
універ  ситету,  лікарка Одеського пологового будинку № 1. 
Нині – пані лейтенант медичної служби, військова лікарка. 
Добровільно змінивши  медичну спеціальність, служить у системі 
воєнних госпіталів, бере участь в операціях, надає всебічну фа-
хову допомогу нашим захисникам.

55. БЕЛЕСТОВ Іраклій
Лікар-хірург, заступник медичного директора з хірургії КНП 

«Одеська обласна дитяча клінічна лікарня». В умовах воєнного 
часу виявив самовідданість і високий професіоналізм, зробив 
значний внесок у забезпечення кваліфікованої медичної допо-
моги потерпілим. 

56. ЛІГАЛОВ Володимир
Завідувач відділенням інтенсивної терапії екстракорпо-

ральних методів детоксикації та гіпербаричної оксигенації КНП 
«Одеська обласна клінічна лікарня». В умовах воєнного часу 
виявив самовідданість і високий професіоналізм, забезпечив 
організацію висококваліфікованої медичної допомоги та ряту-
вання життя людей.

57. ПОПЧЕНКО Андрій
Лікар-ортопед-травматолог, завідувач ортопедо-

травматологічного відділення КНП «Одеська обласна дитяча 
клінічна лікарня». Зробив значний особистий внесок у забез-
печення кваліфікованої медичної  допомоги в умовах воєнного 
стану, виявивши  самовідданість і високий професіоналізм.

58. ХВАН Руслан
В.о. начальника Головного управління ДПС в Одеській 

області. Відповідально виконує свої службові обов’язки в умо-
вах воєнного стану, надаючи необхідну допомогу підприємствам, 
організаціям та установам регіону.

59. ТОМАШЕВСЬКА Лілія
Помічниця голови Одеської обласної ради патронатної служ-

би апарату облради. В умовах воєнного стану ефективно сприяє 
продуктивній роботі  керівника, апарату та депутатського кор-
пусу ради.

60. КУДАШКІН Олег
Начальник залізничного вокзалу станції «Одеса-Головна». 

На Одеському залізничному вокзалі було облаштовано два зали 
для прийому вимушених внутрішніх переселенців, створено умо-
ви для тривалого перебування: є ліжка, столи та стільці, відкрито 
пункти харчування тощо. До цієї діяльності залучили не лише 
працівників вокзалу, а й  волонтерів, благодійні організації, 
міські заклади харчування. 
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64. СЕРДІЧЕНКО Денис
Волонтер, керівник Благодійного фонду «Міжнародна до-

помога «Добрий самарянин», голова Гуманітарного штабу Ма-
линовського району м. Одеси. Підтримка ЗСУ, масштабна 
волонтерська робота по наданню гуманітарної допомоги двад-
цяти громадам Одещини і Миколаївщини, здійснення вагомої 
благодійної допомоги багатодітним родинам, дітям-сиротам та 
внутрішньо переміщеним особам.  

65. ТАНЦЮРА Андрій
Волонтер Військово-медичного клінічного центру Південного 

регіону. З 2014 року постійно надає допомогу необхідними 
лікувальними засобами. Залучив до цього  міжнародні 
організації та окремих благодійників, а також витрачає власні 
кошти. Влаштовує для пацієнтів госпіталю святкові акції, залу-
чаючи небайдужих одеситів. Розповідає у соцмережах історії 
героїв, що збільшує коло охочих допомагати. Особливо велико-
го масштабу ця допомога набула від початку повномасштабно-
го вторгнення.
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та цивільним. Купили і передали для потреб ЗСУ і медзакладів  
21 автомобіль (14 самостійно і сім – разом з друзями-партнера-
ми), з них чотири – машини швидкої медичної допомоги. Пригото-
вано понад 50 тис. обідів для бійців ЗСУ, ТрО та поліції. Передано 
лікарням медобладнання на суму понад 10 млн грн.

69. РАСКІН Леонід
Керівник ГО «Одеса діє». З перших днів війни працює на 

підтримку України та регіону, допомагаючи бійцям ЗСУ, зокрема – 
ТрО, та місцевим жителям. Провадять масштабну роботу по забезпе-
ченню нужденних продовольством, товарами першої необхідності. У 
відповідь на запит голови військово-цивільної оборони Миколаєва 
Віталія Кіма Леонід Раскін разом з волонтерами доставив до 
Миколаєва джипи, кошти на які – 5 млн грн. – були зібрані під час 
міжнародного благодійного заходу на підтримку України.

70. АФАНАСЬЄВА Таміла
Депутатка Одеської облради, голова Одеської обласної Ради 

миру. З перших днів війни допомагає незахищеним категоріям на-
селення Одещини і Миколаївщини завдяки налагодженню вагомої 
допомоги від міжнародних фондів, зокрема – Odessa Peace Fund 
(США), та взаємодії з Tulcea Humanitarian logistics hub (Румунія). 
Здійснюється також постійна допомога військовим, медикам, ви-
мушеним переселенцям. Створила петицію до Президента України 
щодо соціального захисту багатодітних сімей і статусу «діти війни».

61. ДРОЗД Сергій
Директор Одеської дирекції УДППЗ «Укрпошта». Забезпе-

чив повноцінне та безпечне функціонування сільських, се-
лищних та міських філій в умовах воєнного часу. Бере активну 
участь у проєкті «Укрпошти» з випуску марок та іншої продукції 
патріотичного змісту.Ініціював проведення у будівлі Головпоштам-
ту м. Одеси благодійних виставок картин і фото на підтримку військових. 

62.  Єпископ АФАНАСІЙ (Борис Яворський)
Архієрей Православної Церкви України (ПЦУ), єпископ 

Одеський і Балтський. З 2014 року активно займається волон-
терською діяльністю. Багато зробив для утвердження засад 
незалежної української Церкви: спочатку на Луганщині, де був 
керуючим Луганською єпархією, а нині – на Одещині. 

63. ВІКНЯНСЬКИЙ Микола
Радник міського голови м. Одеси з гуманітарних питань. В умовах 

воєнного стану ефективно сприяє вирішенню питань соціального 
забезпечення та   оздоровлення одеситів і внутрішніх переселенців. 

66. ДЕГАС Юрій
Засновник компанії DEGAS GROUP і БФ «Безмежні можливості», 

меценат, що створив Інклюзивний пляж. В умовах війни фонд працює 
як волонтерський центр для підтримки військових і цивільних. На 
благодійні цілі йдуть власні кошти засновника БФ і партнерів – це 
мільйони гривень. Надається допомога військовим формуванням, 
малозабезпеченим сім’ям, людям з інвалідністю, переселенцям на 
Одещині та Миколаївщині. Вивозили людей з Харкова, Миколаєва 
та Маріуполя. Ведеться патріотично-інформаційна діяльність.

67. ЧОРНИЙ Олексій
Керівник Волонтерського центру «Експедиція», головна мета 

якого - підвищення боєздатності ТрО ЗСУ Одеської області та півдня 
України. Забезпечили побут та харчування бійців; облаштували 
бомбосховища. Забезпечують тактичним спорядженням, аптечка-
ми, займаються виробництвом бронежилетів, пошиттям амуніції. 
Організували курс військової підготовки для цивільних і курси 
першої допомоги та тактичної медицини. Організовують благодійні 
культурно-мистецькі заходи, які привертають увагу до потреб ЗСУ.

68. КАСПАР’ЯН Артем
Координатор ГО «Волонтерський рух «Спільна мета». З 2014 р. 

ГО допомагає   добробатам. З лютого 2022 р. довкола «Спільної 
мети» об’єдналося ще більше громадян задля допомоги військовим 
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71. ФІЛОНОВ Євген
Перший заступник директора КП «Одеський Палац спор-

ту», депутат Одеської обласної ради. З перших днів масштаб-
ного вторгнення РФ налагодив поставки гуманітарної допо-
моги з-за кордону на південь України, завдяки чому спільно з 
Одеською обласною Радою миру забезпечив дуже вагому ме-
дичну гуманітарну місію у десятки медичних установ Одеської та 
Миколаївської областей.

72. КОВБАСЮК Дмитро
Депутат Одеської обласної ради, співзасновник ГО «Спільне 

рішення». Створена громадськими активістами у 2020 р. зад-
ля допомоги населенню і медзакладам у боротьбі з пандемією 
Covid-19. З початком війни активізували діяльність в іншому на-
прямку. Координатори ГО Дмитро Ковбасюк і Альона Вавілова 
разом з десятками волонтерів допомагають людям, що по-
страждали від військової агресії РФ проти України, та надають 
підтримку підрозділам ЗСУ з метою зміцнення обороноздатності 
регіону.

73. БОГАЧЕНКО Наталія
Депутатка Одеської РДВА, координатор ВЦ «Гостинна хата», 

найбільшого на півдні України. Щодня сюди приходить понад ти-
сяча вимушених переселенців і постраждалих, працює близь-
ко 100 волонтерів. Налагоджена взаємодія із благодійниками 
багатьох країн, які забезпечують усім тим, що може знадо-

битися людям в умовах війни. Серед таких організацій: Acted, 
Lions Clubs International Foundation, Order of Malta, World Central 
Kitchen. Також «Гостинна хата» співпрацює з місцевими ГО і 
благодійниками.

74. Ігуменя СЕРАФИМА 
       (Надія Шевчик)
Настоятелька Одеського Свято-Архангело-Михайлівського 

жіночого монастиря. Тут створено притулок для вимушених 
переселенців, в якому знайшли тимчасовий чи постійний при-
хисток сотні людей. Постійно надається допомога людям похи-
лого віку і хворим у монастирському «Будинку милосердя». При 
монастирі створено дитячий денний центр «Зустріч», до роботи 
якого залучено педагогів і психолога. Обитель прийняла на утри-
мання понад 500 кинутих напризволяще котів, 300 з яких вже 
знайшли нових господарів.

75. БАБІЧ Олександр
Директор ГО «Суспільство та історичний спадок». З пер-

ших днів війни організація провадить активну волонтерську 
діяльність, забезпечуючи захисників Одещини необхідними ре-
чами та військовим приладдям. Доєдналися до місії «Евакуація 
200». Провадиться значна патріотично-пропагандистська ро-
бота. Налагодили постачання гуманітарних вантажів для потреб 
одеситів і  вимушених переселенців від міжнародних доброчинних 
організацій і окремих благодійників. 
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76. МОРОЗОВ Олексій
Засновник БО «Благодійний фонд «Допомога Одещині». 

З початку воєнних дій на базі автостанції «Старосінна» роз-
почався волонтерський рух з евакуації людей. На 48-й день 
війни, 12 квітня, був створений БФ «Допомога Одещині» за 
участі українських волонтерів, небайдужих американців і 
європейців. Діяльність фонду зосереджена на евакуації мир-
них жителів; забезпеченні продуктами та медикаментами 
мешканців Одеської області, безперебійному постачанні в 
регіон гуманітарних вантажів. 

77. НОЖЕВНІКОВА Катерина
Засновниця та директорка БФ «Корпорація Монстрів»: 

швидка волонтерська допомога. Почесна громадянка 
Одеської області. З 2014 року БФ надавав допомогу хворим 
дітям і людям похилого віку; під час пандемії коронавірусу 
допомагав лікарням і надавав кисневі концентратори жи-
телям. Зараз «монстри» допомагають ЗСУ, закуповуючи 
необхідне спорядження. Також надають всебічну підтримку 
вимушеним переселенцям, не кидаючи при цьому й тих 
місцевих жителів, кому допомагали до повномасштабної 
агресії.

78. КАРМАЗІНА Катерина
Координаторка Адвокатського волонтерського центру 

при Раді адвокатів Одеської області. В центрі активно діють 
167 адвокатів. Підтримують фінансово, продуктами та ме-
дикаментами, надають безкоштовну юридичну допомогу 

сім’ям з дітьми, внутрішньо переміщеним особам, лікарням 
та госпіталям, військовим частинам. Волонтери центру ре-
гулярно доставляють питну воду до Миколаєва, готують їжу 
для військових, здійснюють вогневу та тактичну підготовку 
адвокатів.

79. БЕЗБАБНА Вікторія
Засновниця і керівниця Волонтерського центру. 

Продукцією військового призначення, харчуванням та 
іншими речами надається допомога тим, хто несе служ-
бу в ТрО і на блокпостах, військовим частинам регіону. Пе-
редали для потреб військовиків автомобіль. Також у полі 
зору волонтерів лікарні, соціальні заклади, незаможні 
сім’ї, пенсіонери.  (допомога побутовими речами, ліками, 
продуктами). Допомагають речами і дитячим харчуванням 
біженцям з дітьми. Поряд з офісом облаштували бомбосхо-
вище.

80. СТАРЦЕВА Катерина
Адміністраторка групи Волонтерський рух Одеси. Головна 

мета діяльності організації – збір коштів на потреби ЗСУ та сил 
територіальної оборони Одеси. Завдяки небайдужим одеситам 
волонтери закуповують, передають  і доставляють особисто на-
шим захисникам генератори, системи відеоспостереження, 
тепловізори, коптери, біноклі, рації, навушники, плитоно-
ски та інше приладдя, а також пальне, мастила, кабелі, каре-
мати, спальні мішки, форму, взуття, ліки і багато чого іншого 
необхідного.
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81. ДЕЛІЄВА Наталя
Засновниця і керівниця ВГО «Асоціація жінок України 

«Дія» та «Першого благодійного театрального фонду». З першо-
го дня війни активно займається волонтерською діяльністю, 
відгукуючись на всі потреби бійців батальйону морської піхоти, 
які боронять Одесу і південь України. Продюсерка виставки 
«Імерсійний Шевченко», що після Одеси і Канева демонструється 
нині у Канаді та США, а кошти за квитки від її відвідання йдуть на 
потреби ЗСУ.   

82. ВІТОС Валентина
Директорка КУ «Одеський обласний центр української куль-

тури», волонтер. Має вагомий особистий внесок у збереження 
національної культури та популяризацію вивчення української 
мови в умовах воєнного часу. Зміцнює засади культурного фрон-
ту, розробила і реалізує низку патріотичних проєктів для жителів 
Одещини і вимушених переселенців. Організовує художні ви-
ставки для госпіталів, що спрямовано на моральну підтримку 

поранених. Ініціювала масштабну акцію «Подаруй вишиванку 
захиснику». 

83. СОКОЛОВ Олександр
Регіональний представник Спілки українських підприємців, 

власник мережі онлайн-ресторанів Smilefood. Надає безкош-
товне харчування ТрО, ЗСУ, волонтерським штабам, тимчасово 
переміщеним особам та всім, хто звернувся по таку допомогу.

84. УЛЬЯНЧЕНКО Віталій
Директор товариства з обмеженою відповідальністю  

«Укрлоудсистем», м. Одеса. Надання вагомої фінансової допомо-
ги військовим формуванням та волонтерам.

85. ВОЙТКО Юлія
Директорка ПП «Балтська швейна фабрика», м. Балта 

Подільського району. На підприємстві надають дуже вагому допо-
могу нашим захисникам, для чого навіть набрали додатковий штат.

86. ЛИТВИНЕНКО Дмитро
Директор Одеської регіональної дирекції ТОВ «Вест Петрол 

Маркет». Здійснюється велика благодійна діяльність в умовах 
воєнного часу. Співробітники колективу виявляють мужність 
і  самовідданість при евакуації населення, перевезенні 
гуманітарних вантажів.                                         

87. ШАМБАЛЬОВ Олександр
Директор ТОВ «Транспортна компанія «Бласко», с. Усатове 

Біляївського району. Здійснюється велика благодійна діяльність 
в умовах воєнного часу. Співробітники колективу виявляють 
мужність і  самовідданість при евакуації населення, перевезенні 
гуманітарних вантажів.

88. КЄСАЄВ Таймураз
Директор сільськогосподарського ТОВ «Злагода» 

Березівського району. В умовах воєнного часу колек-
тив господарства забезпечив безперебійне виробництво 

сільгосппродукції, самовіддано працював на збиранні врожаю 
ранніх зернових.

89. СТОЯНОВА Алла
Директорка Департаменту аграрної політики, продоволь-

ства та земельних відносин Одеської ОДВА, депутатка Одеської 
обласної ради. Відповідально виконує свої службові обов’язки 
в умовах воєнного стану. Зробила особистий внесок у те, щоб, 
попри ризики та складнощі, зумовлені війною, в Одеській 
області успішно було проведено жнива і забезпечено потреби 
внутрішньої продовольчої безпеки регіону і України.

90. ДОМІКАН Володимир
Начальник Одеського обласного управління лісового та мис-

ливського господарства Державного агентства лісових ресурсів 
України, відмінник лісового господарства України. Відповідально 
виконує службові обов’язки в умовах війни. Організував забез-
печення продукцією, яку виробляє господарство, потреб ЗСУ, ТрО, 
прикордонників з метою зміцнення їх обороноздатності.
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91. ДЕМЕННІКОВА Ольга
Старший психолог відділу соціально-гуманітарної ро-

боти та психологічного забезпечення центру забезпечен-
ня діяльності Головного управління ДСНС України в Одеській 
області, підполковник служби цивільного захисту. Служить на-
роду України, надаючи вчасну високопрофесійну психологічну 
допомогу родичам загиблих, постраждалим внаслідок ворожих 
обстрілів та руйнувань. 

92. БАБІЧ Надія
Генеральна директорка Одеського національного 

академічного театру опери та балету. Війна не зупини-
ла діяльність колективу: співаки і музиканти взяли участь у 
масштабній акції «Закрити небо над Україною», виступають 
у численних благодійних концертах, кошти від яких ідуть на 
підтримку наших захисників. Чимало артистів і співробітників 
вступили до лав ЗСУ. А як тільки з’явилася можливість, театр 
відновив повноцінну роботу, забезпечивши у своїй будівлі умо-
ви безпечного перебування глядачів. 

93. ЗІЦЕР Галина
Директорка Одеської філармонії ім. Давида Ойстраха, 

керівниця Ротарі-клубу «Одеса-Рішельє». Артисти філармонії 
активно працюють на культурному фронті. В рамках акції 
«Підтримай своїх», започаткованій Будинком офіцерів коман-
дування ВМС ЗСУ, провели 10 концертів, а також 35 концертів 
на різних майданчиках Одеси, за що філармонія отримала 
подяку Департаменту праці та соціальної політики Одеської 
міськради. Разом з Ротарі-клубом «Одеса-Рішельє» провели два 
благодійних концерти на підтримку Миколаєва.

94. БОТВІНОВ Олексій
Піаніст, народний артист України, президент Міжнародного 

музичного фестивалю «Odessa classics». Зважаючи на 
неможливість через війну проведення фестивалю в Одесі, зміг 
його організувати в Естонії та Греції, і  ця масштабна мистець-
ка подія привернула увагу тисяч європейців до подій в Україні. 
Постійно бере участь у благодійних концертах по всій Європі і 
залучає зарубіжних діячів культури до допомоги нашій країні.

95. СЕРЬГА Микола
Музикант, автор пісень, телеведучий. З початком війни всту-

пив до лав ЗСУ, створює патріотичні надихаючі поетичні твори, 
пісні і виконує їх у військових підрозділах, у госпіталях.

96. БЄЛЯКОВ Ігор
Генеральний директор КУ «Одеський зоопарк». Забезпечив 

повноцінну роботу колективу та збереження усього фонду в 
умовах воєнного часу. З початку війни організував прийом тва-
рин, залишених господарями, які терміново від’їжджали за межі 
міста і країни.

Зоопарк відновив діяльність для відвідувачів і постійно про-
водить різні заходи для дітей, що дуже важливо в цей трагічний 
час.     

97. ГУМЕНЮК Наталія
Начальниця Об’єднаного координаційного прес-центру 

Сил оборони України «Південь». Самовіддано служить народу 
України, ефективно виконує поставлені завдання в умовах по-
вномасштабного воєнного конфлікту.

98. НАЗАРОВ Владислав
Спікер об’єднаного командування «Південь». Самовіддано 

служить народу України, ефективно виконує поставлені завдан-
ня в умовах повномасштабного воєнного конфлікту.

99. БРАТЧУК Сергій
Спікер Одеської воєнної адміністрації. Самовіддано служить 

народу України, ефективно виконує поставлені завдання в умо-
вах повномасштабного воєнного конфлікту.

100.  БУМБУРАС Пантелеймон
Президент групи «GEFEST», засновник БО «Фонд Бумбура-

са». В умовах воєнного стану  забезпечує стабільну діяльність 
великого підприємства. «Фонд Бумбураса» надає допомогу 
Військово-медичному клінічному центру Південного регіону, а 
також військовим (передано 200 пар літніх берців, тепловізор, 
продукти тощо). В Одесі та регіоні надається допомога грецькій 
спільноті, незахищеним верствам населення. Сприяв відкриттю 
в Одесі центру «ЯМаріуполь», де надають підтримку переселен-
цям з Маріуполя. 
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100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ:  
ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ

Влада Галiна
Фото: Олег Владимирський

СОБЫТИЕ
Галина Владимирская, Дмитрий Туканов
Фото: Олег Владимирский, Максим Войтенко, Тимофей Мельников

РЕЙТИНГ
100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ:  
ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ

ДИПЛОМИ ВРУЧЕНО!

ЛАУРЕАТИ РЕЙТИНГУ  
«100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТІВ»: 

Марина Зінченко Алла Стоянова Лілія Томашевська

Диплом лауреата Максиму Марченку вручила 
член оргкомітету рейтингу Галина Владимирська

Григорій Діденко Юрій Крук
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100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ:  
ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ

Влада Галiна
Фото: Олег Владимирський

Наталiя 
ОДАРIЙ-ЗАХАР’ЄВА:

«МЕДИКИ ОДЕЩИНИ ПОВСЯКЧАС 
ТРИМАЮТЬ СВIЙ ФРОНТ»

ПIСЛЯ ПОВНОМАШТАБНОГО ВТОРГНЕННЯ ВОРОГА ТА ЗАПРОВАДЖЕННЯ В КРАЇНI 
ВОЄННОГО СТАНУ ПРОЦЕС НАДАННЯ МЕДИЧНОЇ ДОПОМОГИ НА ОДЕЩИНI НЕ 
ЗУПИНЯВСЯ НI НА ХВИЛИНУ. ОДНАК НИНI МЕДИЧНА СИСТЕМА ОДЕЩИНИ ПРАЦЮЄ 
ВIДПОВIДНО ДО IНШИХ РЕАЛIЙ. НА ЯКI ВИКЛИКИ ЦИХ ТРАГIЧНИХ ДЛЯ КРАЇНИ ДНIВ 
ДОВЕЛОСЯ ОПЕРАТИВНО ВIДПОВIДАТИ ВЕЛИКIЙ МЕДИЧНIЙ СПIЛЬНОТI ОБЛАСТI? 
ПРО ЦЕ МИ РОЗМОВЛЯЄМО З ДИРЕКТОРОМ ДЕПАРТАМЕНТУ ОХОРОНИ ЗДОРОВ’Я 
ОДЕСЬКОЇ ОБЛАСНОЇ ДЕРЖАВНОЇ АДМIНIСТРАЦIЇ НАТАЛIЄЮ ОДАРIЙ-ЗАХАР’ЄВОЮ, 
ЯКА ЗА РЕЗУЛЬТАТАМИ ДIЯЛЬНОСТI У ЧАС ВОЄННОГО СТАНУ СТАЛА ЛАУРЕАТОМ 
РЕЙТИНГУ «100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ: ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ».
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– Наталiє Вiкторiвно, зрозумiло, 

що Вам з колегами з перших годин 

масштабної ворожої агресiї довелося пе-

ребудовувати всю звичну дiяльнiсть де-

партаменту i загалом – медичної системи 

областi, адже гостро актуальними стали 

iншi питання. З чого почали роботу 24 лю-

того? 

– Насамперед хочу зауважити, що по-
при той шок, який ми всi вiдчули вiд такої 
страшної новини, попри страх за життя 
своїх рiдних i невизначенiсть ситуацiї у 
першi години вторгнення, працiвники де-
партаменту охорони здоров’я Одеської 
обласної державної адмiнiстрацiї i всiх 
медичних установ прибули на свої робочi 
мiсця i були готовi виконувати свої 
обов’язки з усвiдомленням величезної 
вiдповiдальностi, яка лягла на їх плечi. 
У департаментi ми вiдразу ж створи-
ли оперативний штаб i перевели всiх 
працiвникiв вiдомства на цiлодобову 
роботу в умовах правового режиму 
воєнного стану. Зрозумiло, що на наш 
колектив лягло додаткове навантажен-
ня, а спiвробiтники почали виконувати 
невластивi їм ранiше функцiї.

З перших днiв широкомасштабного 
вторгнення ми почали у закладах охоро-
ни здоров’я вживати всiх заходiв щодо 
забезпечення їх готовностi для надан-
ня медичної допомоги постраждалим та 
пораненим внаслiдок вiйськової агресiї. 
Насамперед довелося термiново роз-
горнути оперативне надання екстреної 
медичної допомоги вiйськослужбовцям i 
цивiльним особам, пораненим у першi го-
дини вiйни у м. Подiльськ.

Швидко вирiшували й iншi нагальнi 
завдання:

– органiзували роботу оператив-
ного складу закладiв охорони здоров’я 
Одеської областi на пунктах управлiння;

– забезпечили роботу чергових 
служб, встановивши графiк чергувань, 
та пiдготували спальнi мiсця на територiї 
закладiв охорони здоров’я областi для 
вiдпочинку чергових змiн;

– забезпечили цiлодобову охорону 
закладiв охорони здоров’я областi сила-
ми територiальної оборони;

– почали евакуацiю онкохворих 
дiтей Одеської областi та внутрiшньо 
перемiщених дiтей. Наказами депар-
таменту забезпечили транспортуван-
ня понад 100 хворих, зокрема i до країн 
Європи;

– в умовах воєнного стану була 
здiйснена евакуацiя дiтей КНП 
«Iзмаїльський спецiалiзований буди-
нок дитини» за кордон з метою безпеки 
та їх реабiлiтацiї. Також департамент по-
чав зустрiчати дiтей з iнших небезпечних 

регiонiв з метою лiкування та збережен-
ня їх життя; 

– органiзували пiдготовку медичної 
служби областi до роботи в умовах виник-
нення та поширення iнфекцiйних хвороб. 
Наказом департаменту визначено марш-
рут надання медичної допомоги пацiєнтам 
в умовах поширення iнфекцiйних захво-
рювань, епiдемiй та iнших надзвичайних 
ситуацiй природного i техногенного харак-
теру в Одеськiй областi. Заклади охорони 
здоров’я областi забезпечено антидотами 
у разi отруєння хiмiчними та радiацiйними 
речовинами;

– розроблено та доведено до 
керiвникiв закладiв охорони здоров’я 
регiональнi маршрути пацiєнта з го-
стрим iнфарктом мiокарда та з гострим 
iнсультом;

– опрацьовано з керiвникам облас-
них закладiв охорони здоров’я маршру-
ти вагiтних та породiль, зокрема – надан-
ня медичної допомоги новонародженим у 
складних неонатальних випадках;

– проведено перерозподiл розбро-
ньованого медичного майна в умовах 
воєнного стану мiж закладами охорони 
здоров’я областi;

– налагоджено отримання та пере-
дачу автомобiлiв швидкої (екстреної) 
медичної допомоги;

– налагоджено роботу щодо отриман-
ня та розподiлу медичного гуманiтарного 
вантажу.

– До речi, щодо гуманiтарної допомо-

ги. Хто її надавав i в яких масштабах?

– Буквально з перших годин вторгнен-
ня ворога пiдтримувати вiтчизняну меди-
цину почали мiжнароднi благодiйники, 
українськi пiдприємцi та волонтери. Ми 
вiдчули згуртованiсть нашого суспiльства 
i пiдтримку вiдусюди, i це додавало сил та 
вiри в те, що ми обов’язково вистоїмо i 
переможемо! Якщо детальнiше, то за цей 
перiод нами було отримано: понад 9 000 
000 одиниць лiкарських засобiв; понад 
450 000 одиниць витратних матерiалiв; 
понад 700 одиниць iнструментiв; понад 
250 одиниць комплексних наборiв; по-
над 250 одиниць обладнання. Разом з 
цим була налагоджена спiвпраця з То-
вариством Червоного Хреста України 
з постачання iнсулiнiв, медикаментiв, 
дезрозчинiв та органiзовано їх розподiл 
у заклади охорони здоров’я Одеської, 
Миколаївської, Херсонської областей.

– Через те, що ворог-терорист руйнує 

об’єкти критичної iнфраструктури, вам, 

напевне, довелося турбуватися про за-

безпечення не лише речами суто медич-

ного призначення?

– На жаль... Та ми були готовi до 
найгiрших обставин i заздалегiдь 
пiдготувались, тому всi нашi заклади 
охорони здоров’я забезпеченi автоном-
ними джерелами електроживлення: де-
партаментом було отримано та вста-
новлено в лiкарнях 71 генератор. Також 
медзаклади було забезпечено польови-
ми кухнями.

– У час вiйни нiкуди не зникають, чи 

навiть значною мiрою загострюються, 

так би мовити, «мирнi» хвороби. Взяти 

хоча б той же Covid чи серцево-судиннi 

хвороби... 

– Звичайно. Зважаючи на те, що у 
свiтi спостерiгається нова хвиля уражен-
ня вiрусом Covid-19, ми вiдпрацьювали 
питання щодо забезпечення закладiв 
охорони здоров’я областi медичним кис-
нем, були закупленi кисневi концентра-
тори та встановленi кисневi станцiї. А в 
обласнiй дитячiй лiкарнi встановлено ме-
дичний генератор кисню Mentis M-SPSA 
15 (у контейнерному виконаннi).

Основнi лiкарнi, на якi лягяє мак-
симальне навантаження, забезпечу-
валися новою медичною апаратурою, 
яка потрiбна завжди. Зокрема, КНП 
«Одеський регiональний клiнiчний про-
типухлинний центр» та КНП «Одесь-
ка обласна клiнiчна лiкарня» отрима-
ли i встановили апарати рентгенiвськi 
дiагностичнi на суму п’ять мiльйонiв гри-
вень. В КНП «Одеська обласна дитя-
ча клiнiчна лiкарня», яка надає медич-
ну допомогу 3-го рiвня, було закуплено 
i встановлено комп’ютерний томограф 
на 32 зрiзи для рутинних i поглиблених 
дiагностичних обстежень. Пiд час поїздки 
до КНП «Бiлгород-Днiстровська мiська 
багатопрофiльна лiкарня», ми передали 
колективу два апарати штучної вентиляцiї 
легенiв та лiкарськi засоби, якi надiйшли 
в область як гуманiтарна допомога.

У рамках робочого вiзиту на Оде-
щину першого заступника мiнiстра охо-
рони здоров’я України Олександра 
Комарiди була органiзована поїздка 
до КНП «Балтська багатопрофiльна 
лiкарня», де ми передали у користування 
стацiонарний ангiограф. Це, до речi, дуже 
важливо для допомоги при гострих сер-
цево-судинних станах, про що ви згадали 
у своєму питаннi.

Крiм того, з початком росiйського 
вторгнення департамент миттєво ство-
рив в лiкарнях мiста додатковий ре-
зерв медикаментiв з метою уникнення 
дефiциту необхiдних лiкарських засобiв 
та виробiв медичного призначення. 
Нами були сформованi тримiсячнi запаси 
медикаментiв.

100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ:  
ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ

58 #131’2023



5958 #131’2023

– Разом з тим не всi захворюван-

ня потребують стацiонарного лiкування, 

бiльшiсть призначень лiкарiв розрахованi 

на лiкування вдома тих, хто звернувся по 

медичну допомогу. Чи є зараз змога за-

довольнити попит населення у лiках та ви-

робах медичного призначення? 

– Ми налагодили доставку до Одеської 
областi медикаментiв та виробiв ме-
дичного призначення, закуплених за 
державнi кошти, потягами «Укрзалiзницi». 
Отож, i тут нашi залiзничники спрацюва-
ли чудово.

А щодо забезпечення попиту насе-
лення, то за iнiцiативою Мiнiстерства 
охорони здоров’я України i за пiдтримки 
нашого департамента у територiальних 
громадах Одеської областi закладами 
охорони здоров’я ведеться роздача жите-
лям лiкарських засобiв та виробiв медич-
ного призначення з метою формування 
необхiдного «домашнього» резерву. Ми 
також спрямували лiкарськi засоби i ви-
роби медичного призначення до сусiднiх 
областей, якi найбiльше постраждали 
внаслiдок агресiї росiйської федерацiї: 
було створено свого роду транзитнi кори-
дори, якi формувалися спiльними зусил-
лями працiвникiв департаменту та вла-
дою областей.

– I все ж найвiдповiдальнiшим за-

вданням для департаменту i медикiв 

областi стала невiдкладна допомога на-

шим пораненим i хворим воїнам. Що було 

зроблено для її надання?

– Так, це питання особливої нашої 
вiдповiдальностi. Насамперед була роз-
роблена логiстика доставки i розмiщення 

на лiкування поранених, а також до-
ставки та судмедекспертизи вантажу 
«200». Органiзовано обстеження кровi 
вiйськовослужбовцiв на визначення 
групової та резусної належностi на базi 
закладiв охорони здоров’я.

Звичайно, з мiркувань безпеки я не 
можу розповiдати докладно про весь 
спектр надання допомоги нашим бiйцям. 
Однак з радiстю повiдомлю, що нам вдало-
ся облаштувати i вiдкрити реабiлiтацiйне 
вiддiлення для поранених пiд час бойових 
дiй. Воно, без перебiльшення, високого 
європейського рiвня, i жоден iнший об-
ласний центр поки такого не має. 

Вважаю дуже важливою спра-
вою також органiзацiю для окремої 
категорiї немедичних працiвникiв, 
вiйськовослужбовцiв, ТРО та особово-
го складу Нацiональної полiцiї навчан-
ня по наданню домедичної допомоги в 
екстремальних ситуацiях. Такi знання 
потрiбнi завжди, а пiд час вiйни набува-
ють особливої ваги. 

– Через повномасштабну вiйну 

спостерiгається масова мiграцiя до нашо-

го регiону з районiв, де ведуться бойовi 

дiї чи тривають постiйнi обстрiли. На-

дання медичної допомоги вимушеним 

внутрiшнiм переселенцям – це окреме 

важке завдання, яке потребує додатко-

вих сил та часу. Як вдається справлятися 

з цим?

– Так, забезпечення якiсної медичної 
допомоги всiм, хто був змушений 
переїздити до Одещини, – ще одне з на-
ших прiоритетних завдань. Треба зазна-
чити, що внутрiшньо перемiщенi особи 

в умовах 
воєнного стану 

мають спроще-
ний доступ до безоплатної 

первинної медичної допомо-
ги. З початку квiтня було здiйснено  
22 монiторингових вiзити експертної гру-
пи у складi фахiвцiв департаменту, Держ-
продспоживслужби, Одеського облас-
ного центру контролю та профiлактики 
хвороб, провiдних медикiв областi 
до мiсць тимчасового розташування 
внутрiшньо перемiщених осiб. Пiд час да-
них вiзитiв експертна група разом з пред-
ставниками влади та медиками кожної 
з громад розробили спiльнi рiшення 
щодо надання якiсної медичної допо-
моги внутрiшньо перемiщеним особам, 
вiдпрацювали медичнi маршрути для 
цих людей та заходи по забезпеченню 
епiдемiчного благополуччя, перевiрили на 
вiдповiднiсть вимогам епiдемiчного кон-
тролю мiсця масового розмiщення ВПО.

Робота в цьому напрямку триває: 
обласнi спецiалiсти вiдповiдно до графiку 
постiйно виїжджають до об’єднаних 
територiальних громад та проводять 
медичнi огляди вимушених переселенцiв.

Що стосується загалом нашої 
багатопланової роботи в зимових умо-
вах, то всi заклади охорони здоров’я 
областi до цього пiдготовленi вiдповiдно 
до розпорядження голови обласної 
вiйськової адмiнiстрацiї вiд 28.04.2022 
№ 237/А -2022 «Про пiдготовку об’єктiв 
житлово-комунального, паливно-енер-
гетичного господарства та соцiально-
культурної сфери областi до роботи в 
осiнньо-зимовий перiод 2022-2023 
рокiв».

У будь-яку пору року, у будь-який час 
доби працiвники департаменту охоро-
ни здоров’я i колективи всiх медичних 
закладiв Одещини тримають свiй фронт i 
готовi надати невiдкладну якiсну допомо-
гу кожному, хто її потребує. 

«У БУДЬ-ЯКУ ПОРУ 
РОКУ, У БУДЬ-ЯКИЙ 
ЧАС ДОБИ ПРАЦIВНИКИ 
ДЕПАРТАМЕНТУ ОХОРОНИ 
ЗДОРОВ’Я I КОЛЕКТИВИ ВСIХ 
МЕДИЧНИХ ЗАКЛАДIВ ОДЕЩИНИ 
ГОТОВI НАДАТИ НЕВIДКЛАДНУ 
ЯКIСНУ ДОПОМОГУ  
КОЖНОМУ,  
ХТО ЇЇ ПОТРЕБУЄ». 

Диплом лауреата Наталії  Одарій-Захар’євій вручила член оргкомітету 
рейтингу, редактор журналу «Фаворит удачи» Галина Владимирська
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ЛIКАРКА СВIТЛАНА ГАЛИЧ 
НЕОДНОРАЗОВО БУЛА ЛАУРЕАТКОЮ 
РЕЙТИНГУ «100 УСПIШНИХ 
ЖIНОК» I ГЕРОЇНЕЮ ПУБЛIКАЦIЙ 
У ЖУРНАЛI «ФАВОРИТ УДАЧИ» 
ЯК ДОКТОРКА МЕДИЧНИХ НАУК, 
ПРОФЕСОРКА АКУШЕРСТВА ТА 
ГIНЕКОЛОГIЇ, ЗАВIДУВАЧКА КАФЕДРИ 
МIЖНАРОДНОГО ГУМАНIТАРНОГО 
УНIВЕРСИТЕТУ. ТА ЦЬОГО РОКУ 
ВОНА ВВIЙШЛА ДО РЕЙТИНГУ 
«ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ: 100 
ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ» ЯК ВIЙСЬКОВИЙ 
ХIРУРГ, ЩО РЯТУЄ ЖИТТЯ У ПОЛЬОВОМУ 
ГОСПIТАЛI. ЩО ЗМУСИЛО ЗВАЖИТИСЯ 
АВТОРИТЕТНОГО СПЕЦIАЛIСТА У 
МИРНIЙ ЛIКАРСЬКIЙ СПЕЦIАЛЬНОСТI НА 
ТАКУ РIЗКУ ЗМIНУ У НАЛАГОДЖЕНОМУ 
ЖИТТI? ПРО ЦЕ СВIТЛАНА ГАЛИЧ 
РОЗПОВIДАЄ КОРЕСПОНДЕНТЦI 
ВИДАННЯ IЗБIРКОМ ЄВГЕНIЇ ГЕНОВIЙ. 

ЯК ПРОФЕСОРКА 
АКУШЕРСТВА 

З ОДЕСИ

СТАЛА СТАЛА 
ВIЙСЬКОВИМ ВIЙСЬКОВИМ 
ХIРУРГОМХIРУРГОМ
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– Пам’ятаю, як ще до повномасштабного вторгнення 

Ви розповiдали, що плануєте стати на облiк у вiйськкоматi. 

Тобто рiшення пiти служити в ЗСУ з початком вторгнення 

не було спонтанним?

– Так, моє рiшення пiти до лав ЗСУ не було анi спон-
танним, анi неочiкуваним. Дiйсно, ще до вiйни я «штурму-
вала» райвiйськкомат за мiсцем мешкання. Адже все своє 
професiйне життя я добре розумiла, що професiя медика важ-
лива для воєнного часу. Коли виповнилося п‘ятдесят рокiв, 
мене автоматично зняли з вiйськового облiку. Попри те я 
увесь час вiдчувала себе вiйськовозобов’язаною. Такому  
мене навчили ще в студентськi роки на вiйськовiй кафедрi 
медичного вишу. А лише мова почала йти про ймовiрнiсть 
повномасштабного вторгнення ворога, я не сумнiвалась, 
що маю вiдновити свiй вiйськовий облiк. Вкрай диву-
вало i обурювало, що у райвiйськкоматi мене декiлька 
разiв буквально «вiдфутболили». Та я людина наполегли-
ва... Оцiнила логiчно ситуацiю i зрозумiла, що маю «про-
риватися до своїх», до вiйськових медикiв. Я так розумiла 
ситуацiю, що моє палке бажання рятувати наших воїнiв-
захисникiв має бути професiйно правильно реалiзовано. А 
таке можливо лише пiд керiвництвом i в командi з фахови-
ми вiйськовими медиками. Тому так вчинила.

– Ми iз захопленням читали Вашi iсторiї про народжен-

ня життя. Тепер з тривогою читаємо Вашi нечастi розповiдi 

про порятунок життя. Важко було переквалiфiкуватися?

– Мабуть, у моїй особистiй життєвiй iсторiї ключове 
слово – «життя». Понад тридцять рокiв стояти бiля витокiв 
життя, увесь цей час бути налаштованою на збережен-
ня життя – це вже не просто професiя, а сенс власного 
буття. Отих дiточок, якi так нелегко даються матусям пiд 
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час пологiв, яких ми «народжуємо» разом... зараз вбиває ворог. 
Отже, мала непереборне бажання завадити тому, як i чим тiльки 
можна. А єдина доступна менi «зброя» – медична допомога.

Переквалiфiкацiя – дуже доречне слово. Вона в мене 
вiдбулася практично без проблем. По-перше, я мала потужну 
мотивацiю. По-друге, – величезну любов до життя. Власного i 
чужого. Плюс притаманна менi любов до людей. По-третє, моя 
професiя акушера-гiнеколога – це спецiальнiсть хiрургiчного 
профiлю. Навiть у мирнiй повсякденнiй роботi в нiй є все те, 
що так знадобилось менi зараз. Умiння концентрувати-
ся, приймати швидкi рiшення. Навички щодо зу-
пинки кровотеч, роботи з ранами, загальнi 
хiрургiчнi навички. За останнi роки я 
звикла працювати в режимi день/
нiч за потребою, з невелич-
кими паузами на вiдпочинок. 
Менi зараз iнодi здається, що 
все моє попереднє життя – то 
був лише такий собi тренiнг, на-
вчання заради забезпечення 
того, що нинi щоденно роблю 
разом з колегами.

Я взагалi люблю те, що 
роблю. Любила допомагати 
вагiтним жiнкам «виношува-
ти» з ними вагiтностi. Любила 
їздити для проведення пологiв 
i «народжувати» разом з 
породiллями дiточок. Тепер я лю-
блю робити те, що роблю зараз. Тому 
що моя нинiшня робота комусь рятує життя, 
когось вiдводить вiд калiцтва, когось пiдтримує, 
когось повертає у стрiй.

На жаль, я не можу розповiсти про свiй робочий день. 
Не на часi. Лише деякi його аспекти iнодi описую в окремих есе. 
Бiльшiсть зараз не оприлюднюю, зроблю це обов’язково пiсля 
нашої перемоги. Розумiю, що моя розповiдь, оприлюднена до-
часно, може нашкодити неймовiрним людям, справжнiм геро-
ям. Як тим, хто захищає нашу землю, так i моїм чудовим коле-
гам. Усьому свiй час.

– Яка iсторiя серед порятованих Вами життiв найбiльше вра-

зила чи запам’яталася? Що важливо розумiти про поранених 

захисникiв людям, якi не воюють? Як вони тримаються? Що дає 

їм сили? Що дає сили Вам?

– Таких iсторiй щодня багато....Якось я описала у Facebook 
iсторiю хлопця, яка мене вразила. Iсторiя про пораненого, об-
печеного, травмованого бiйця. Ворог мав його за мертвого i за-
тято люто бив чоботом у обличчя зi словами: «Ми тебя спасать 
пришли, а ты...».

А потiм ще одну iсторiю про худенького, невеличкого зро-
сту бiйця, який витягував з-пiд обстрiлу товаришiв i увесь час 
бiдкався, що не витяг командира. А командир лежав у сусiдньому 
вiддiленнi. Вiн його теж врятував, але сам отримав травму i не 
пам‘ятав про те. Маленький зростом i велетень за вчинками.

Або ось iсторiя про хлопця, який пiсля наркозу почув 
росiйськомовне звернення до нього вiд когось з персоналу 
i буквально зайняв оборону зi словами: «Я вам не дамся!!! Я 
нiчого вам не скажу!». Заспокоївся лише коли до нього зверну-
лися українською...

Звичайно, ми говоримо з нашими пораненими про те, що з 
ними вiдбувалося. I тому, що маємо розумiти механiзм їхнього 
поранення. I тому, що пiдтримуємо їх таким чином. Ми їм говори-
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мо, що вони герої, молодцi i що ми ними пишаємося. Впевнена, 
що це теж важливий елемент лiкування.

Люди, якi не воюють, мають бути надзвичайно терплячими 
до наших бiйцiв. Адже вони переносять щодня шаленi фiзичнi й 
психологiчнi навантаження. Усе це вони тримають в собi, iнодi 
концентрують. Бiльшiсть з них не навчалася i не готувалася бути 
воїнами. Сидячи в холодних окопах, iнодi в суцiльнiй водi, пiд 
постiйними обстрiлами, вони проявляють мужнiсть i стiйкiсть. 

Але чого це все їм коштує, нiхто з нас не знає достемен-
но. Тому я визначила б такий провiдний вектор у 

ставленнi до них: «Терплячiсть i милосердя». 
Саме так намагаюся дiяти, так вiдчуваю.

Що дає їм сили, менi важ-
ко однозначно сказати. Ду-
маю, кожен з них вiдповiв 
би по-своєму. А от особи-
сто менi саме вони дода-
ють сил, наснаги... Дивлю-
ся на них i переповнююся 
вдячнiстю i любов’ю до тих, 
хто боронить нашу землю. 
Саме необхiднiсть бути для 
наших пацiєнтiв своєрiдним 
захистом, додатковим 
лiкувальним чинником, є тим, 
що надає менi сил.

– Як працює команда лю-

дей, якi рятують життя? Чи схоже 

це на команду тих, хто допомагає жит-

тю з’явитися на свiт? Хоча це питання, певно, 

фiлософське...

– Ви, як то кажуть, «дивитесь у корiнь». Наша ко-
манда вiйськових медикiв дуже схожа на звичнi для мене 

акушерськi команди. Працювати швидко, вивiрено, злагодже-
но – звичний для нас варiант медичної допомоги. Тому й пере-
завантаження на iнший фах у мене вiдбулося швидко i не на-
пружено. Наприклад, в усiх медичних професiях важливе мiсце 
посiдає боротьба з кровотечею. Акушерськi команди проходять 
спецiальнi тренiнги, щоби дiяти швидко i професiйно злагод-
жено. У вiйськових медикiв – те ж саме. Просто кровотечi ма-
ють iншi локалiзацiї. В акушерствi важлива наступнiсть надан-
ня медичної допомоги вiдповiдно до органiзацiйних рiвнiв. У 
вiйськових медична допомога вiдповiдає рiзним етапам. Маю 
цивiльний досвiд евакуацiї важкохворих жiнок пiд час роботи 
головним акушером-гiнекологом Одеської областi. Тут теж важ-
лива своєчасна евакуацiя, але не жiнок, а поранених бiйцiв. 
Звичайно, в бiльш складних умовах. В акушерствi ми завжди 
настороженi, у повнiй готовностi до надання допомоги. Так само 
i вiйськовi. Тому Ваше запитання не фiлософське, а дуже прак-
тичне. 

Командувачка Медичних 
сил ЗСУ,  бригадний 
генерал Тетяна Остащенко 
нагородила Світлану Галич 
цінним  подарунком – 
наручним годинником



6362 #131’2023

– Певно, Вас, Наталю, вiд початку 

вiйни не раз питали, чому Ви не залиши-

ли країну, не вiдшукали собi безпечно-

го мiсця. Волонтерство – що це для вас 

сьогоднi?

– Можу сказати, що волонтерство –  
це моє життя. Причому це допомога в 
рiзних сферах та рiзним верствам насе-
лення.

Як голова «Асоцiацiї жiнок України 
«Дiя» допомагаю жiнкам, дiтям, сиро-
там, пенсiонеркам, жiнкам та дiтям з 
iнвалiднiстю. Як президентка «Першого 
благодiйного театрального фонду» допо-
магаю у культурнiй сферi: режисерам, ак-
торам, хореографам, операторам, костю-
мерам, художникам. А саме зараз маю 
новий досвiд: вперше стала вiйськовим 
волонтером.

Власне, займаюся волонтерством не 
тiльки з початку повномасштабної вiйни, 
а з 2014-го. «Дiя» тому й була створена, 
що у 2014 роцi я звернулася до небай-
дужих жiнок, якi розумiли, чим все це 
може обернутися. I ми разом стали зби-
рати лiки, речi, передавати через когось, 
надавали допомогу, коли якийсь волон-
тер казав, що потрiбно. У 2021 роцi на 
свято захисникiв та захисниць України 
ми поїхали у 18-й окремий батальйон 
морської пiхоти з подарунками, з концер-
том. Потiм замполiт менi зателефонував 
у лютому, ще до початку вторгнення, i по-

    ПОЗИВНИЙ 
 «МАМА», АБО  

ЯК ОДЕСИТКА 
СТАЛА 

ВОЛОНТЕРОМ У ТЯЖКІ ЧАСИ

НАТАЛЯ ДЕЛIЄВА – ГОЛОВА ВСЕУКРАЇНСЬКОЇ 
ГРОМАДСЬКОЇ ОРГАНIЗАЦIЇ «АСОЦIАЦIЯ 
ЖIНОК УКРАЇНИ «ДIЯ», ПРЕЗИДЕНТКА БО 
«ПЕРШИЙ БЛАГОДIЙНИЙ ТЕАТРАЛЬНИЙ 
ФОНД», ОЧIЛЬНИЦЯ ОДЕСЬКОЇ 
ОБЛАСНОЇ ТЕРИТОРIАЛЬНОЇ ОРГАНIЗАЦIЇ 
ПОЛIТИЧНОЇ ПАРТIЇ «ГОЛОС», 
ВIЙСЬКОВА ТА ГУМАНIТАРНА 
ВОЛОНТЕРКА. ГАРНА, ЕНЕРГIЙНА, 
СПIВЧУТЛИВА, ВОНА ЗАВЖДИ ТАМ, 
ДЕ КОМУСЬ ПОГАНО.

просив привезти мiшки для укрiплень. 
До того вони знаходились у Саратi, а те-
пер виявилось, що вже перебували неда-
леко вiд Одеси. Тодi я зрозумiла: щось не 
так, на серцi вже стало неспокiйно, хоч 
до останнього не вiрилося, що почнеться 
така вiйна. Ми зiбрали цi мiшки, i 23 лю-
того приїхали до наметового мiстечка. А 
24-го хлопцi знову зателефонували: «На-
талю, рятуй». Я до них приїхала i побачи-
ла цей хаос, коли вiд них вiдмовилися отi 
всi логiстичнi компанiї, розiрвали угоди в 
умовах воєнного стану. I не стало нi їжi, 
нi багато чого iншого необхiдного. Менi 
тодi навiть на думку не спало, що можу 

кудись поїхати з Одеси, бо перед очима 
стояли вiйськовi. Зрозумiла: якщо ми не 
пiдставимо їм плече, не привеземо хлiба, 
води, запчастин, буде бiда. Була лише 
одна думка: треба рятували країну. Трохи 
пафосно, але так.

– У яких напрямках Ви зараз 

працюєте, що саме робите?

– Як волонтер працюю на трьох фрон-
тах – вiйськовому, гуманiтарному та куль-
турному. На вiйськовому я – волонтер 
18-го окремого батальйону морської 
пiхоти 35-ї бригади; також опiкуюсь 28-ю 
механiзованою бригадою, допомагаю 
полку зв’язку та легкiй пiхотi. Знаходжу, 

100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТІВ:  
ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ 

Мария Гудыма
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дiстаю, купую, забезпечую необхiдним –  
вiд бронежилетiв до лiкiв, запчастин, 
одягу, кариматiв, елементiв укрiплень 
для окопiв... Словом, намагаюся доста-
вити усе, по що нашi вiйськовi зверта-
ються. Я коли до вiйськових приїжджаю з 
необхiдним, вони менi кажуть: «Ми на вас 
так чекаємо, як у дитинствi на маму з ба-
зару. Тому менi й дали такий позивний – 
«Мама».

Гуманiтарний фронт – це допомо-
га переселенцям i тим одеситам, якi по-
требують пiдтримки у важкi часи. Наш 
гуманiтарний центр – на Французькому 
бульварi, 12/1, примiщення надали ве-
терани Другої свiтової вiйни. Прагнемо 
допомогти всiм, хто звертається, а таких 
людей, на жаль, багато звiдусiль... Осо-
бисто я найбiльше опiкуюся переселен-
цями з Херсонської областi, адже я наро-
дилася в Новiй Каховцi, це мої земляки. 
Зараз у нас тут утворилася цiла дiаспора 
херсонцiв, i ми спiлкуємося в чатi: допо-
магаю записатися до сiмейного лiкаря, 
знайти роботу, iнтегруватися в Одесу.

Також пiдтримувала такi громадськi 
органiзацiї, як «Пересипчанка», «Сiм’я», 
якi опiкуються багатодiтними родинами, 
дiтьми з неповних сiмей. Цiлi машини їм 
вiдвозила тiєї допомоги, а вони вже пе-
редавали нужденним. Також шпиталям 
допомагаємо.

Знаходжу гуманiтарну допомогу ви-
нятково за кордоном, це мiй принцип, 
адже в Українi й так людям важко. Пер-
шу закордонну гуманiтарну допомогу 
ми отримали з Iспанiї, з Мадриду, нинi 
чекаємо звiдти ще один гуманiтарний 
вантаж. Також отримували допомогу з 
Чехiї, Чорногорiї, Польщi, США. А нещо-
давно я побувала по лiнiї партiї «Голос» у 
Стокгольмi, тож звiдти тепер теж надси-
лають допомогу.

До речi, у Стокгольмi попросили окремо 
надати допомогу Змiївцi Бериславського 
району Херсонської областi: виявляється, 
там родинне корiння шведського короля 
i в 2008 роцi вiн туди приїжджав з коро-
левою. На жаль, зi Змiївкою зараз прак-
тично немає зв’язку, ледве додзвони-

лась до головлiкаря тамтешньої лiкарнi. 
Дiзналася, що там лiкарнi переповненi 
мирними мешканцями, якi дiстають пора-
нення пiд час обстрiлiв...

А мiй культурний фронт має 
три напрямки. Перший – допомога 
працiвникам культури, якi опинилися у 
скрутному становищi через стан вiйни. Я 
сама з культури, добре розумiю пробле-
ми працiвникiв цiєї сфери, їм i в мирнi 
часи нелегко виживати. Тож, як тiльки 
отримала перший вантаж з-за кордо-
ну, одразу звернулася до музеїв, театрiв, 
до кiнематографiстiв: мовляв, є ось те i 
те... Возила, роздавала харчi, одяг, лiки, 
навiть корм для котiв, адже в наших музе-
ях котикiв дуже багато.

Другий напрямок мого культурного 
фронту – у мiжнародному просторi. Ми-
нулого року до Дня Незалежностi України 
я як продюсерка створила мультимедiйну 
виставку «Iмерсивний свiт Тараса Шев-
ченка». А вже пiд час вiйни цю виставку 
демонстрували в Канадi, в Торонто, та в 
США – у Чикаго, Бостонi, Сан-Франциско, 
Лос-Анджелесi, Денверi, Клiвлендi, 
Пiтсбурзi. Кошти вiд проданих квиткiв пе-
рераховуються на спецiальний рахунок 
Нацiонального банку України, Червоному 
Хресту України та на локальнi iнiцiативи. 
Вже допомогли на шiсть мiльйонiв гри-
вень. Щиро вдячна одеськiй дiаспорi Лос-
Анджелеса, вона допомагає дуже активно.

Також ми зробили нову iмерсивну ви-
ставку – про вiйну пiд назвою «Україна – 
земля хоробрих», прем’єра якої вiдбулась 
у Канадi, в Торонто, а зараз вона 
демонструється у Вiннiпезi.

Є i третiй напрямок культурного фрон-
ту: ми для вiйськових робимо маленькi 

концерти в шпиталях, їздимо на передо-
ву, у вiйськовi частини.

– Що Вас засмучує у волонтерськiй 

дiяльностi?

– Загибель вiйськових. Це 
найстрашнiше. Коли мiй 18-й окремий 
батальйон морської пiхоти пiшов у бiй i 
мої синочки гинули... Не можу передати 
словами, що я вiдчувала. Коли опiзнають 
загиблих вiйськових по одягу, який я на-
давала, це ранить так сильно, що дихати 
важко... Коли 3 червня загинув мiй ком-
бат, думала, що кину вiйськове волонтер-
ство, моя психiка не витримувала. Але 
менi наснився загиблий Сергiй Дердуга: 
вiн нiчого не сказав, просто по його по-
гляду я зрозумiла, що вiн мене просив 
не кидати побратимiв, продовжувати 
пiдтримувати та допомагати.

З часом якось загартувалася, «заце-
ментувалась», i я їх нiколи не кину, чого б 
менi це не вартувало.

– Коли було найважче i що волонтер-

ство дає Вам особисто?

– Сьогоднi все якось уже прийшло до 
ладу, стабiлiзувалося, а на початку вiйни 
було дуже важко – хаос, страх, плутанина. 
Менi доводилося з ранку до ночi тiльки й за-
йматися вiйськовими. При цьому я ще по-
гано розбиралася у специфiчних термiнах i 
не завжди розумiла, про що мене просять. 
Пам’ятаю, хлопцi менi пишуть: «Потрiбнi 
плитоноски», а я їм вiдповiдаю: «Я вам учо-
ра носки привезла. Це якiсь спецiальнi?». 
I смiх, i грiх... Сьогоднi вже всi знають, що 
плитоноска – це жилет, в який вставляють 
плиту i отримують бронежилет....

Волонтерство дає багато нового 
досвiду i знайомств. Я ось здебiльшого у 
культурi «варилася» i все оточення було 
з цiєї сфери. А зараз весь асортимент 
будiвельного ринку знаю, всi магази-
ни запчастин, усi аптеки. Здається, вже 
можу бути будiвельником, автослюсарем, 
фармацевтом. За час вiйни такий досвiд 
здобула – колосальний! 

– Якi плани на майбутнє?

– Та якi нинi далекосяжнi плани мо-
жуть бути? Працюємо лише на Перемогу! 
Без Перемоги немає майбутнього! 
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Що ж стосується нашої основної роботи, то, 
позбавленi змоги працювати у залi, ми робили вiдеозаписи i 
транслювали через соцiальнi мережi, доводячи одеситам: те-
атр живе, артисти поряд з ними.

Працювати ж повноцiнно почали з 17 червня. До того 
часу не було вiдповiдного дозволу, нам необхiдно було от-
римати сертифiкат на укриття, а це не така проста рiч, адже 
є певнi стандартнi вимоги. У нас прекраснi мiцнi пiдвальнi 
примiщення, i ми там облаштували комфортне укриття: є мiсця 
для сидiння, вода, медикаменти, WI-Fi... Зрештою очільник 
Одеської обласної вiйськової адмiнiстрацiї Максим Марчен-
ко та мiнiстр культури та iнформацiйної полiтики Олександр 
Ткаченко пiдтримали наше клопотання i наш намiр розпоча-
ти дiяльнiсть. I ми дуже радi з того, бо далеко не всi театри в 
країнi сьогоднi можуть запрошувати глядачiв до своїх залiв на 
повноцiннi великi вистави. Ми ж маємо змогу давати i балетнi 
спектаклi, i опернi.

А ще, розпочавши працювати у залi, ми почали втiлювати 
новi iдеї. От, скажiмо, запровадили акцiї для дiтей, адже ця 
аудиторiя пiд час вiйни не була нами охоплена (дитячi виста-
ви ми поки що не показуємо з мiркувань безпеки). Тож за-
пропонували своєрiдний жанр спiлкування дiточок з театром: 
екскурсiя, променад, концерт.

Головною ж подiєю для нас цiєї воєнної пори стала прем’єра 
опери «Катерина», роботу над якою ми почали ще задовго до 24 
лютого. Я думаю, що така прем’єра – приклад самовiдданостi 
нашого колективу. Зараз жоден з українських театрiв не ро-
бить такi масштабнi постановки, а ми – робимо! I я дуже вдяч-
на всiм, хто пiдтримав та допомiг втiлити цю iдею, адже ми – 
нацiональна опера i маємо вiдповiдати цьому високому статусу 
за будь-яких обставин, тож навiть вiйна нам – не завада.

Маємо пiдносити на новий рiвень українське нацiональне 
мистецтво, щоб нами пишалися i нашi сучасники, i нашi нащадки. 
Саме зараз – час єднання, саме зараз – час вiдволiкти людей 
вiд жахливих новин, допомогти їм адаптуватися до реалiй сьо-
годення. Колектив Одеської опери невпинно працює задля цьо-
го, працює i творить задля Перемоги, i кожен з наших артистiв, 
спiвробiтникiв, фахiвцiв сьогоднi має право бути лауреатом рей-
тингу «Хто наближає перемогу...» Я пишаюся нашим колективом!

Отже, залишайтеся iз Одеською оперою! Тримаймо оборо-
ну на мистецькому фронтi! Служимо Українi! 

СЕРЕД ЛАУРЕАТIВ РЕЙТИНГУ «ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ: 
100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ» Є I КУЛЬТУРНI ДIЯЧI, АДЖЕ 

ВОНИ ТРИМАЮТЬ СВIЙ МИСТЕЦЬКИЙ ФРОНТ. ГЕНЕРАЛЬНА 
ДИРЕКТОРКА – ХУДОЖНЯ КЕРIВНИЦЯ ОДЕСЬКОГО 

НАЦIОНАЛЬНОГО АКАДЕМIЧНОГО ТЕАТРУ ОПЕРИ I БАЛЕТУ 
НАДIЯ БАБIЧ ВЖЕ НЕ ВПЕРШЕ ВХОДИТЬ ДО ВПЛИВОВОЇ 
СОТНI, ОДНАК ПIДКРЕСЛЮЄ, ЩО НИНI, ЗВАЖАЮЧИ 

НА ЦЬОГОРIЧНУ IДЕЮ РЕЙТИНГУ, ЦЕ ДЛЯ НЕЇ ОСОБЛИВО 
ПОЧЕСНО I ЗВОРУШЛИВО.

 
– Ще на 

початку протистоян-
ня вороговi, 12 березня, Одеська опе-

ра взяла участь у всеукраїнськiй акцiї «Закрити небо 
над Україною», – коментує свою присутнiсть у рейтингу Надiя 
Матвiївна. – Тодi ми не мали змоги зробити це на своїй сценi, i 
нашi музиканти та вокалiсти стояли просто неба на фонi театру, 
який був оточений протитанковими їжаками i мiшками з пiском. 
Жахлива для наших сердець картина... Я дуже переживала за 
колектив, щоб нiчого не трапилося з нашими артистами, та нашi 
збройнi сили закрили небо над нами, нас охороняли i надихали!

Однак, на цьому ми не зупинилися, ми пiшли далi й далi. Що-
тижня проводимо мистецькi акцiї для воїнiв ЗСУ: коли є запит, 
наша мобiльна концертна бригада виїздить в мiсця їх дислокацiї. 
Звичайно, транспорт, бензин i таке iнше ми забезпечуємо самi. I 
щоразу переконуємося, з якою вдячнiстю i радiстю на нас чека-
ють. Нашi артисти лише виходять на iмпровiзовану сцену, ще не 
спiвали i не грали, а бiйцi зустрiчають їх аплодисментами стоячи. 
А потiм, пiсля концерту, фотографуються разом, обiймають, дя-
кують... Це дуже зворушливо, це надихає нас працювати попри 
всi труднощi воєнного часу. Також ми регулярно беремо участь у 
благодiйних концертах, якi проводить Всесвiтнiй клуб одеситiв, 
адже на цi кошти купують бронежилети для наших захисникiв.

Серед тих, хто нинi у лавах ЗСУ, є чимало i наших артистiв – 
балетних, вокалiстiв, оркестрантiв. Кажу про це, i мене досi од-
ночасно проймає гордiсть i острах. Адже коли це все почалося, 
дехто з артистiв без повiсток сам пiшов до вiйськкоматiв. I нинi 
залишаються служити, знаю, що є нашi i на передовiй. Коли бачу 
когось з цих хлопцiв (а вони, буваючи в Одесi, обов’язково при-
ходять до театру, на вистави) i запитую, коли повернуться, вони 
спокiйно так вiдповiдають: «Пiсля перемоги». Ми допомагаємо їм з 
амунiцiєю, якимись захисними речами, у нас мiцна профспiлкова 
органiзацiя; збираємо кошти за власною iнiцiативою... А ще бага-
то хто з наших пiшов вантажити мiшки з пiском бiля моря i розво-
зити їх, допомагають людям похилого вiку. Нашi хлопцi заправля-
ють свої машини за власний кошт i розвозять воду, гуманiтарку... 
Кожен на своєму мiсцi наближає перемогу. I нiхто не просторiкує 
про це. Люди чудово вiдкрилися у цих обставинах!

100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ:  
ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ

Галина Владимирська
Фото: Олег Владимирський
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ГАЛИНА

У РЕЙТИНГУ «ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ: 100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ» 
Є ДIЯЧI КУЛЬТУРИ, СЕРЕД ЯКИХ – ДИРЕКТОРКА ОДЕСЬКОЇ ОБЛАСНОЇ 
ФIЛАРМОНIЇ IМ. ДАВИДА ОЙСТРАХА, ЗАСЛУЖЕНИЙ ПРАЦIВНИК КУЛЬТУРИ 
УКРАЇНИ, КЕРIВНИК РОТАРI-КЛУБУ «ОДЕСА-РIШЕЛЬЄ» ГАЛИНА ЗIЦЕР. 
КЕРОВАНИЙ НЕЮ КОЛЕКТИВ З САМОГО ПОЧАТКУ ПОВНОМАСШТАБНОЇ 
ВIЙНИ АКТИВНО ДIЄ НА КУЛЬТУРНОМУ ФРОНТI.

Європейського Сою-
зу у зв’язку з прове-
денням благодiйних 
концертiв на 
пiдтримку ЗСУ.

– Я завжди зна-

ла, вiдчувала всiм 

серцем, що наш 

фiлармонiйний колек-

тив – це велика дружна 

сiм’я, – говорить Галина 
Борисiвна. – Але навiть 

мене вразило, як нашi арти-

сти i працiвники рiзних служб 

згуртувалися у цi трагiчнi для 

країни днi. Кожен прагне зробити 

свiй, бодай невеличкий внесок у пере-

могу, самовiддано працюючи на куль-

турному фронтi. Нашi артисти з радiстю 

беруть участь у благодiйних концертах. 

Вони щасливi, коли виступають перед 

вiйськовими i чують їх щедрi аплодис-

менти, коли їм вдається своїм мистецт-

вом розрадити людей, що постражда-

ли вiд вiйни... А до того ж фiлармонiя 

продовжує працювати у своєму залi, 

даючи концерти за участю як солiстiв, 

так i ансамблiв, камерного оркестру. 

Глядачi з радiстю вiдгукуються на за-

прошення, адже сьогоднi всi потре-

бують психологiчної пiдтримки, а що 

може краще пiдняти дух i змiцнити вiру 

у перемогу, як не музика, та ще й у 

високопрофесiйному виконаннi наших 

артистiв!  

культури, три – в Євангельськiй 
реформатськiй пресвiтерiанськiй 
церквi м. Одеси, по одному концер-
ту було дано в Одеськiй нацiональнiй 
науковiй бiблiотецi i Центрi соцiальних 
служб Одеської мiської ради.

Особливу увагу привернули великi 
концерти на пiдтримку Миколаєва, 
органiзованi фiлармонiєю разом з 
Ротарi-клубом «Одеса-Рiшельє»: вони 
пройшли в Камернiй залi Одеської 
фiлармонiї та в будiвлi Одеського голов-
поштамту.

Окрiм того, солiст фiлармонiї, спiвак 
i композитор, народний артист України 
Микола Свидюк з липня 2022 року пере-
бував у гастрольних поїздках по країнах 

О д е с ь -
ка фiлармонiя 
п о с т i й н о 
бере участь у 
б л а г о д i й н и х 
концертах на 
пiдтримку на-
ших захисникiв – 
вiйськових ЗСУ, а 
також жителiв Одеси 
i вимушених бiженцiв.

Насамперед, ар-
тисти фiлармонiї ста-
ли активним учасника-
ми акцiї «Пiдтримай своїх», 
що започаткована Будинком 
офiцерiв Командування Вiйськово-
Морських Сил ЗСУ; вони вже взяли 
участь у 10 концертах. Шiсть виступiв 
перед вiйськовослужбовцями вiдбулося 
з нагоди Дня Вiйськово-Морських Сил 
України.

Також було проведено понад 40 
благодiйних тематичних концертiв на 
рiзних майданчиках Одеси для одеситiв 
i тимчасових переселенцiв, за що 
фiлармонiя отримала подяку Депар-
таменту працi та соцiальної полiтики 
Одеської мiської ради.

Зокрема, у бiблiотецi № 2 iм. Костян-
тина Паустовського було проведено сiм 
тематичних концертiв, п’ять – в Одесь-
кому будинку-музеї iм. М.К. Рерiха, по 
два – у Всесвiтньому клубi одеситiв i 
театрi ТЕО, шiсть – у Центрi болгарської 
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У 2021 РОЦI IМ’Я ЮРIЯ ДЕГАСА I НАЗВА 
ЗАПОЧАТКОВАНОГО НИМ БЛАГОДIЙНОГО ФОНДУ 
«БЕЗМЕЖНI МОЖЛИВОСТI» СТАЛИ ВIДОМI НЕ ЛИШЕ 
В ОДЕСI, А Й У ВСIЙ КРАЇНI. ОДЕСИТ ВЛАСНИМ 
КОШТОМ СТВОРИВ ЗАГАЛЬНОДОСТУПНИЙ 
IНКЛЮЗИВНИЙ ПЛЯЖ ЄВРОПЕЙСЬКОГО РIВНЯ. ТОЖ 
ЗАКОНОМIРНО КОМПАНІЯ DEGAS-GRUPP СТАЛА 
ЛАУРЕАТОМ РЕЙТИНГУ «НАРОДНЕ ВИЗНАННЯ» 
У НОМIНАЦIЇ «КРАЩИЙ БЛАГОДІЙНИЙ ПРОЄКТ 
РОКУ». А З ПЕРШИХ ДНIВ ВIЙНИ БФ «БЕЗМЕЖНI 
МОЖЛИВОСТI» ПОСТАВИВ СВОЇМ ЗАВДАННЯМ 
ДОПОМОГУ ЛЮДЯМ, ЯКI ПОСТРАЖДАЛИ 
ВНАСЛIДОК ВОРОЖОЇ АГРЕСIЇ, СТВОРИВШИ 
ВЕЛИКИЙ ГУМАНIТАРНИЙ ХАБ. ЦЯ ДIЯЛЬНIСТЬ ТЕЖ 
НЕ ЗАЛИШИЛАСЯ ПОЗА УВАГОЮ ГРОМАДСЬКОСТI, 
I БЛАГОДIЙНИК ЗНОВУ СТАВ ЛАУРЕАТОМ – ТЕПЕР 
УЖЕ РЕЙТИНГУ «ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ: 100 
ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ».

– Новий масштабний напрямок дiяльностi фонду потребував 

значно бiльших зусиль, i ми зiбрали велику дружну команду, яка 

щодня невтомно працює, – розповiдає Юрiй В’ячеславович. – 

Роздача гуманiтарної допомоги не припиняється протягом усьо-

го перiоду вiйни. Насамперед, пiдтримуємо нужденних одеситiв 

та вимушених тимчасових переселенцiв на Одещинi, а також що-

тижня їздимо до Миколаєва та сiл Миколаївської областi, щоб 

забезпечувати людей продуктами харчування i водою.

Наразi понад 23 000 осiб отримали допомогу вiд фонду 

«Безмежнi можливостi». Але запитiв з кожним днем стає дедалi 

бiльше, i коло тих, хто потребує нашої допомоги, розширюється. 

У задоволеннi потреб людей нам допомагають нашi партнери: 

ГО «Волонтерська сотня», фонд United Help Ukraine, Acted, Zimad, 

World Central Kitchen, CORE, Autodoc, Hillel та iншi.

Одним з найзначнiших проєктiв фонду стала допомога жи-

телям селища Сергiївка, якi постраждали внаслiдок ракет-

ного обстрiлу державою-терористом. Як вiдомо, одна ракета 

поцiлила у багатоповерховий житловий будинок i було пошкод-

жено багато будинкiв, розташованих поблизу. На початку осенi 

ми поїхали до Сергiївки з метою допомогти мешканцям, якi по-

страждали вiд ракетного обстрiлу. Було пiдписано вiдповiдний 

договiр з головою селищної ради. I до кiнця осенi завдяки фон-

ду було встановлено 70 вiкон у 50 квартирах, отже забезпечено 

комфорт i тепло для людей взимку.

Зараз ми розпочали реалiзацiю ще одного проєкту, що отри-

мав назву «Soup Kitchen by Безмеж». Його дiяльнiсть буде спря-

мована на допомогу людям, якi через вiйну втратили можливiсть 

самостiйно забезпечити себе або свою сiм’ю найнеобхiднiшим – 

нормальним харчуванням. Роздача гарячої їжi проводитиметь-

ся на безоплатнiй основi вимушеним тимчасовим переселен-

цям, людям похилого вiку, членам багатодiтних сiмей та iншим 

мешканцям Одеси, якi потребують допомоги. Передбачувана 

кiлькiсть порцiй на день – 160.

Окрема i особлива наша турбота – про дiтей. Вони важко 

переживають вiдiрванiсть вiд рiдного дому, втрату улюблених 

iграшок та друзiв. Тому дуже хочеться, щоб попри трагiчнi реалiї, 

до них повернулися тi ж радiснi емоцiї, якi вони вiдчували до 

вiйни. Ми намагаємося подарувати їм таку радiсть, i це окремий 

напрямок дiяльностi фонду. На сьогоднiшнiй день ми вже влаш-

тували понад 30 дитячих майстер-класiв. Серед яких, зокрема, 

майстер-класи з розпису пряникiв та випiкання пiци, заняття 

зi столярної майстерностi. Запрошували дiтей на шоу дельфiнiв 

до дельфiнарiю «Немо», до дитячого розважального центру «Па-

пашон» та на дитячi свята в ресторанi «Мореман». Крiм того, ми 

намагаємося прищепити дiтям любов до спорту i органiзували 

для них тренування з боксу. На цьому ми не зупиняємося, адже 

маємо ще багато iдей для реалiзацiї, щоб дiти з нашою допомо-

гою продовжували всебiчно розвиватися.

З початком звiльнення вiд ворога нашого пiвденного регiону, по-

чали їздити до деокупованих сiл та мiстечок Херсонщини. Звичайно, 

переживаємо за наших вiдважних волонтерiв, адже поїздки туди й 

досi пов’язанi з небезпекою. Та ми їдемо, щоб дiзнатись про нагальнi 

потреби людей i потiм їх задовольнити, щоб привезти гуманiтарну до-

помогу, здебiльшого – продукти харчування та солодощi для дiток. 

Майже вiдразу пiсля звiльнення Херсона побували i там. Адже як 

можна було не скористатися можливiстю привiтати мужнiх херсонцiв 

та не привезти їм подарунки?

...За цi мiсяцi вiйни мене, на жаль, деякi люди розчарували i 

змусили викреслити з кола мого спiлкування, та натомiсть у мене 

з’явилося ще бiльше справжнiх друзiв – надiйних однодумцiв. Я 

вiрю в добро i отримую щире задоволення вiд того, що ми роби-

мо добру спiльну справу. 

100 ВПЛИВОВИХ ОДЕСИТIВ:  
ХТО НАБЛИЖАЄ ПЕРЕМОГУ

ЮРIЙ
ДЕГАС:
«НАШ ФОНД 
ПРАЦЮЄ
З ЛЮДЬМИ  
I ДЛЯ ЛЮДЕЙ»

‘‘

66 #131’2023



6766 #131’2023

ДИРЕКТОРКА КУ «ОДЕСЬКИЙ ОБЛАСНИЙ ЦЕНТР 
УКРАЇНСЬКОЇ КУЛЬТУРИ» ВАЛЕНТИНА ВIТОС УЖЕ 
БАГАТО РОКIВ ПРАЦЮЄ НА НИВI ЗБЕРЕЖЕННЯ 
I ВIДРОДЖЕННЯ НАЦIОНАЛЬНОЇ АВТЕНТИЧНОЇ 
КУЛЬТУРИ, ЗБАГАЧЕННЯ ДУХОВНИХ ТА КУЛЬТУРНИХ 
ЦIННОСТЕЙ УКРАЇНСЬКОГО НАРОДУ, ПОПУЛЯРИЗАЦIЇ 
УКРАЇНСЬКОЇ МОВИ. А В УМОВАХ ВIЙСЬКОВОЇ 
АГРЕСIЇ РФ ПРОТИ УКРАЇНИ ВАЛЕНТИНА ГНАТIВНА 
СТАЛА АКТИВНИМ БIЙЦЕМ ПАТРIОТИЧНОГО ФРОНТУ.

ВIТОС:
ВАЛЕНТИНА

НАША 
ЗБРОЯ – 
РIДНА МОВА 
I КУЛЬТУРА!»

З її iнiцiативи у Центрi було створено робочу групи щодо роз-
роблення i реалiзацiї культурного фронту Одещини на перiод 
воєнного стану. Було започатковано та реалiзовано творчi 
патрiотичнi проекти «Разом до Перемоги», «Одещина за закрите 
небо», «Дiти малюють мир», «Вiршi Перемоги», «Писанко, набли-
жай Перемогу» та iншi. Здiйснено масштабну акцiю «Подаруй 
вишиванку захиснику» та органiзовано проведення цiлої низки 
патрiотичних концертних програм для вiйськових i внутрiшньо 
перемiщених осiб. Центр також здiйснює потужну волонтерсь-
ку дiяльнiсть, проводить збiр гуманiтарної допомоги для потреб 
захисникiв. Ще один напрямок роботи – органiзацiя художнiх 
виставок для госпiталiв з метою реабiлiтацiї поранених воїнiв.

– Наша культура, рiдна мова, нашi духовнi засади – це по-

тужна зброя проти ворога, який ставить собi на метi знищити 

нас як нацiю, – говорить Валентина Вiтос. – Саме тому наша 

дiяльнiсть набула зараз особливої ваги. Кожен iз спiвробiтникiв 

Центру це добре усвiдомлює i невтомно працює! 
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СТИЛЬ ЖИТТЯ
Віолетта Скляр

 МАМОНТОВА:
ИРИНА

«МОЯ РАБОТА
НЕ ПОЗВОЛЯЕТ 

СКУЧАТЬ»

ОДЕССИТКА 
ИРИНА 

МАМОНТОВА –  
ОТВЕТСТВЕННЫЙ 

РАБОТНИК (ДОЛЖНОСТЬ 
НАЧАЛЬНИКА ОТДЕЛА 

ОДЕССКОГО МОРСКОГО 
ТОРГОВОГО ПОРТА КО МНОГОМУ 

ОБЯЗЫВАЕТ!), РАЗНОСТОРОННЯЯ ЛИЧНОСТЬ 
И ЭФФЕКТНАЯ ЖЕНЩИНА. КАК ДОСТИЧЬ В 

ЖИЗНИ ТАКОЙ ЗАВИДНОЙ ГАРМОНИИ? ОБЩЕНИЕ 
С НАШЕЙ ГЕРОИНЕЙ УБЕЖДАЕТ: ВАЖНО МНОГО 

РАБОТАТЬ НАД СОБОЙ, СТРЕМИТЬСЯ К ЛИЧНОСТНОМУ И 
ПРОФЕССИОНАЛЬНОМУ РОСТУ И БЫТЬ ОТКРЫТОЙ ВСЕМУ МИРУ. 

ВО ВСЯКОМ СЛУЧАЕ, В ЭТОМ УБЕЖДАЕТ ОБЩЕНИЕ С НЕЙ.

Окончив с успехом Одесский национальный экономический университет, Ирина Мамонтова решила, что для про-
фессионального роста стоит продолжить учебу, и поступила в аспирантуру на специальность «финансы». Четыре года 

преподавала в родном вузе, писала научные статьи, и, придя на работу в Одесский морской порт, поначалу не предпола-
гала, что будет заниматься чем-то другим, кроме экономики. Когда ей предложили попробовать себя в юриспруденции, по-
пала в отдел договоров, а со временем тех, кто занимался процедурами закупок, выделили в отдельную структуру. Эта де-

ятельность пришлась Ирине по душе, что стало лучшим стимулом для профессионального роста в новом для нее виде 
деятельности.

– В порту я с 2007 года, а в отделе, который занимается тендерными процедурами, – с 2015-го, – рас-
сказывает Ирина. – Прошла путь от инженера до начальника отдела. Процедуры закупок – это даже в 

большей степени юридическая работа, хоть и связанная с экономикой. Начинала с «бумажных» 

тендеров, а сейчас провожу тендеры через электронную систему PROZORRO, которая 

была внедрена в Украине лет пять назад. Этот процесс еще можно назвать 

конкурсом, аукционом для выбора наиболее экономически выгод-

ного для предприятия поставщика. Выбор поставщика осу-

ществляется в соответствии с Законом Украины 

о публичных закупках, и мы должны им 

четко руководствоваться. 

Если участник 
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не подходит по тем или иным критериям, обозна-

ченным в этом законе, мы не можем признать его 

победителем, как бы кому этого ни хотелось.

Особенно Ирине нравится, что работа у нее –  
отнюдь не рутинная. Всегда сохраняется интри-
га по поводу результата торгов, того, какими 
окажутся участники, с какими документами они 
выйдут. Постоянно происходят изменения в зако-
нодательстве, за ними нужно внимательно сле-
дить, ведь есть опасность упустить появление но-
вых законодательных норм, а если что-то сделать 
вопреки закону, то за это предусмотрена ответ-
ственность. Тут не заскучаешь!

– Мы проводим процедуры закупок для обе-

спечения внутренних нужд предприятия: товары, 

работы, услуги, которые нужны порту, – говорит 
Ирина. – С началом полномасштабной войны нуж-

ды порта, безусловно, изменились. Сейчас не осу-

ществляются грузоперевозки, реализуется только 

«Зерновая инициатива». Соответственно сократи-

лось и количество закупок, но тем не менее они 

есть и работа продолжается. Мы, скажем, обеспе-

чиваем работу буксиров, которым нужно, к приме-

ру, топливо, запчасти, технический осмотр, это по-

падает под нашу категорию закупок.

В детские годы Ирочка, да и ее родные, ско-
рее представляли ее будущей артисткой, а не 
серьезным специалистом-портовиком. Папа 
Ирины Мамонтовой – бывший военный, мама 
преподавала вокал и музыку, а также англий-
ский. Девочка посещала кружки бального, на-
родного, современного танца, музыкальную шко-
лу, а когда немного подросла – школу моделей. 
Но как-то все это осталось на уровне хобби, а 
вот с математикой сложилось серьезно, потому и 
был выбран соответствующий вуз. Отлично также 
давались иностранные языки: Ирина с благодар-
ностью вспоминает школьного учителя, который 
привил любовь к своему предмету, и она даже хо-
тела поступать на иняз в Одесский университет 
имени Мечникова, чтобы стать в дальнейшем пе-
реводчиком. Но родители отговорили, считая, что 
специальность экономиста всегда даст возмож-
ность себя обеспечить.

– Папа с мамой, конечно, были правы, хотя я 

уже, собственно, не работаю по этой специально-

сти, – улыбается Ирина. – А увлечение языками 

осталось. Я окончила «Чкаловские курсы», сво-

бодно владею английским и учу немецкий. Какое-

то время даже проводила в Одессе экскурсии для 

иностранных туристов на английском языке. В 

те годы в порт заходило много круизных судов, и 

для пассажиров заказывалась экскурсия. Но это 

было сложно совмещать с основной деятельно-

стью, где нужны четкость, скрупулезность. Прак-

тикую свои знания в путешествиях. Стараюсь 

выезжать за границу хотя бы раз в год, там, как 

правило, завожу друзей по языковому обмену, с 

которыми потом общаюсь по электронной почте. 

Мне нравится общаться с носителями языка, рас-

ширять свой кругозор.

Ирина путешествует обычно с друзьями, под-
ругами, и с ноткой ностальгии в голосе пере-

числяет страны, в которых до-
велось побывать: Италия, Испания, 
Франция, Нидерланды, Германия, Вен-
грия, Чехия, Польша, Румыния, Болгария, Чер-
ногория, Греция, Турция, Египет... Хорошее 
знание английского, безусловно, делает 
путешествия комфортными, а в непред-
виденных ситуациях здорово выруча-
ет. Например, когда во время поезд-
ки потерялся багаж, оказалось, что 
подать заявку – довольно сложное 
дело. Но Ире все же удалось объяс-
ниться, и багаж, хоть и через время, 
вернулся к хозяйке, а авиакомпа-
ния даже компенсировала расходы 
на покупку предметов первой необ-
ходимости. Был случай, когда самолет 
опоздал и пришлось быстро ориенти-
роваться в огромном аэропорту, опять-
таки, помогло знание языка...    

– Каждая страна обладает своим особым 

шармом, – увлеченно делится путешественни-
ца. – Поразила Венская опера, где я видела со-

временную постановку «Отелло»: каждое кресло 

оснащено монитором, где можно найти инфор-

мацию о спектакле на нескольких языках. Очень 

понравился Париж, там вкуснейшая выпечка, и 

вообще мне всегда интересна местная кухня. Не-

забываема неаполитанская пицца на тончайшем 

корже. Удивительно, но в Берлине я не нашла ре-

сторана с аутентичными немецкими блюдами, 

возможно, они сохранились в маленьких го-

родках. А среди моих личных коронных блюд –  

необычный «наполеон» со сгущенкой, сли-

вочным маслом и взбитыми белками по ре-

цепту, доставшемуся мне от пожилой одес-

ситки-еврейки. Он настолько калорийный, 

что его можно есть только раз в год, и то 

кусочек, если заботишься о своей фигуре!

То, что Ира заботится о своей хоро-
шей физической форме, видно, как гово-
рится, невооруженным глазом. Девушка 
увлекается спортивной ходьбой (делает 
15-20 тысяч шагов в день), велоси-
педными прогулками, фитнесом. 
Красота требует заботы, даже 
если она тебе щедро дана от 
рождения!

...Вкус к жизни – он ведь 
проявляется в отношении 
и к своей внешности, и к 
своему делу, и к своим 
увлечениям. Поэтому о 
таких людях, как Ири-
на Мамонтова, при-
нято говорить: гар-
монично развитая 
личность, но в дан-
ном случае надо 
непременно до-
бавить: успеш-
ная и красивая 
одесситка! 
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У НАУКОВІЙ БІБЛІОТЕЦІ ВІДНИНІ 
Є НЕ ЛИШЕ КНИГИ, А Й

ОБРАЗ 
ГРИГОРІЯ 

СКОВОРОДИ 

Одесити теж віддають данину 
одній з найвеличніших постатей національної куль-
тури. Зокрема, 2 грудня в Одеській національній науковій 
бібліотеці відбулася урочиста передача книгозбірні скуль-
птури Григорія Сковороди і творча зустріч з її автором –  
заслуженим художником України Олександром Князиком. 

Запрошені шановні гості говорили про актуальність постаті 
Григорія Сковороди і його філософських постулатів, про його 
значення для духовного розвитку та просвіти українського на-
роду, для пробудження національної свідомості та гідності, а 
найбільше, звичайно, мовилося безпосередньо про дарова-
ну бібліотеці скульптуру і її автора Олександра Князика. Бага-
то робіт цього визнаного майстра гармонійно вписані в міський 
простір Одеси: це, зокрема, пам’ятники Й. Дерібасу, А. Міцкевичу, 
Г. Маразлі, скульптури «Спартак» та «Дівчина на дельфіні». А те-
пер і інтер’єр професорської зали ОННБ прикрасила прекрасна 
робота заслуженого художника.  

Генеральний директор Одеської національної наукової 
бібліотеки Ірина БІРЮКОВА звернулася зі словами вдячності 
до майстра і всіх, хто долучився до підготовки цієї події: – Коли 

Олександр Веніамінович привіз свою роботу, ми зрозуміли, що ця 

зала – найкраще місце для неї у нашій книгозбірні. Зверніть увагу 

на різьблену шафу з фігурами європейських мислителів, і вам стане  

зрозуміло, як гармонійно вони поєднаються з фігурою Григорія Сави-

ча. Разом вони будуть надихати читачів нашої бібліотеки, де виросло 

не одне покоління митців, науковців, діячів культури, науки та освіти… 

Як нащадки ми маємо не тільки зберегти та помножити пам’ять про 

великого мислителя, просвітителя і гуманіста, який на багато років 

випередив свій час, а осмислювати його проникливу мудрість, яка не 

втрачає свого значення і сьогодні. Для нас, бібліотекарів, є девізом 

слова Григорія Савича про споріднену працю: «Сродна праця – це 

найсолодша у світі річ». Поява тут цієї скульптури є також результатом 

спорідненої, сродної праці. Ми дуже вдячні пані Ользі Тарасенко, яка 

ЦЬОГО РОКУ ВІДЗНАЧЕННЯ 300-річчя 
ВИДАТНОГО УКРАЇНСЬКОГО ФІЛОСОФА, 

ПЕДАГОГА, ПОЕТА, МУЗИКАНТА 
ГРИГОРІЯ САВИЧА СКОВОРОДИ НАБУЛО 

ОСОБЛИВО СИМВОЛІЧНОГО ЗНАЧЕННЯ З 
ОГЛЯДУ НА ПОСЯГАННЯ ВОРОГА НА НАШУ 

НЕЗАЛЕЖНІСТЬ. ЮВІЛЕЙ ВІДЗНАЧАЄТЬСЯ  
І НА ДЕРЖАВНОМУ РІВНІ, І НА МІЖНАРОДНОМУ: 

МІНІСТЕРСТВО КУЛЬТУРИ ТА ІНФОРМАЦІЙНОЇ 
ПОЛІТИКИ ДІЄВО СПРИЯЛО ТОМУ, ЩОБ ЦЯ ДАТА 

ВВІЙШЛА ДО ПЕРЕЛІКУ ЮВІЛЕЙНИХ ДАТ  
ЮНЕСКО 2022 РОКУ. 

ПОДІЯПОДІЯ
Галина ВладимирськаГалина Владимирська

Фото: Олег Владимирський  Фото: Олег Владимирський  

Олександр Князик поряд зі своєю роботою
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– Мне образ Григория Сковороды очень близок, потому что 

меня всегда интересовали мыслители, философы, которые несли 

в народ свою мудрость, – підкреслив Олександр Веніамінович. 
– Мне совершенно очевидно, что Григорий Савович – человек 

своего времени, а в европейском аспекте – это время энцикло-

педистов, когда в Европе появились такие гиганты мысли, как 

Вольтер, Монтескье, Руссо. Это человек того же калибра, но в от-

личие от французских энциклопедистов, которые писали о смыс-

ле человеческого бытия в кабинетах, Григорий Савович, выйдя 

из народа, остался с ним. Он ходил по деревням и весям вот та-

ким, как я его и сделал, – с палицей в руках, как странник, несу-

щий миру мудрость. Поэтому я сделал у него на плече книгу. Он 

нес людям то слово, которого им не хватало. В стилистике укра-

инского казацкого барокко, близкого к народному искусству,  я 

и делал эту скульптуру. Я очень счастлив, что эта скульптура оста-

нется в этом здании, где я провел очень много часов, поглощая 

те культурные ценности, которые здесь хранятся. И для меня луч-

шей благодарности не существует, как та, что здесь будет стоять 

моя работа. 

До слова також були запрошені декан художньо-графічного 
факультету Південноукраїнського педагогічного університету імені 
К.Д. Ушинського, заслужений діяч мистецтв України Дмитро Велич-
ко, завідувачка кафедри образотворчого мистецтва, кандидат ми-
стецтвознавчих наук, доцент Анна Носенко, викладачка цього ж 
факультету відома художниця Світлана Крижевська та провідний 
фахівець Одеського літературного музею Олена Яворська.

Свій погляд на подію висловив Олег СУСЛОВ, головний ре-
дактор газети «Вечерняя Одесса»:

– Чем же это прекрасное событие особенно интересно для 

нас, вечеркинцев? В свое время Борис Федорович Деревянко 

придумал конкурс «Человек дела», и мы ежегодно отмечаем лю-

дей-подвижников, которые делают в своей жизни гораздо боль-

ше, чем от них требуется служебными инструкциями. Александр 

Вениаминович – один из наших лауреатов. А проходит меропри-

ятие на площадке учреждения, где трудится замечательный кол-

лектив, которым руководит другой «Человек дела» – Ирина Би-

рюкова. Отмечая заслуги наших лауреатов, мы их награждаем 

статуэткой. И это тоже – одна из работ Александра Князика: фи-

гурка садовника, держащего в руках саженец. Спасибо Алексан-

дру Вениаминовичу за этот дар!  

На завершення зустрічі І. О. Бірюкова подарувала Олек-
сандру Князику видання, присвячене історії книгозбірні і лю-
дям, які відіграли важливу роль в цій історії. Є в ньому і розділ, 
присвячений професорській залі. Даруючи буклет Олексан-
дру Веніаміновичу, директорка запевнила, що англомов-
на версія цього видання вийде вже в доповненому вигляді – 
із зображенням скульптури Григорія Сковороди, яка була да-
рована бібліотеці і стала чудовим  органічним доповненням до 
історичного інтер’єру.  

                   

допомогла поєднати наші прагнення. Ця мудра думка Сковороди 

має підтвердження і в тому фактові, що наша книгозбірня за всіх 

часів і умов працює вже 193 роки поспіль і навіть зараз, в умо-

вах війни, ми намагаємося виконувати свій обов’язок перед чи-

тачами. Я щиро вдячна колегам за фахове доповнення програ-

ми заходу книжковою виставкою «Джерело духовної величі», де 

представлено творчу спадщину Григорія Сковороди. 

Ще раз уклінно дякуємо Олександру Веніаміновичу Князи-

ку, який зробив цей день незабутнім і для нашої бібліотеки, і для 

Одеси. Наше місто знову довело, що воно – унікальна цяточка на 

мапі культурних подій країни, присвячених Сковороді. 

Далі слово взяла заступниця директора департамен-
ту культури, національностей, релігій та охорони об’єктів 
культурної спадщини Одеської облдержадміністрації Ярос-
лава РІЗНИКОВА: – Рада за бібліотеку і її читачів, бо такого 

немає більше ніде в Україні. Прекрасна скульптура, чудове свя-

то. У мене до Григорія Савича особливий сентимент, адже з 2021 

року я є лауреатом Міжнародної літературної премії «Сад боже-

ственних пісень» імені Сковороди. А Григорія Сковороду часто на-

зивають філософом-кордоцентристом, кажуть, що він заснував 

новий аспект філософії – філософію серця. Він говорив, що сер-

це є корінь життя, обитель огня і любові. І українська культура, по 

суті, базується на оцьому своєрідному баченні світу... 

Ольга ТАРАСЕНКО, доктор мистецтвознавства, профе-
сор Пвденноукраїнського національного педагогічного 
університету імені К.Д. Ушинського розповіла про історію 
створення скульптури і, зокрема, підкреслила: – Очень сложная 

задача – создать образ Сковороды, который при жизни не был 

отражен талантливым художником. Есть лишь условный портрет. 

А настоящий портрет – это когда мастер, читая тексты мыслите-

ля, соединяется с его духом, душой и на основе этого оживля-

ет физически, дает образу новое воплощение, пропуская через 

себя. Такова скульптура, которую мы видим… 

Після такого огляду відомого мистецтвознавця законо-
мірно до слова запросили автора скульптури. 

 Ярослава Різникова

Ольга Тарасенко

Ірина Бірюкова
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КНИГА-ФОТОАЛЬБОМ «ФЕНОМЕН 
ОДЕСЬКОГО ПРИВОЗУ» ВIДОМОГО 
ОДЕСЬКОГО ФОТОГРАФА I 
ОДНОГО ЗI СПIВАВТОРIВ ЖУРНАЛУ 
«ФАВОРИТ УДАЧИ» СЕРГIЯ 
ГУМЕНЮКА БУЛА ПРЕЗЕНТОВАНА 
СПОЧАТКУ В МУЗЕЇ УКРАЇНСЬКОЇ 
КНИГИ ОДЕСЬКОЇ ОБЛАСНОЇ 
УНIВЕРСАЛЬНОЇ НАУКОВОЇ 
БIБЛIОТЕКИ iм. М. ГРУШЕВСЬКОГО, 
А ПОТIМ ЩЕ Й У ВСЕСВIТНЬОМУ 
КЛУБI ОДЕСИТIВ. У КНИГОЗБIРНI 
ВОДНОЧАС ВIДБУЛОСЯ ВIДКРИТТЯ 
ВИСТАВКИ «ПРИВОЗ – ЖИВА 
ЛЕГЕНДА ОДЕСИ», ЕКСПОЗИЦIЮ 
ЯКОЇ СКЛАЛИ РОБОТИ 
ФОТОМАЙСТРА З ЦIЄЇ Ж СЕРIЇ.
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Автор виставки та упорядник 
книги Сергiй Гуменюк – провiдний 
український фотохудожник, журна - 
лiст, заслужений дiяч мистецтв 
України, член Мiжнародної федера-
цiї фотомистецтв (FIAP), член НСФХУ,  
голова правлiння Одеської 
фотографiчної асоцiацiї (ОФА). Твор-
ча людина, вiн постiйно пропонує 
свої цiкавi проєкти рiзної тематики. 
Зокрема, вже у кiлькох тематичних 
експозицiях були представленi робо-
ти майстра, виконанi у старовиннiй 
технiцi цiанотипiї. Саме такi ввiйшли i 
до презентованої  книги, присвяченої 
«живiй легендi Одеси» – Привозу. 
Презентацiї на обох локацiях привер-
нули увагу не лише колег-фотографiв, 
а й iсторикiв, краєзнавцiв, керiвникiв 
бiблiотек та культурних установ, 
журналiстiв.   

– Книга i виставка поєднують ми-

нуле i майбутнє нашої Одеси, – зазна-
чила заступниця директора депар-
таменту культури, нацiональностей, 
релiгiй та охорони об’єктiв культурної 
спадщини обласної вiйськової 
адмiнiстрацiї Ярослава Рiзникова. 
– Ми з величезною цiкавiстю диви-

мося на фотографiї, зробленi по-

над сто рокiв тому, а ще через сто 

рокiв будуть дивитися на фотографiї, 

зробленi паном Сергiєм у його над-

звичайно цiкавiй технiцi монохром-

ного друку. Привоз – це унiкальне 

мiсце, вiн був одним iз кiлькох ринкiв, 

якi складали систему координат на-

шого мiста, вони i зараз формують 

спосiб життя одеситiв. Одним з пер-

ших пунктiв на шляху туристiв стає 

Привоз... Менi видається, що вистав-

ка чiтко показує всi особливостi При-

возу вiд iсторичних часiв, коли туди 

привозили на возах товари i про-

давали просто з колiс, i до сьогоднi. 

Робота пана Сергiя продовжує цей 

своєрiдний мiсток мiж минулим та 

майбутнiм.

– Коли ми говоримо про мiсця 

сили нашого мiста, то зазвичай 

маємо на увазi музеї, бiблiотеки, де 

люди навчаються, спiлкуються, нади-

хаються, – додала свої спостережен-
ня генеральний директор Одеської 
нацiональної наукової бiблiотеки 
Iрина Бiрюкова. – А чому б не розгля-

дати одеський Привоз як мiсце сили, 

де кується людський та соцiальний 

капiтал? Там ми спiлкуємось, зна-

йомимось, дiзнаємось багато ново-

го. Кожна одеська дитина, якiй по-

щастило «делать базар», отримує 

безцiннi навички соцiокультурної 
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комунiкацiї. Сергiй побачив оцю 

душу Привозу, мiсця, яке надиха-

ло поколiння митцiв, художникiв, 

поетiв, композиторiв, музикантiв, 

письменникiв, фотохудожникiв. 

Рада, що попри вiйну, попри каран-

тини вiн знайшов людей, якi допомог-

ли йому здiйснити цей задум i вида-

ти книгу.

А заступник директора Одесь-
кого iсторико-краєзнавчого му-
зею Юрiй Слюсар назвав Привоз 
iсторичним ареалом, який формує 
культурний простiр. А також нага-
дав, що у популярнiй п’єсi Георгiя Го-
лубенка, Леонiда Сущенка та Валерiя 
Хаїта «Старые дома» одна з героїнь 
йшла на Привоз, бо хотiла «побути на 
самотi»...

– Я почав знiмати Привоз у 2008 

роцi, бо думав, що вiн пропаде, по-

чав фiксувати молочнi, м’яснi корпу-

си, овочевi та рибнi ряди, – згадує 

Сергiй Гуменюк. – Через деякий 

час, спiвпрацюючи з журналом «Фа-

ворит удачи», почав вести рубрику 

про одеську кухню з вiдомими оде-

ситами. Кожного разу, щоб зроби-

ти закупки, ми йшли на Привоз, i 

я, львiв’янин за народженням, по-

чав розумiти, як одесити ставлять-

ся до походу на цей ринок. Це осо-

блива, традицiйна рiч, постiйних 

покупцiв впiзнають в обличчя. Мене 

це зацiкавило, i далi вийшло так, що 

я регулярно почав ходити на При-

воз iз фотокамерою. Познайомився 

з деякими продавцями, зрозумiв: це 

таке мiсце, де тебе або полюблять, 

або проженуть. Згодом на Привозi 

вже знали, що я працюю над кни-

гою фотографiй. Вирiшив зроби-

ти це в єдинiй старовиннiй технiцi, 

яка стирає вiдчуття часу. Ви спочат-

ку сприймаєте фото як старовин-

не, а потiм вже помiчаєте в кадрi 

автомобiлi, електроннi ваги... Ек-

спериментуючи з альтернативними 

методами друку своїх робiт, я дiйшов 

висновку, що їхнє використання ро-

бить твори цiкавими, а творчi за-

думи – переконливими. Cкладнiсть 

процесу цiанотипiї та неможливiсть 

точного повторення роблять кожну 

роботу унiкальною...

Велика подяка всiм, хто допомiг 

менi видати цю книгу. В Одеськiй 

нацiональнiй науковiй бiблiотецi я 

працював з каталогом, також ко-

ристувався матерiалами iсторико-

краєзнавчого музею. А необхiдну для 

цiанотипiї хiмiю менi прислали з Нью-

Йорка. 
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В ОДЕССЕ СОЗДАН МУЗЕЙВладимира ФИЛИПЧУКА

13 АВГУСТА 2019-го УШЕЛ В МИР 
ИНОЙ ГЕРОЙ УКРАИНЫ,  
ПОЧЕТНЫЙ ГРАЖДАНИН ОДЕССЫ  
И ОДЕССКОЙ ОБЛАСТИ  
ВЛАДИМИР ФИЛИПЧУК. 
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О ТОМ, КАКИМ ЗАМЕЧАТЕЛЬНЫМ ЧЕЛОВЕКОМ 
БЫЛ ВЛАДИМИР СТАНИСЛАВОВИЧ – ОДИН ИЗ 
СТРОИТЕЛЕЙ НАШЕЙ ОТЕЧЕСТВЕННОЙ ИНДУСТРИИ, 
ГОСУДАРСТВЕННИК, ПАТРИОТ УКРАИНЫ И РОДНОГО 
ГОРОДА, ЩЕДРЫЙ МЕЦЕНАТ, – СЕГОДНЯ РАССКАЗЫВАЮТ 
ЭКСПОНАТЫ МУЗЕЯ, СОЗДАННОГО СЕМЬЕЙ ФИЛИПЧУК.

...Здание музея построено рядом с 
храмом Святых равноапостольного вели-
кого князя Владимира и мученицы Люд-
милы княгини Чешской, который был соз-
дан Владимиром Станиславовичем, и в 
той же архитектуре. Небольшое изыскан-
ное строение, кажется, спряталось сре-
ди деревьев и цветов. Все сдержанно, 
изысканно и достойно. И это очень соот-
ветствует характеру самого Филипчука, 
не любившего помпезности и показного 
шика. Внутри – одна большая комната, 
наполненная светом, со сводом, на кото-
ром – голубое небо и голуби...

Одна из стен полностью заполнена 
фотографиями – свидетельствами всех 
периодов жизни героя музея: вот он с ма-
мой и братом, вот юный студент, вот пер-
вые фото с любимой, обожаемой всю 
жизнь Людочкой, и неразлучная пара 
в зрелые годы, а вот Владимир Станис-
лавович, уже руководитель передового 
предприятия «Эксимнефтепродукт», кото-
рое он создал из захудалой нефтебазы, –  
среди сотен кустов роз, высаженных им 
здесь... И снимки с друзьями, которых у 
него – доброжелательного, открытого, 
искреннего человека – было множество. 
Немало узнаваемых лиц: президенты 
Украины, депутаты, руководители обла-
сти и города, предприятий и организа-
ций... И артисты, музыканты: Владимир 
Станиславович был большим поклонни-
ком искусства, поддерживал многие на-
чинания и самих деятелей культуры. Стоит 
только вспомнить участие в реставрации 
Одесской оперы и восстановлении орга-
на для нее, или многочисленные концер-
ты, которые проходили в зале созданного 
им благотворительного фонда «Надежда. 
Добро. Благосостояние» (особенно актив-
ной эта культурная деятельность была в 
те годы, когда В.С. Филипчук возглавлял 
Одесский областной Совет мира).

Целая дорожка фото – это свиде-
тельство духовной жизни Владимира 
Филипчука, в частности моменты стро-
ительства и освящения храма на Фран-
цузском бульваре (удивительно скром-
ный, он никогда не «пиарился» на своих 
добрых делах, поэтому и нет в семей-
ном архиве снимков на фоне других 
святынь, в восстановлении которых он 
принимал самое деятельное участие, в 

частности – Свято-Преображенского 
собора)...

В витринах и на стендах музея – мно-
жество наград самого высокого ранга, в 
том числе – государственных, а также гра-
мот, благодарностей. Есть здесь и книга 
«Черная нефть и алые розы», написанная 
Владимиром Филипчуком, настоящий об-
разец мемуаров и книгопечатания. И еще 
два журнала «Фаворит удачи»: на обложке 
одного из них – Владимир Станиславович 
и Людмила Алексеевна как победители 
рейтинга «Народное признание» в номина-
ции «Благотворительность»; второй, с пор-
третом В.С. Филипчука на фоне его храма, 
подготовлен уже к полугодию его ухода... 
Южноукраинский Медиа Холдинг гордится 
дружбой с этим необыкновенным челове-
ком, общение с которым оставило самый 
теплый, светлый след в наших сердцах. 
Как и в сердцах всех, знавших Владимира 
Станиславовича.      

Один из первых гостей, посетивших 
музей, давний друг семьи, осмотрев экс-
позицию, обратился к Людмиле Алексе-
евне: «Благодаря чему все это ему уда-
лось?!» И она, не задумавшись ни на 
секунду, ответила: «Благодаря любви!» 
Действительно, это было главное каче-
ство Владимира Станиславовича – лю-
бовь. Любовь к жизни, к своему делу, к 
жене, к сыновьям и их семьям, к друзьям 
и вообще – к людям. И любовь к Богу. 

...Людмила Алексеевна проводит нас 
от стенда к стенду:

– Это все о нем – о любимом муже, 

замечательном отце, обожаемом дедуш-

ке, прадедушке, и верном друге Одессы, 

одесситов, страны, – рассказывает она. 
– Что помогало ему совершать дело ми-

лосердия, если не любовь, способная со-

гревать, оживлять и освещать все вокруг 

себя? Сделанное добро не умирает, за-

жженный светильник не угасает, он све-

тит нам долго после того, как ушел от нас 

дорогой человек. Для Володи любое дело 

имело большое значение – будь то сло-

во, либо материальная помощь, которой 

не перечесть... В сердцах людей останут-

ся его добрые слова, советы и утешения, 

данные своевременно. А в обожаемой им 

Одессе останутся многочисленные мате-

риальные свидетельства его благотвори-

тельной, меценатской деятельности. 
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ДОСТОЙНАЯ 
ПРИЗНАНИЯ
ПРЕМЬЕРУ ОПЕРЫ 
«КАТЕРИНА» В ОДЕССКОМ 
НАЦИОНАЛЬНОМ 
АКАДЕМИЧЕСКОМ 
ТЕАТРЕ ОПЕРЫ И БАЛЕТА 
ПЛАНИРОВАЛИ ПРЕДСТАВИТЬ 
НА ПОЛГОДА РАНЬШЕ, НО 
ВОЙНА И ТУТ ВНЕСЛА СВОИ 
ЖЕСТОКИЕ КОРРЕКТИВЫ. 
И ВСЕ ЖЕ, ВОПРЕКИ 
ВСЕМУ, – СВЕРШИЛОСЬ! 
МИРОВОЙ ПРЕМЬЕРОЙ 
ОПЕРЫ СОВРЕМЕННОГО 
УКРАИНСКОГО 
КОМПОЗИТОРА АЛЕКСАНДРА 
РОДИНА 17 СЕНТЯБРЯ БЫЛ 
ОТКРЫТ VII МЕЖДУНАРОДНЫЙ 
ФЕСТИВАЛЬ ИСКУССТВ 
«БАРХАТНЫЙ СЕЗОН В 
ОДЕССКОЙ ОПЕРЕ. THE ART 
OF VICTORY».

«Сегодня мы – свидетели премьеры во вре-

мя войны... Благодарю театр, артистов за эту 

премьеру и выражаю большую благодарность 

и уважение Вооруженным Силам Украины, 

благодаря которым мы можем быть свидетеля-

ми этого исторического события», – сказал ми-
нистр культуры и информационной политики 
Украины Александр Ткаченко, приехавший на 
открытие фестиваля.

Как рассказала в канун премьеры Гене-
ральный директор ОНАТОБ Надежда Бабич, 
весь грандиозный проект реализован исклю-
чительно отечественными мастерами. Украин-
ский композитор Александр Родин, украинский 
режиссер-постановщик Оксана Тараненко, 
художник-постановник – главный художник 
Одесской оперы Игорь Анисенко. Непростые 

«КАТЕРИНА»,
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декорации делались на производственной базе 
театра и в итоге впечатлили даже группу, кото-
рая утверждала проект. На сцене – огромный по-
ворачивающийся круг, на котором и происходят 
все масштабные хоровые события. Оксана Тара-
ненко вместе с Игорем Анисенко изучали украин-
ские архетипы, чтобы обратиться к нашим исто-
кам: кто мы, что мы и почему мы именно таковы... 
Пригласили очень интересного мастера из Ки-
ева – художника видео-изображений Дмитрия 
Цепердюка, у которого даже возникла своя кон-
цепция отдельных сцен, которые ему предложили 
усилить. И, конечно, прежде всего – это солисты, 
хор, оркестр, балетная труппа самого театра.

– Сьогоднi ми перебуваємо у дуже непростiй 

ситуацiї, пов’язанiй з воєнним станом, коли бага-

то митцiв виїхали за кордон, – подчеркнула На-
дежда Матвеевна. – Це i музиканти оркестру, i 

артисти хору, а саме їх велика кiлькiсть задiяна 

у виставi, адже це здебiльшого хорова прем’єра. 

Чудовi ансамблi! Ми декого залучили, але пере-
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важно це нашi виконавцi: уявiть собi, багато хто повернувся 

до Одеси, дiзнавшись, що вiдновилися репетицiї цiєї вистави. I 

те, як вони переживають кожну мiзансцену, свiдчить про те, що 

дух народу в нас живе! Все це вiдкривається, коли починають 

звучати ансамблi, пов’язанi з обрядовими святами... Компози-

тор Олександр Родiн – непересiчна талановита особистiсть. Вiн 

написав не лише музику, а й лiбрето до цiєї опери. Перед на-

писанням вiн ознайомився з усiєю творчою спадщиною Тараса 

Шевченка та проїхав шевченкiвськими мiсцями, зробив сво-

го роду паломництво, щоб надихнутися. I якщо в оперi Аркаса 

«Катерина», яка колись йшла i в нашому театрi, всi подiї обме-

жуються саме однойменною поемою, то в цiй постановцi бага-

то нових елементiв народного буття, обрядiв, свят. Використо-

вуються старовиннi музичнi iнструменти, створюються шумовi 

ефекти. Оте попереднє невелике, обмежене лiбрето розросло-

ся, розквiтло безлiччю нових фарб. 

У нас дуже багато перипетiй з цiєю виставою. Зараз навiть 

одна мистецька група знiмає кiно про сам процес постанов-

ки. Бо це справдi величезна подiя. Нам дуже хотiлося, щоб все 

склалося саме так, як планувалося, щоб ми ще раз довели, що 

мистецтво – це той наш скарб, яким треба пишатися, який тре-

ба розвивати i показувати. I донести до Європи, а я думаю, що 

це буде цiкаво i європейським країнам – сучасне осмислення 

українського надбання, нашої спадщини. Це повноцiнна опера 

дуже солiдного ґатунку. I навiть вiйна нам – не завада. В такий 

трагiчний час кожен має на своєму мiсцi робити максимум мож-

ливого. I я думаю, що така прем’єра – приклад самовiдданостi 

нашого колективу. Дуже вдячна всiм, хто пiдтримав цю iдею, хто 

разом готовий тягнути оцей театральний корабель, щоб вiн йшов 

своїм ходом. I щоб це вiдповiдало вимогам нацiонального теа-

тру, адже ми – нацiональна опера, яка має йти у фарватерi, якою 

мають пишатися нашi сучасники i тi, хто прийде пiсля нас.

...Действие начинается рождественскими гуляниями, и с 

первых же минут кажется, что сам воздух над сценой становит-

ся волшебным, наполненным сиянием, движущимися потоками, 

звездами.

– Когда мы слушаем музыку, у каждого из нас возникают 

определенные представления, каждый для себя рисует какую-

то картинку, – говорит автор видеоконцепции Дмитрий Ципер-

дюк. – То ли сон, то ли мечту, или путешествие. Моя скромная 

цель – вместе с этой творческой командой добавить визуально-

сти и магии тому, что происходит на сцене. Максимально стереть 

границы между сценой и зрителем, чтобы зритель забыл, где он 

находится, и хотел, чтобы как можно скорее закончился антракт. 

Видео, световая концепция – это только дополнение к той твер-

ди, которую создал художник-постановщик, к той музыке, кото-

рую создал прекрасный композитор, и к режиссерскому реше-

нию, проявляющему всю красочность произведения.

Создавая «Катерину» по мотивам произведений Тараса 
Шевченко, композитор поначалу думал, что у него получится хо-
ровая кантата. И все же Александру Родину удалось в авторском 
либретто прописать строками Кобзаря (и своими, кстати) репли-
ки персонажей. История о том, как сельская девушка, сама поч-
ти ребенок, родила вне брака от московитского солдата и была 
с позором изгнана своими родителями, сама по себе очень тя-
желая и страшная. Это же до какого помрачения нужно дойти, 
чтобы отвергнуть свою кровь, довести родное дитя до самоу-
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бийства и обрекать внука на жизнь скитальца. Трагический сю-
жет рифмуется с благостной картинкой рождественского верте-
па. Народ славит Богородицу, поклоняется младенцу Христу, и 
надо бы ожидать, что празднующие Рождество селяне, поющие 
такой проникновенный гимн «Засiяла радiстю вся наша земля», 
будут чтить материнство и таинство рождения ребенка. Но нет, 
те же люди глумливо высмеивают Катерину на ярмарке купле-
тами про «Марусю-я-вам-пригодюся», издеваются над ее роди-
телями, по сути, подталкивая последних к жестокому решению. 
И вместе с чистым Ангелом лезут в этот самый народ низовые 
персонажи вертепа: Черт и Ведьма неприкрыто вмешиваются 
в людские дела. А вот Смерть, хоть и вертепный персонаж, ка-
жется милосердным существом. Когда несчастная решает уто-
питься, Смерть (в этом образе предстает балетный танцовщик 
Роман Лобкин) нехотя и не сразу принимает ее в свои объятия, 
окутывает плащом. Но Катерине лучше в омут, чем среди таких 
людей! А там, кстати, кишмя кишат русалочки, тоже из доведен-
ных до суицида девчат (эффектная современная хореография 
постановки – заслуга балетмейстера Алексея Скляренко). Ре-
жиссер Оксана Тараненко, по ее собственному признанию, рас-
сматривала возможность ухода Катерины в сонм русалок, но 
это уже слишком далеко увело бы от первоисточника, и героиня 
посмотрела в глаза Смерти.

Вот и получается, что от христианской морали это сельское 
общество весьма далеко, тут все спознались с нечистым. А зри-
тель, глядя на это, может половить чертей и ведьм в собствен-
ной душе... Но мы забыли о главном виновнике бед Катерины, 
солдате Иване. Партия Ивана – образец выигрышного музы-
кального материала для романтического тенора; конечно же, 
солдат поет по-русски, а Катерина влюбленно вторит: «Любовь, 
как солнце ясное, высоко...». Но чем выше взлетаешь в мечтах, 
тем больнее падать, и та же фраза, звучащая потом в корчме, 
уже обращена не к ней, а к Ведьме...

Обобщенный образ Украины представлен прежде всего в 
музыке, где наряду с характерными для центральной части стра-
ны распевами возникает жесткий ритм западной коломыйки 
(«Кохайтеся, чорнобривi, та не з москалями»).

Композитор вводит в звуковую палитру оперы народные ин-
струменты, и даже сам изготавливает трещотки, с помощью ко-
торых имитируется пение цикад. Смена времен года становится 
канвой, неумолимой цикличностью, на фоне которой вершится 
судьба Катерины. Силы природы диктуют хищническую мораль, 
язычество пронизало быт, о Боге забыли. И доверия финальный 
просветленный хор не вызывает: ведь малышу Катерины протя-
нет руку только слепой Лирнык, с которым тот и пойдет скитать-
ся по миру...

Говоря об актерских работах, а они равнозначны ярким 
музыкальным характеристикам, заложенным композитором, 
закономерно хочется отметить исполнителей партий Черта и 
Ведьмы (Александр Стрюк, Денис Богачев и  Алина Ворох), Ан-
гела (скрипачка оркестра ОНАТОБ Екатерина Корягина), Цыга-
на (Юрий Дударь, Василий Добровольский), Шинкарки (Ана-
стасия Мартынюк, Екатерина Цымбалюк), милосердного 
Лирныка (заслуженный артист Украины Владислав 
Горай и Богдан Панченко). По-своему трогательны 
и прекрасны в каждом составе две Катерины 
(Юлия Терещук и Марина Наймитенко), убе-
дительны Иваны (Александр Прокопович 
и Павел Смирнов) и сдавшиеся под гне-
том предрассудков в борьбе за дочь родители Катерины (заслу-
женные артисты Украины Дмитрий Павлюк и Елена Стародубце-
ва, Виктор Шевченко и заслуженная артистка Украины Татьяна 
Спасская).

Главный дирижер театра Вячес-
лав Чернухо-Волич в совершенстве 
проникся новой партитурой, добива-
ясь этого совершенства от музы-
кантов и, вместе с главным 
хормейстером театра Ва-

лерием Регрутом, – от хора. 
Есть все основания думать, 

что интерес к новой «Кате-
рине» проявит не только 
украинский, но и зару-
бежный зритель. По-
может этому одно 
важное обстоятель-
ство: видеоверсию 
оперы сняла высоко-
профессиональная груп-

па «Суспiльного телеба-
чення», и тепер одесскую 
«Катерину» можно разме-
стить на интернет-ресурсах, 
представляющих лучшие об-

разцы музыкального теа-
трального искусства. 

Фото: Олег Владимирский
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НА НЕДАВНЮЮ ПРЕМЬЕРУ В ОДЕССКОМ 
АКАДЕМИЧЕСКОМ УКРАИНСКОМ 
МУЗЫКАЛЬНО-ДРАМАТИЧЕСКОМ ТЕАТРЕ 
ИМЕНИ ВАСЫЛЯ ВАСЫЛЬКО ЗРИТЕЛЕЙ 
ПРИГЛАСИЛИ В ПРОСТРАНСТВО 
ПОД СЦЕНОЙ, И ВРАЩАЮЩИЙСЯ 
ПОВОРОТНЫЙ КРУГ СТАЛ ПОТОЛКОМ 
ДЛЯ ДЕЙСТВУЮЩИХ ЛИЦ, А В 
КАКОЙ-ТО МОМЕНТ И НЕБОМ, 
НЕСВОБОДНЫМ ОТ ТРЕВОЖНОГО 
ГРОХОТА. 

ПРЕМ’ЄРА РОКУ
Мария Гудыма 

Фото: Олег Владимирский

ВОЗВРАЩЕНИЕ 
Саши

Спектакль подготовлен в рам-
ках проекта «Театр в укрытии». 
Полтора месяца длились 
репетиции постановки 
Максима Голенко по пье-
се Натальи Ворожбит 
«Саша, вынеси мусор!». 
Режиссеру и артистам 
часто приходилось пре-
рываться из-за включаю-
щихся сирен, а итогом 
напряженной работы в 
экстремальной обста-
новке стал яркий, за 
душу берущий одноакт-
ный спектакль.

Скептики говори-
ли: зачем ставить спек-
такль, интерес к которому 
пройдет, как только закончится 
война, потому что никто не захочет 
после победы смотреть эту драму, возвращаться в мрачные 
события, вновь испытывать негативные эмоции. На это есть 
что возразить. Во-первых, столь талантливая работа по на-
писанной еще в 2015 году, а сегодня особенно актуальной 
пьесе никого не оставит равнодушным. Во-вторых, уровень 
режиссуры и актерской игры восхищает даже без оглядки на 
сюжет. Здесь все натурально, от эмоций до реквизита с на-
стоящим тестом и селедкой. Ой, нет, на определенном этапе 
отказались от идеи положить главного героя в гроб. Сцено-
граф Юлия Зауличная оформила пространство коврами (да-
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рила театру вся Одесса!), в один из них и за-
ворачивают тело беспокойного покойника 
– полковника Саши (Александр Самусенко). 
Не лежится ему, когда Родина в опасности. 
Это в мирной жизни жена его поругивала и 
наперебой с дочкой напоминала об обязан-
ности вынести мусор. Сейчас ему хочется 
вынести врага, сыграть наконец-то роль во-
ина. Или хотя бы помочь семье мебель рас-
ставить, к поминкам подготовиться! Но как 
это сделать, если ты уже не жилец, твои руки 
повисают бессильно, как плети, двигаются 
мимо вещей...

Самые тяжелые жизненные ситуации по-
рой невозможно пережить без доли юмора. 
И зритель невольно улыбнется, глядя, как 
новоиспеченная вдова Катя (заслуженная 
артистка Украины Нинель Наточая) на «вкус-
ном» суржике распекает муженька, пытает-
ся воздействовать на него через дочь (Инна 
Бульботко тоже не обходится без юмористи-
ческих красок: взрослой девочке не удалось 
удержать мужа, а на солененькое между 
тем тянет со страшной силой!). Совершенно 
ясно: Сашино место в семье никогда никем 
не будет занято, и даже спустя годы близкие 
будут вести с ним фантасмагорический диа-
лог. А еще, разумеется, парадоксальным об-
разом радоваться тому, что близ-
кий человек уже защищен от 
ужасов войны и тягот жизни, бу-
дучи мертвым.

– Выбор пьесы произошел 

достаточно спонтанно, – гово-
рит Максим Голенко. – Я очень 

люблю Наташину драматургию 

невероятную, и очень много ста-

вил: и «Вий», и «Зернохранили-

ще», и «Кайдаши». А «Сашу» – нет. 

Я до этого базировался в Киеве, 

где шла симпатичная постановка 

Томы Труновой этой пьесы. Как 

видим, сейчас время, к огром-

ному сожалению, дало ей новую 

жизнь, сделало ее актуальной. 

Более того, теперь мы этот сю-

жет, когда даже мертвые вста-

ют, чтобы защищать свою страну, 

лучше понимаем. Сначала хотел 

поставить что-то совершенно отстраненное 

от военной тематики, но понял, что не имею 

права это делать.

Заслуженный деятель искусств Украины 
Павел Ивлюшкин и Денис Григорук помог-
ли героям спектакля найти выразительную 
индивидуальную пластику в тесном про-
странстве, а музыкальный руководитель 
постановки Вадим Бессараб и вокалист-
ка Екатерина Сударева так расставили ин-
тонационные акценты, что даже каменное 
сердце отзовется. Но каменных сердец у нас 
в стране больше не осталось, по крайней 
мере, хочется так думать. 
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...СТОЯЛ КОНЕЦ ОКТЯБРЯ 1995-го, 
КОГДА В ОДЕССКОЙ МУЗКОМЕДИИ 

ПОДГОТОВИЛИ «ПРИНЦЕССУ ЦИРКА» 
ИМРЕ КАЛЬМАНА В ПОСТАНОВКЕ 

НЕЗАБВЕННОГО БОРИСА 
РЯБИКИНА. ОТЛИЧНЫЙ 
БЫЛ СПЕКТАКЛЬ, ЯРКИЙ И 

В ТО ЖЕ ВРЕМЯ ТЩАТЕЛЬНО 
ВЫВЕРЕННЫЙ В ПЛАНЕ АКТЕРСКИХ 

ИНТОНАЦИЙ, ПОДРОБНО 
ПРОЙДЕННЫЙ РЕЖИССЕРОМ С 
ТОЧКИ ЗРЕНИЯ ДРАМЫ, А В ЖАНРЕ 
ОПЕРЕТТЫ ТАКОЕ БЫВАЕТ НЕЧАСТО. 

«НЕ МОЖЕТ 
В ЦИРКЕ 
СКУЧНО 
БЫТЬ!»
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ПОМНИТСЯ, ТАМ УВЛЕЧЕННО 
РАБОТАЛИ НА ТРАПЕЦИИ МИСС 
МАБЕЛЬ (АУРИКА АХМЕТОВА) И ЕЕ 
ВЕРНЫЙ ПОКЛОННИК ТОНИ 
(ТОЖЕ НЕЗАБВЕННЫЙ СЕРГЕЙ 
ЛУКАШЕНКО). В ТЕ ГОДЫ 
НЕВОЗМОЖНО БЫЛО СЕБЕ 
ПРЕДСТАВИТЬ, ЧТО В 2022-М 
НОВОЕ ПРОЧТЕНИЕ «ПРИНЦЕССЫ 
ЦИРКА» СОСТОИТСЯ В УСЛОВИЯХ 
ВОЙНЫ, ДА ЕЩЕ И В СТОЛЬ 
ОРИГИНАЛЬНОМ ФОРМАТЕ «ЗРИТЕЛЬ 
НА СЦЕНЕ».
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Дело в том, что режиссер и балетмейстер Георгий 
Ковтун планировал премьеру на арене Одесского цир-

ка, но война отменила все планы. Однако уже в новом 
сезоне театр смог адаптировать постановку так, что-

бы зрители все же почувствовали себя в цирке. 
«Как можно цирка не любить? Не может в цир-

ке скучно быть!» – вслед за хором готов по-
вторять эти строки каждый зритель. Полная ил-

люзия! И артисты на расстоянии вытянутой руки, 
и трюки, и фокусы, и веселые клоуны, и униформа, 

и маэстро с оркестром на балконе, как и полагается в 
цирке (к дирижеру Владимиру Дикому персонажи обра-
щаются по ходу действия в поисках одобрения своих по-
ступков).

Художник-постановщик Станислав Зайцев и худож-
ник по костюмам Елена Лесникова с помощью театраль-
ных цехов создали изумительную среду с лоскутным 
половиком на весь манеж, ненавязчивой рекламой Фо-
ли-Бержер, вот разве что алая шляпа Теодоры в первом 
выходе великовата: лицо героини закрывает.

Суть конфликта нам знакома. Знатная госпожа не 
должна влюбляться в принца арены, а то еще оскорбят, 
чего доброго, «принцессой цирка». И неважно, что артист 
может быть виртуозным мастером своего дела, успеш-
ным профессионалом и вообще красавчиком (Мистер 

Икс в исполнении Ярослава Селедцова – стопроцент-
ное попадание в образ, бесспорная удача). Лучше 

иметь длинную родословную в качестве един-
ственной заслуги, как у пустоголового, но ги-

перактивного интригана маркиза де Пурсо-
ньяка (Владимир Муращенко) с его кошачьими 

усами, кричащими сюртуками и толстым кошель-
ком, содержимым которого он мечтает подкупить 

даже соперника в любви. Но когда создавалась «Прин-
цесса цирка», эта жемчужина неовенской оперетты, сто-
ял уже 1926 год, в моду вошли страдающие от жестоких 

‘‘
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ударов судьбы герои, а на социальное неравенство об-
щество уже готово было начихать. И театр «Ан дер Вин» 
триумфально представил тогдашней публике новую 
оперетту. «Я уже писал оперетты, действие кото-
рых происходило в театре, перед театром, за ку-
лисами театра, теперь хочу выбрать местом 
действия цирк», – признавался компози-
тор. Спасибо Кальману, его идея работает и 
поныне, да еще как.

Очень хорош в роли неравнодушного к моло-
деньким артисткам директора цирка заслужен-
ный артист Украины Тимофей Криницкий, превос-
ходно оттеняют ретивость маркиза де Пурсоньяка его 
постоянные спутники Пуассон и Пудиард (Сергей Бога-
ченко и Евгений Василькович).

Загадочный Мистер Икс так и не покажет свой 
номер, но короля, то есть принца арены, уже сыгра-
ла свита, он уверенно царит в манеже и в закулисье 
с менталитетом безоговорочной звезды. А в сценах 
любовных объяснений со знатной вдовушкой Теодо-
рой Вердье (Ирина Визиренко) публика просто тает.

И да, Аурика Ахметова снова в деле, только теперь 
она не циркачка Мабель, а Каролина – хозяйка ресто-
рана и любительница цирковых представлений с сила-
чами и усачами. Вместе с верным Пеликаном (Сергей 
Мильков) она составила каскадную пару; юмор, ого-
нек, яркая красота – все при ней. А что до парочки 
Мабель – Тони, то Наталья Ткачук и Александр 
Владыченко, боюсь, уже готовы сбежать с 
бродячим цирком, но попрошу их остаться 
в театре, нам самим нужны такие пластичные 
артисты.

...Новый спектакль восполняет недостаток 
«циркового витамина» в сложные времена, и совер-
шенно ясно, что он будет востребован и в менее слож-
ные, то есть мирные. 
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ж и з н ь
ПРЕКРАСНА?..

ОДЕССКИЕ ТЕАТРАЛЬНЫЕ ГУРМАНЫ 
ПОЛУЧИЛИ НОВУЮ ПОРЦИЮ СВОЕГО 
ЗРИТЕЛЬСКОГО СЧАСТЬЯ ОТ ТЕАТРА «НА 
ЧАЙНОЙ». НАПОМНИМ, ЧТО СЕЙЧАС 
СПЕКТАКЛИ КОЛЛЕКТИВА ИДУТ НА СЦЕНЕ 
ТЕАТРА «KOWALSKY» (ПЕРЕУЛОК НЕКРАСОВА, 2),  
ГДЕ В ЗАЛЕ ВСЕГО 35 МЕСТ, И ПОТОМУ 
БИЛЕТЫ НУЖНО ЗАКАЗЫВАТЬ ЗАРАНЕЕ. ТЕМ 
БОЛЕЕ, КОГДА РЕЧЬ О ПРЕМЬЕРЕ, ДА ЕЩЕ 
И ПО ПЬЕСЕ ИЗВЕСТНОГО МОЛОДОГО 
УКРАИНСКОГО ДРАМАТУРГА МАРИНЫ 
СМИЛЯНЕЦ.

Марина – автор европейского уровня и известности, тут моло-
дость не помеха, совсем наоборот. Несколько лет назад она свежим 
взглядом увидела некую любовную историю двух немолодых людей 
в интерьере дома престарелых. Пьеса «Бьютифуллайф» стала настоя-
щим подарком для возрастных актерских дуэтов. Но совсем необяза-
тельно достичь семидесятилетия, чтобы ее играть, что и доказывают 
актеры Надежда Сальникова и Олег Симоненко (он также одновре-
менно является режиссером-постановщиком спектакля). И грим ни к 
чему, ведь если ты находишься на расстоянии вытянутой руки от публи-
ки, нарисованные морщины будут только раздражать.

Возраст помогают обозначить обернутая вокруг головы женщины 
вдовья «хустка», неуклюжие попытки мужчины сделать зарядку под му-
зыку, когда мешают все суставы и сердце пошаливает... Но блеск глаз 
делает пару все теми же озорной девчонкой и отчаянным юношей, ка-
кими мы могли увидеть их энное количество лет назад. «Я предлагаю 
отказаться от старости!» – горячится кавалер, дама кокетливо возра-
жает: «На превеликий жаль...»

Камерное пространство ни в коем случае не вызывает у зрителя 
ощущения тесноты. Герои спектакля в самом деле вольны в любой мо-
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мент отвернуться друг от друга и покинуть садовую скамейку (этот рек-
визит каждый раз безвозмездно одалживает ребятам близлежащий 
ресторан «Гоголь-моголь», за что – большое спасибо). Собственно, 
Вера и Валентин всю жизнь бегали от своего счастья, своей любви, но 
наступил момент, когда уже нечего терять, можно присесть рядком да 
спокойно поговорить. Послушать Валентина, так виновата Вера: дер-
жалась изо всех сил за нелюбимого мужа из боязни изменить свою 
жизнь, которую теперь называет прекрасной. Но и у Веры своя логи-
ка. Не слишком убедителен был новый претендент, чтобы рушить из-
за него семью. Да и страшно было при мысли: «А що люди скажуть?».

Теперь уж точно никто ничего не скажет, ибо нет миру дела до двух 
одиноких стариков. Олег Симоненко входит в образ ухажера, который 
технично убалтывает даму, Надежда Сальникова стоит на позициях 
героини из простонародья, демонстрирующей моральную стойкость 
и непоколебимость. Даже не сразу мы поймем, что между этими дву-
мя существует давняя интрига, определяющая залихватские поворо-
ты сюжета. Казалось бы, даже говорят Вера с Валентином на разных 
языках, но мужчина идет навстречу своей любимой и украинский ста-
новится для них языком любви... Но мало времени у них для счастья, а, 
может, и вовсе не осталось, и теперь важно договориться о том, как в 
следующей жизни друг друга узнать. Можете не сомневаться, шанс та-
кой представится. И звать вас будут примерно так же (с детства буде-
те вслушиваться в имена окружающих), и судьба будет сводить обяза-
тельно, и сомнения возникнут: что, если любовь пройдет, не лучше ли 
сразу выстраивать свою жизнь с кем-то другим без любви, по какому-
то иллюзорному расчету...

Правда в том, что без любви никакой прекрасной жизни не полу-
чится, никакой «бьютифуллайф». И если кого-то в зале эта история за-
ставит вовремя спохватиться и позволить себе жить любовью, театр 
сделает большое доброе дело. Те же, кто и так любовью живет, просто 
посмеются и поплачут над судьбами героев, получив удовольствие от 
высококлассной игры актеров. Финальная песня дуэта, с итальянским 
текстом, но мелодией «Цвiте терен» (а в мозгу все равно звучат сло-
ва «Хто з любов’ю не знається, той горя не знає»), подчеркивает ту же 
мысль: может, отказ от любви помогает не узнать горя, но и счастья-то 
не прибавит... 
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ЕЩЕ ДО ПОЛНОМАСШТАБНОЙ ВОЙНЫ 
ОДЕССКИЙ ТЕАТР ЮНОГО ЗРИТЕЛЯ 
ИМЕНИ ЮРИЯ ОЛЕШИ ВЗЯЛ В РАБОТУ 
ПОПУЛЯРНУЮ КНИГУ ЭЛЕАНОР 
ПОРТЕР «ПОЛЛИАННА». С НЕДАВНЕГО 
ВРЕМЕНИ ЭТА ИСТОРИЯ О ДЕВОЧКЕ, 
РАДУЮЩЕЙСЯ ЛЮБОЙ МАЛОСТИ И 
УМЕЮЩЕЙ НАХОДИТЬ ПРЕИМУЩЕСТВА 
ДАЖЕ В ПЕЧАЛЬНЫХ СИТУАЦИЯХ, 
СТАЛА ВХОДИТЬ В ПРОГРАММУ 
ОБЯЗАТЕЛЬНОГО ЧТЕНИЯ ДЛЯ 
ПЯТИКЛАССНИКОВ. И ВОТ СЕЙЧАС 
КАК-ТО ТАК ОКАЗАЛОСЬ, ЧТО УРОКИ 
ОТ ПОЛЛИАННЫ ОЧЕНЬ КСТАТИ.

Полианны, дарящая радость
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Имя главной героини стало уже синонимом постоянной готовности испытывать ра-
дость по любому поводу, скажем, искать позитив даже в том, что если зеркала в ком-
нате нет, значит, своих веснушек там не увидишь. Другой популярный персонаж дет-
ской литературы – Пеппи Длинныйчулок – никогда бы не смирилась и с десятой долей 
подобных неудобств, маленькая бунтарка пропагандировала себя и свои веснушки. 
А с лица Поллианны никакие передряги не могут стереть улыбку, и зритель верит, что 
эта девочка способна исподволь изменить все свое окружение.

Исполнительница роли Поллианны Елизавета Горбенко, по собственному при-
знанию, не сразу почувствовала столь радостные эмоции. Но вжилась в образ, да 
еще как убедительно: публика принимает ее за девочку-подростка, настолько все 
органично. Только такая зануда и злюка, как тетушка Полли (Тереза Заурбекова), 
может не полюбить с первых минут это милое, открытое существо. А вот служан-
ка Ненси (Яна Коломиец) сразу откроет сиротке и свои объятия, и свое сердце. 
Остальным персонажам придется меняться под влиянием Поллианны...

Режиссер Елена Юзвак очень тщательно ставила спектакль с нескольки-
ми составами исполнителей, и пространство богатого дома, где почти нет 
места ребенку, придумала совместно с Людмилой Войнаровской. Евгения 
Штекель поставила хореографию.

– Одна зрительница на выходе из зала остановилась возле меня и 

сказала, что мы забыли вложить в программки салфетки, потому что ей 

нечем было вытирать слезы, – говорит завлит ТЮЗа Лилия Штекель. 
– И мы пошутили про кармашки с вкладышами в программках – для 

бумажных салфеток. Лица людей, выходивших из зала, были очень 

радостные. И это самое главное. Это очень важный спектакль в 

наше сложное военное время. Нам надо находить источники 

радости, иначе психике приходится тяжело. Чтобы не впасть 

в уныние и не сойти с ума – надо попробовать «поиграть в 

радость». У вас получится, мы уверены. У нас же получи-

лось! 
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100
Л У Ч Ш И Х 
ФОТОГРАФИЙ 
2 0 2 2

п о  в е р с и и  ж у р н а л а  T i m e

ТРАГИЧЕСКИЕ 
СОБЫТИЯ 
ВОЙНЫ 
В УКРАИНЕ

ИЗДАНИЕ TIME 
ОПУБЛИКОВАЛО  
100 СНИМКОВ, 
ЛУЧШЕ ВСЕГО 
ПЕРЕДАЮЩИХ ТО, 
КАКИМ БЫЛ УХОДЯЩИЙ 
2022 ГОД. БОЛЬШАЯ 
ЧАСТЬ ФОТО 
ПОСВЯЩЕНА УКРАИНЕ.

...Тела украинцев, погибших от ударов рф по мирным городам, спасающие-
ся от обстрелов агрессора жители Ирпеня, выпускники школы, танцующие вальс 
перед укреплениями в Одессе, защитники Киева, играющие в шашки «коктейля-
ми Молотова», женщины, плетущие камуфляжные сетки, поле, покрытое воронка-
ми, спасатели с носилками, выносящие беременную из разбомбленного роддо-
ма, прощальные взгляды в окнах поездов и автобусов... Многие из этих снимков, 
снятых и украинскими, и зарубежными фотокоррами, мы уже видели, и они вреза-
лись в память навсегда. Эти немые свидетельства военных преступлений россии 
заставили весь мир содрогнуться от ужаса, страха, сочувствия и стали мощным 
стимулом в желании поддержать Украину в праведном противостоянии врагу. 

«Это настроение гудело на заднем плане, а иногда и довольно громко ревело 
на протяжении 2022 года», – пишет Time о своей подборке фотографий.

Гражданские добровольцы получают оружие в рамках общенациональной кампании по вербовке, регистрации и призыву людей для 
войны с россией в Фастове. Украина, 25 февраля. Bendan Hoffman – The New York Times/Redux
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Украинский солдат помогает Юлии Павлюк и ее дочери Эмме эвакуироваться из Ирпеня, который российские войска стремились 
захватить во время попытки окружить столицу, 5 марта. Maxim Dondyuk

Женщина и ребенок выглядывают из окна 
автобуса на выезде из Северодонецка, 

Луганская область. Украина, 24 февраля. 
Vadim Ghirda – AP

На Одесском железнодорожном вокзале Георгий Кебурия 
прощается со своей женой Майей и детьми, когда они 
садятся в поезд, отправляющийся во Львов. Украина,  
5 марта. Salwan Georges – The Washington Post/Getty Images
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Украинцы под разрушенным мостом пытаются эвакуироваться через реку из Ирпеня на окраине Киева. Украина, 5 марта.  
Emilio Morenatti – AP

Мирные жители в эвакуационном поезде в Покровске. Украина, 28 сентября. Nicole Tung – The New York Times/Redux
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Жители Киева покидают город после ракетных ударов российских вооруженных сил по Киеву. Украина, 24 февраля.

Первым пациентом, поступившим в главную 
детскую больницу Киева после российского 
вторжения, был мальчик по имени Семен, 
сфотографированный 28 февраля. Автомобиль 
его семьи попал под шквальный огонь, в 
результате чего погибли его родители и сестра. 
Позже мальчик умер. Maxim Dondyuk

Жертва минометного обстрела в Буче лежит на 
кухне, 6 апреля. Maxim Dondyuk

Михаил Куликов на суде в Чернигове 4 августа. 
Российский солдат, приговоренный к 10 годам 
лишения свободы, был признан виновным в 
обстреле из танка многоэтажного жилого дома 
в первые дни войны в Украине. Это второй 
российский военнослужащий, осужденный в 
Украине с начала вторжения. Stanislav Krupar –
laif/Redux
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Сергей, отец подростка Ильи, плачет над безжизненным телом сына, лежащим на носилках в родильном доме, 
переоборудованном в медпункт в Мариуполе. Илья был смертельно ранен в среду во время игры в футбол в Мариуполе, 
когда начался обстрел на фоне российского вторжения в город. Взрыв произошел на футбольном поле возле школы. 
Украина, 2 марта. Evgeniy Maloletka – AP

Украинские сотрудники МЧС и волонтеры выносят раненую беременную женщину из пострадавшего от обстрела родильного дома в 
Мариуполе. Украина, 9 марта. Ребенок родился мертвым, через полчаса умерла и мать. Evgeniy Maloletka – AP
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Семья украинского солдата Ивана Липского скорбит у его гроба в Одессе. Липский был убит в Николаеве 18 марта во время 
авиаудара российской авиации по 36-й бригаде морской пехоты Украины; тогда погибло более 40 украинских солдат. Украина,  
29 марта. Salwan Georges – The Washington Post/Getty Images

Тела российских солдат в военной машине на дороге в Буче, 1 марта. Serhii Nuzhnenko – AP
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Поле, покрытое воронками от обстрелов, недалеко от Изюма, Харьковская область. Украина, 13 сентября. Kostiantyn Liberov – AP

Украинские солдаты осматривают тела погибших мирных жителей, в том числе Татьяны Перебийнис и двух ее детей, которые были 
смертельно ранены российским минометным снарядом во время эвакуации из Ирпеня. Также погиб доброволец, помогавший семье. 
Украина, 6 марта. Линси Аддарио
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Взорванный зерновой бункер, внутри которого все еще горит зерно. Заселье, Николаевская область, 16 июля. Wojciech Grzedzinski – 
The Washington Post/Getty Images

Ферма в Вильховке, Украина, потеряла 80 коров и 30 свиней за два месяца артиллерийских обстрелов и оккупации со стороны 
россии, 14 мая. Carol Guzy – ZUMA
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Дети играют на уничтоженной российской военной технике перед Михайловским собором в Киеве. Украина, 12 июня.  
Fabian Ritter – DOCKS Collective

Добровольцы в библиотеке в центре Львова плетут камуфляжные сети для отправки солдатам на передовую. Украина, 7 марта. 
Natalie Keyssar for TIME
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Выпускники школы танцуют на фоне 
мешков с песком, которыми защищен фасад 
оперного театра в Одессе. Украина,  
15 июня.  
Laetitia Vancon – The New York Times/Redux

Бойцы Сил 
территориальной обороны, 
которые охраняют 
блокпост, играют в шашки 
с коктейлями Молотова. 
Восточная окраина Киева, 
Украина, 5 марта.  
Nicole Tung for Harper’s 
Magazine

Курсанты отрабатывают аварийную ситуацию во 
время урока в бомбоубежище в первый учебный 

день в кадетском лицее в Киеве. Украина,  
1 сентября. Efrem Lukatsky – AP
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400 000 грн зiбрали журналiсти та спiвробiтники Пiвденноукраїнського Медiа Хол-
дингу на допомогу Збройним Силам України. Не оголошуючи гучних зборiв, одностай-
но вирiшили iз зарплат, гонорарiв, особистих заощаджень видiлити, хто скiльки може, 
на потреби наших вiйськових, української армiї. Грошi перерахували до благодiйного 
фонду «Люди Iкс», керiвника та спiвробiтникiв якого давно знають як людей чесних, 
принципових, патрiотiв України. Фонд отримав запит вiд вiйськових на 200 комплектiв 
тактичних касок та 200 бронежилетiв, оснащених керамiчними пластинами. Саме на цi 
цiлi й пiдуть зiбранi кошти.

– Мы отчетливо понимаем наши задачи на информационном фронте», – сказав 
керiвник Медiа Холдингу заслужений журналiст України Петро Галчанський. – Но так-
же осознаем, что любая материальная помощь нашим военным приблизит победу. И 
потому низкий поклон журналистам, другим сотрудникам холдинга, которые нашли 
возможность принять участие в сборе этих 400000 грн. Галина Владимирская, Евгений  
Руденко, Евгений Галчанский, Александр Иванов, Халед Салам, Дмитрий Туканов,  
Роман Сучков, Людмила Нагорная-Булай, Жанна Праведная, Марина Жигалюк... Каж-
дый из них сегодня – боец информационного фронта и каждый в меру своих возмож-
ностей нашел возможность помочь фронту настоящему.
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